
یادداشت مدیر مسئول

پیام مدیر عامل

وسعت و عظمت ایران بزرگ از شمال تا جنوب و از شرق تا غرب، سرشار 
از سرمایه های زمینی و زیرزمینی، مادی و معنوی و محیطی و انسانی است و 
بی اغراق نعمات جاری شده بر این کشور در ابعاد مختلف، بی نظیر و غیرقابل 
مقایسه با ظرفیت های بسیاری از کشورها در جهان است و همه این برکات، 
فرصت مغتنم و بستر مناسبی برای توسعه، تعالی و تکامل حیات انسانی در 
این نقطه جغرافیایی است و کمال شکرگذاری از این نعمت، عزم و اراده و 

همت متخصصان در عرصه های مختلف برای ساخت ایران است.
آبادانی و ساختن ایران اسلامی و دست یابی به آرمان استقلال، آزادی و جمهوری 
اسلامی، آرمان هر ایرانی دلسوز و وطن پرست است که دل درگرو عزت و منزلت 
ایران از منظر شهروندی، ملی و بین المللی داده و در دنیای امروز، دست یابی به 
استقلال، تنها درگرو اتکا به توان داخل کشور و خودکفایی در اقلام استراتژیک 
و اولیه موردنیاز جامعه است و در این میان، آهن و فولاد، به عنوان یک کالای 
حیاتی و یکی از شاخص های اصلی در تولید و توسعه ملی، نقشی سرنوشت ساز 

در حیات تولیدی، صنعتی، اقتصادی و رشد و توسعه یک کشور ایفا می کند.
به لطف الهی کشور ایران ازنظر منابع معدنی، دارای ذخایر غنی سنگ معدن 
به عنوان ماده اولیه فولاد است که ضمن تأمین نیاز صنعت فولاد کشور، کشور را 
ازنظر تأمین مواد اولیه بی نیاز کرده و جایگاه ایران را به عنوان یکی از کشورهای 
مطرح در صنایع معدنی و صنعت فولاد تثبیت می کند و خوشبختانه باهمت 
و تلاش سیاست گذاران صنعتی و اقتصادی و جهادگران و متخصصان صنعت 
فولاد، ایران در جایگاه ده کشور اول تولیدکننده فولاد جهان قرار دارد و در این 
میان شرکت فولاد مبارکه، نقش مؤثری در ارتقا جایگاه جهانی ایران در صنعت 
فولاد و توزیع جغرافیایی مناسب این صنعت در اقصی نقاط ایران داشته است.

کم بر کشور در دوران دفاع مقدس و اقتضائات مربوط به آن  شرایط و وضعیت حا
زمان، سیاست گذاران صنعتی را بر آن داشت که صنعت فولاد کشور در مرکز ایران 
و در منطقه مبارکه توسعه یابد، از همین رو شرکت فولاد مبارکه در این منطقه رشد 

یافت و به بلوغ صنعتی رسید و در ادامه، توسعه همه جانبه این شرکت در دستور 
کار قرار گرفت و حضور در تمامی زنجیره تأمین و تولید فولاد از سنگ تا رنگ، 

سیاست کلی این شرکت برای تعالی در صنعت فولاد واقع شد.
مساحت پهناور ایران اسلامی و ظرفیت های منطقه ای هر نقطه از این کشور از 
ظرفیت توانمندی نیروی انسانی گرفته تا منابع و ذخایر معدنی و دسترسی به 
راه های مواصلاتی داخلی و بین المللی، زمینی و دریایی، شبکه عظیم تکامل ملی 
فولاد مبارکه را به پهنای ایران گسترش داد و این شرکت با نگاهی ملی به مفهوم 
توسعه پایدار و ضرورت تکامل مناطق مختلف، توسعه مناطق کم برخوردار و 
اشتغال زایی و کارآفرینی در اقصی نقاط ایران و استفاده از ظرفیت های هر نقطه از 
کشور در کنار توجه به مسائل زیست محیطی، محدودیت منابع آب و انرژی، بستر 

لازم را برای توسعه و تعالی صنعت فولاد و گروه فولاد مبارکه فراهم کرد.
کنون، گستره فعالیت این شرکت را از  همت و تلاش گروه فولاد مبارکه از ابتدا تا
شمال تا جنوب و از فولاد سنگان تا فولاد هرمزگان و از شرق تا غرب و از معادن 
ح های  معدنی فلات مرکزی تا جای جای ایران اسلامی گسترش داده و طر
متعددی را در شهرستان ها و استان های هم جوار اصفهان همچون فولاد تاراز، 
ورق خودرو،فولاد سفیددشت، شرکت توان آوران آسیا و شرکت نورد فولاد زرین 
در استان  چهارمحال و بختیاری به اجرا درآورده که همگی در خدمت صنعت 
فولاد کشور به ایفای نقش و مسئولیت در تولید و تأمین نیاز داخلی و ارتقا رتبه و 

منزلت مناطق مختلف و درنهایت ایران اسلامی می پردازند.
راهبرد کلان شرکت فولاد مبارکه، ساختن ایرانی آباد و آزاد در سایه توجه به رونق 
تولید و توجه به معیشت و زندگی هر فرد ایرانی، مبارزه با فقر و توزیع عادلانه و 
بدون تبعیض ثروت و سرمایه در کشور است و عملکرد فولاد مبارکه باوجود 110 
شرکت زیرمجموعه در کشور و شبکه گسترده مشتریان و زنجیره تأمین کنندگان 
شامل بیش از 3500 کارخانه و کارگاه و تأمین کننده خدمات و کالا  ، نشان از 

موفقیت فولاد مبارکه در آزمون خدمت به ایران و ایرانیان است.

هم زمان با آغاز هفته بسیج، محمدیاسر 
طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با صدور 
پیامی این ایام را به همه بسیجیان و تمامی افرادی 
که با روحیه بسیجی و جهادی دل در گرو آبادی و 

عزت و اقتدار ایران اسلامی دارند، تبریک گفت.
مفهوم »بسیج« که بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی، 
حضرت امام خمینی )ره( از آن به عنوان شجره طیبه 

یاد کردند، از جایگاه، مقام و ارزش والایی برخوردار 
است، تا جایی که رهبر معظم انقلاب اسلامی در وصف 
بسیج می فرمایند: »بسیج در جایگاه و شأنی بالاتر 
از یک سازمان نظامی است و در واقع یک فرهنگ و 
تفکر و گفتمان است که ظرفیت دارد کشور را در حرکت 

عظیم ملت، با گام های بلند به پیش ببرد.«
»بسیج« صرفاً یک سازمان و »بسیجی« صرفاً یک 
لقب یا عنوان نیست، بلکه نماد یک تفکر است، 
تفکری که هرجا ورود پیدا کرده مبدأ تحولات و اثرگذار 

بوده است.
بدون شک تفکر بسیج امروز در کشورمان و در دیگر 
کشورهای منطقه بروز و ظهور پیدا کرده و همین 
تفکر است که جبهه مقاومت را در مقابل دشمنِ 

کودک کُش صهیونیستی استقامت داده است.
بسیـــــــــــجی همــــــــــواره احساس تکلیــــــف می کنـــــد و 
مسئولیت پذیر است و بدون هیچ گونه چشم داشتی 

در کارها مشارکت دارد.

بی تردید آنچه تفکر بسیجی را ارزشمند و متمایز 
می کند، ایمان، صبر، مقاومت، پشتکار و اعتقادات 
قوی بسیجیان است. ترویج فرهنگ کار بسیجی و 
جهادی از اهمیت زیادی برخوردار است و با رویکرد و 
تفکر بسیجی می توان همواره در راستای اهداف نظام 
مقدس جمهوری اسلامی تلاش مضاعف داشت، 
دستاوردهای غرورآفرین کشور را به سمع و نظر مردم 
در جامعه رساند و اجازه نداد دشمن با تضعیف روحیه 

و تزریق ناامیدی در جامعه به کشور ضربه بزند.
این جانب هفته بسیج، یادآور امتداد لبیک پرشور 
مجاهدان راه حق به فرمان الهی بزرگْ بسیجیِ جهان 
اسلام را به همه بسیجیان و دلاورمردان عرصه جهاد و 

حماسه تبریک عرض می نمایم.
لبخند رضایت حضرت فاطمه زهرا )س( بدرقه و توشه 

راه مجاهدان راه حق باد.
محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

فولاد مبارکه؛ شکوفا و پویا به وسعت ایران

یک مدیر عامل فولاد مبارکه به مناسبت هفته گرامیداشت بسیج پیام تبر

امام صادق )علیه السلام(:

 بهشتىیان چهار نشانه دارند: 
روى گشاده، زبان نرم، 
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طراحی و تولید ورق های مخازن CNG خودرویی در فولاد مبارکه
برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

افتتاح مرکز نوآوری 
و دفتر همکاری فولاد مبارکه 

در دانشگاه اصفهان

رشد بی سابقه 8.9 درصدی 
تولید در ناحیه فولادسازی و 

ریخته گری مداوم فولاد مبارکه

قدردانی مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان

 از اقدامات زیست محیطی 
فولاد مبارکه
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برگزاری نشست مدیران و کارشناسان بازار سرمایه، نهادهای مالی و 
صندوق های سرمایه گذاری و فعالان اقتصادی
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به همت فولاد مبارکه میسر شد؛

در پایان ممیزی سیستم های خارجی مدیریت 
یکپارچه فولاد مبارکه حاصل شد؛

تمدید گواهینامه 9 استاندارد 
مدیریتی در فولاد مبارکه
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تسهیلات گمرک برای شرکت های برگزیده
گمرک ایران اعلام کرد که ۷۰۶ شرکت تولیدی، دانش بنیان و بازرگانی به عنوان فعالان اقتصادی برگزیده گمرکی AEO از تسهیلات ویژه گمرکی 

بهره مند شدند.

لزوم تعیین تکلیف برداشت های غیرمجاز حوضه زاینده رود
در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان اصفهان، با اشاره به مشکلات آبی این استان، بر ضرورت تعیین تکلیف 

کید شد. برداشت های غیرمجاز حوضه زاینده رود تأ

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار صمیمانه مدال آوران 
بازی های آسیایی و پاراآسیایی هانگژو و جمع دیگری از 
قهرمانان، ورزشکاران، پیشکسوتان و فعالان عرصه های 
ورزشی، با تشکر عمیق از ورزشکاران و مربیان افتخارآفرین 
کشور، رفتارهای احترام برانگیز آنان در میدان های ورزشی را 
کید بر  تجلی دهنده چهره برجسته ملت ایران خواندند و با تأ
ضرورت رسیدگی مسئولان به زندگی قهرمانان ورزشی 
افزودند: رژیم صهیونیستی در حادثه طوفان الاقصی به دست 
حماس ضربه فنی شد و با همه جنایاتش نتوانسته این 
شکست سنگین را جبران کند و در آینده هم نخواهد توانست.

حضرت آیت الله خامنه ای جلسه امروز را بسیار شیرین دانستند 
و با قدردانی از عزم و اراده و سخت کوشی مدال آوران گفتند: 
هم چنین از آن بانوی محترمی که با حجاب کامل پرچم دار 
کاروان ایران در بازی های آسیایی شد و آن بانوی ورزشکاری که 
هنگام اهدای مدال حاضر نشد با مرد نامحرم دست بدهد و نیز 
آن بانویی که با کودک خود روی سکوی مدال آوری رفت و با حرکت 
نمادین خود، احترام به خانواده و مادر را در دنیا برجسته کرد، 

صمیمانه تشکر می کنم.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان، 
به بیان نوعی جمع بندی از حوادث اخیر غزه در قالب یک 
تعبیر ورزشی پرداختند و گفتند: رژیم صهیونیستی در حادثه 
طوفان الاقصی ضربه فنی شد و حماس نه به عنوان یک دولت و 
کشورِ با امکانات زیاد، بلکه به عنوان یک گروه مبارز توانست رژیم 

غاصب صهیونیست را باآن همه امکانات ضربه فنی کند.
ایشان با اشاره به خودداری تحسین برانگیز ورزشکاران ایرانی از 
مسابقه با نمایندگان رژیم صهیونیستی، افزودند: امروز همه دنیا 
علت این کار ورزشکاران ما را فهمیده اند چون آن افراد برای یک 

رژیم جنایتکار و تروریست و جنایتکار به میدان می آیند.

درمحضر ولایت

پیام

خـبــــــــــــــــــر

ایران قوی، ورزش قوی

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی 
کید کردند: هانگژو تأ

پیام تبریک فرمانده حوزه مقاومت 
بسیج شهید موحدیان شرکت 

فولاد مبارکه به مناسبت هفته بسیج

سرگرد پاسدار ،عباسعلی مالکی ،فرمانده حوزه مقاومت 
پیامی  در  مبارکه  فولاد  شرکت  موحدیان  شهید  بسیج 

فرارسیدن هفته بسیج را به تمامی بسیجیان تبریک گفت.
پیام تبریک به شرح ذیل است:

بسم الله الرحمن الرحیم
تشکیل بسیج در نظام جمهوری اسلامی یقیناً از برکات اسلام و 
الطاف جلیه خداوند تعالی بود که بر ملت عزیز و انقلاب اسلامی 

ارزانی شد.
 امام خمینی )رحمت الله علیه(
هفته بسیج یادآور ازخودگذشتگی های فرزندان رشید ایران 
اسلامی است، یادگاران شجره طیبه ای که معمار کبیر انقلاب بنا 
نهاد تا نشان دوراندیشی و نگاه همه جانبه آن پیر فرزانه باشد. 
کنون همیشه درصحنه بوده و در تمام  بسیج از بدو تولدش تا
عرصه های درخشان انقلاب اسلامی مایه سرافرازی، اقتدار و اتحاد 

کشور عزیزمان بوده است.
این جانب هفته مبارک بسیج را که با شعار محوری »بسیج؛ امید 
ملت ایران« مزین گشته است خدمت خانواده معظم و معزز 
شهدا، ایثارگران، رزمندگان، بسیجیان و کارگران غیور، مخلص، 
همیشه در صحنه و بصیر شرکت فولاد مبارکه تبریک عرض 
نموده و ان شاءالله این شجره طیبه و لشکر مخلص خدا تحت 
راهبردهای حکیمانه فرماندهی معظم کل قوا حضرت امام 
خامنه ای عزیز )مدظله العالی( در گام دوم انقلاب اسلامی آمال و 
آرزوهای بسیج جهانی اسلام در آزادسازی قدس شریف و آمادگی 
برای طلوع خورشید ولایت عظمای حضرت صاحب الزمان 

)ارواحناه فداه( را محقق نماید.
و من الله التوفیق

طراحی و تولید ورق های مخازن CNG خودرویی در فولاد مبارکه
برای نخستین بار در کشور ورق های مخازن CNG خودرویی در فولاد مبارکه 

اصفهان طراحی و تولید شد.
معاون بهره برداری ضمن اعلام خبر فوق افزود: تولید گریدهای ویژه با وجود همه 
ملاحظاتی که در زمینه طراحی و تولید دارند از اهداف استراتژیک فولاد مبارکه است و به این منظور 
کثر توانمندی های موجود برای  در حوزه های مختلف، نیاز مشتریان شناسایی می شود و از حدا

رفع این نیازها استفاده می گردد.
وی ضمن قدردانی از تلاش همه کارکنان در بخش های مختلف گفت: سال گذشته نیز فولاد 
مبارکه موفق شد در حوزه  گریدهای عملیات حرارتی پذیر ،خودرویی ،  انتقال آب و سایر حوزه ها 

موفقیت های قابل توجهی کسب کند؛ دستاوردهایی که در ادامه فرایند نیز ادامه خواهد یافت.
درپی کسب این موفقیت ارزشمند جمعی از مدیران و کارشناسان فولاد مبارکه در این  باره 

چنین گفتند:
علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید:

گرید 34CrMo4 که پس از چندین مرحله فرایند، برای تولید مخازن گاز خودرو )CNG( استفاده 
می گردد حاوی عناصر آلیاژی خاص هستند و تولید آن در فولادسازی و نورد گرم با ملاحظات 
ح شده بود و با وجود  خاصی صورت می گیرد. درخواست گرید مذکور از سال های قبل مطر
حساسیت های خاص این محصول، خواص ویژه مورد انتظار حاصل شد. نهایتاً پس از عملیات 
تکمیلی لازم و تست آلتراسونیک در خانه مشتری سرانجام این موفقیت برای اولین بار حاصل شد.
کنون  گرید مذکور به صورت ورق در ابعاد 6280*1050*10 در فولاد مبارکه تولید شد و از سال گذشته تا
حدود 1300 تن از این محصول تولید و در شرکت های سفارش دهنده به مخازن گاز طبیعی فشرده 

تبدیل شده است.
بابک شهریاری، رئیس واحد طراحی محصول:

در طراحی این محصول از گرید 34CrMo4 که دارای کربن بالا و کروم و مولیبدن به عنوان عناصر 
افزاینده سختی پذیری فولاد هستند استفاده می شود. با توجه به اینکه این گرید از دسته 

فولادهای عملیات حرارتی پذیر است، مقدار دقیق آن ها در تولید مخزن ضروری است.
مراحل تولید ورق گرم مخازن CNG در فولاد مبارکه به این صورت است که ابتدا با توجه به آنالیز 
شیمیایی طراحی شده و پس از طی کردن فرایندهای ویژه، نظیر سولفورزدایی و گاززدایی، تولید 
ذوب و ریخته گری انجام شد. پس از تولید تختال های ریخته گری و بررسی آن ها از لحاظ عیوب، 
تختال ها وارد فرایند نورد گرم شد و ابتدا در دمای 1250 درجه سانتی گراد و طی کردن زمانی 
 )Roughing mill( مشخصی در کوره به صورت همگن درآمد. پس ازآن در دو سیکل نورد مقدماتی
و نورد نهایی )Finishing mill( و طی کردن مراحل خنک کاری ویژه، این محصول به صورت کلاف 
گرم، کلاف پیچی شد. گفتنی است با توجه به سفارش و نیاز مشتری، کلاف ها پس از خنک شدن 

به صورت ورق )Sheet( تحویل متقاضی شد.
، کارشناس طراح واحد متالورژی و روش های تولید: حامد تمیزی فر

 )Billet( به سه روش عمده در دنیا تولید می گردند: روش اول استفاده از شمش CNG مخازن گاز
کستروژن معکوس داغ خواهد بود. روش دوم  است. در این روش فرایند شکل دهی براساس ا
استفاده از لوله های بدون درز )Pipe( است و شکل دهی در این روش به صورت چرخش داغ و 
Flow forming انجام می پذیرد. روش سوم استفاده از ورق )Sheet or Plate( است و از این روش 

در بیشتر شرکت های مخزن ساز دنیا انجام می شود.
مراحل تولید مخازن CNG از ورق:

• برش دادن و انجام عملیات آنیل کروی )Annealing Spheroidizing( و استفاده از سیکل 
مشخصی از دما برای کروی کردن کاربیدهای آهن ورق ها در زمانی مشخص؛

• انجام فرایند فسفاته کردن جهت روانکاری ورق ها؛
• انجام مراحل مختلف پرس کاری و تغییر شکل های متفاوت و نیز انجام عملیات حرارتی در 

حین فرایندهای مذکور؛
• تولید مخازن به روش چرخش داغ )Hot Spinning(؛

• انجام تست ها، رنگ کاری و بسته بندی نهایی.
 آزمون های کیفی حین تولید:

• آزمون های سختی سنجی و استحکام سنجی ورق ها در حین فرایند تولید صورت می پذیرد.
•بازرسی های آلتراسونیک، با توجه به ایمنی موردنیاز بسیار بالا برای این محصول، پس از تولید 
مخازن از تست غیر مخرب فراصوتی )Ultrasonic Test ( استفاده می گردد که لازم است مطابق 
استانداردهای روز دنیا مورد تأیید قرار گیرد تا از تمیزی فولاد مورداستفاده و عدم وجود عیب 

لایه ای شدن )Lamination( اطمینان حاصل شود.
آزمون های تأیید ایمنی مخازن:

آزمون هـای تحمـل آسـیب، شـامل آزمـون گلولـه، آزمـون سـقوط و تصـادف بـه همـراه آزمـون 
 چرخـه عمـر در تولیـــد مخـازن CNG ضــــروری اسـت. مخــــازن CNG در دنیـا، دارای متوسـط 

فشـار کاری bar 250 هسـتند کـه بـرای انجـام تسـت های اصلـی در شـرکت های تولیـد مخـازن، از 
تسـت های ویـژه ای بـا نـام آزمـون ترکیدگـی )Burst test( اسـتفاده می گـردد کـه فشـار مخـازن را تـا 
نزدیک 2 برابر این مقـدار افزایش می دهند تا اسـتحکام مخـزن و ایمنی آن در مقابل فشـارهای 

بالا مـورد تأییـد قـرار گیرد.
سید فرزاد تیموری، کارشناس فرایند فولادسازی و ریخته گری مداوم:

فولاد 34CrMo4 دارای کروم و مولیبدن به عنوان عناصر آلیاژی است و می بایست در فرایند 
فولادسازی به دقت این عناصر در محدوده های تعیین شده در استاندارد تنظیم شوند تا خواص 
نهایی مدنظر در محدوده مورد تأیید قابل دست یابی باشد. افزودن کروم و مولیبدن در مرحله 
کسیژن )عنصر کروم( و  تخلیه ذوب از کوره با در نظر گرفتن شرایط جذب و تمایل به ترکیب آن ها با ا
کسیدشدن  کسیداسیون این عناصر و بازگرداندن آن ها از سرباره در صورت ا به حداقل رساندن ا

ازجمله چالش های تنظیم این عناصر در مرحله فولادسازی این گرید است.
یکی دیگر از مواردی که باید در فرایند فولادسازی این گرید مورد توجه قرار گیرد، رعایت مقدار 
کثر ppm 45 است. نکته مهم دیگر  کثر ppm 20 در کنار کنترل مقدار نیتروژن تا حدا گوگرد تا حدا
کاهش مقدار هیدروژن تا مقادیر کمتر از 2ppm در فرایند گاززدایی است که این کار با استفاده از 
واحد گاززدایی RH-Top موجود در ناحیه انجام شد. ذوب آماده سازی شده در واحد گاززدایی 
پس از انجام عملیات تزریق کلسیم به منظور بهبود خواص و افزایش کیفیت به واحد ریخته گری 

ارسال شد.
در واحد ریخته گری مداوم با کنترل شرایط از جذب مجدد نیتروژن و افزایش آن محافظت می شود 
و با استفاده از تنظیم دقیق پارامترهای ریخته گری مثل سرعت، جدول خنک کاری، نوسان قالب، 
پودر قالب مناسب و... از تولید تختال با آنالیز همگن و کمترین ناخالصی اطمینان حاصل شد. 
درنهایت ذوب آماده شده با استانداردهای آنالیزی ذکرشده بدون افت کیفیت و تغییر آنالیز در 
واحد ریخته گری مداوم ریخته شد و تختال های این گرید ویژه، با کیفیتی در حد استانداردهای 

جهانی به واحد نورد گرم ارسال گردید.
علی حاجیان نژاد، مدیر ناحیه نورد گرم:

در ابتدا کسب این موفقیت ارزشمند را به همه کارکنان فولاد مبارکه تبریک می گویم. واحد نورد 
گرم همواره در راستای اهداف استراتژیک کشور و شرکت فولاد مبارکه در زمینه تولید محصولات 
جدید و با کیفیت مطلوب به طور مؤثر اقدام نموده است. با تولید موفقیت آمیز و قرارگرفتن این 
محصول در سبد تولیدات نورد گرم، امکان جذب سفارش و پاسخ گویی به نیاز تمامی مشتریان 

در این زمینه، اعم از داخلی و خارجی فراهم گردیده است.
سید محمود مانی، مهندس فرایند نورد گرم:

امکان سنجی تولید فولاد 34CrMo4 به عنوان یک محصول ویژه در دستور کار واحد نورد 
گرم قرار گرفت. این محصول از دسته محصولات سخت فولادی است که شرایط ویژه ای را از 
جنبه های مختلف نظیر درصد کربن معادل )Ceq)%0.85 و همچنین مشخصات دمای نورد 
نهایی )FT=910( و )CT=600( دارد. نبود تجربه قبلی در زمینه تولید این نوع محصول از یک سو 
و پیش بینی مشکلات تولید آن در نورد گرم با توجه به آنالیز و مشخصات فنی مربوطه، انجام 
بررسی های کارشناسی و محاسبات و تعیین setting های متناسب در زون های مختلف خط 
نورد گرم از کوره های پیشگرم تا کلاف پیچ را به منظور اطمینان از تولید پایدار و بدون خسارت و 
توقف و همچنین با کیفیت موردنظر مشتری الزام آور می نماید. در این راستا با انجام شبیه سازی 
نورد این محصول، ریسک های عملیاتی تولید در نورد آن مشخص شد که به طور متناسب اقدام 

به تعیین راهکارهای مؤثر عملیاتی گردید.
تعیین زمان ماندگاری متناسب در کوره های پیشگرم، زمان و موقعیت قرارگیری در برنامه تولید، 
تعیین دمای رافینگ مناسب برای تأمین نورد مطلوب در فینیشینگ ازنظر دست یابی به دمای 
FT و خواص متالورژیکی و تعیین نیروهای قفسه های نورد و شرایط خنک کاری به منظور تأمین 
خواص مکانیکی موردنظر محصول، ازجمله نکات خاص موردتوجه در تولید این محصول بوده 

است.
این نوع فولاد با ضخامت های 7 و 10 و با عرض 1050 میلی متر ابتدا به صورت آزمایشی و با کنترل 
فرایند در طول خط نورد، تولید گردید. با توجه به کاربرد آن در ساخت مخازن و اهمیت بالای 
خواص مکانیکی، جهت  آزمایش نمونه محصول در آزمایشگاه اقدام شد و با حصول اطمینان از 
 UTS 600-800 )650-Y.P450 -650 خواص مکانیکی به دست آمده متناسب با نیاز مشتری  )

نسبت به ادامه تولید آن مطابق سفارش مشتری اقدام گردید.
علی رضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه، در پایان از حمایت های 
مدیریت ارشد شرکت و همچنین از همکاری گسترده نواحی فولادسازی، نورد گرم، فروش، کنترل 
کیفی، آزمایشگاه، برنامه ریزی و سایر واحدهای پشتیبان که در کسب این موفقیت ارزشمند ایفای 
نقش نمودند قدردانی و اظهار امیدواری کرد که با اجرای طرح های توسعه، توان فولاد مبارکه در 

تولید محصولات خاص افزایش یابد.

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

علیرضا مولوی زاده
مدیر متالورژی و روش های تولید

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری

بابک شهریاری
 رئیس واحد طراحی محصول

حامد تمیزی فر
 کارشناس طراح واحد متالورژی و 

روش های تولید

سید فرزاد تیموری
 کارشناس فرایند فولادسازی و 

ریخته گری مداوم

علی حاجیان نژاد
مدیر ناحیه نورد گرم

سید محمود مانی
مهندس فرایند نورد گرم

انس مجتمع فولاد سبا تجلیل از پرستاران مرکز اورژ
هم زمان با خجسته میلاد باسعادت حضرت زینب )س( و روز پرستار، با حضور 
جمعی از مدیران، رؤسا و سرپرستان فولاد صبا و حسین مدرسی فر مدیر ایمنی 
بهداشت حرفه ای و محیط زیست فولاد مبارکه، از زحمات پرستاران واحد 

اورژانس این مجتمع تجلیل شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد سبا، در این آیین، محمدی فشارکی مدیر مجتمع فولاد صبا ضمن 
تبریک ولادت حضرت زینب )سلام الله علیها( و روز پرستار تصریح کرد: موفقیت فولاد سبا در تولید 
کیفیت میسر نمی شد، مگر با زحمت و تلاش همه کارکنان در همه بخش ها  محصولات متنوع و با
و در این زمینه، به یقین نقش پرستاران و اعضای کادر درمان اورژانس فولاد سبا غیرقابل انکار 
است؛ عزیزانی که همدوش کارکنان خطوط تولید با تلاش شبانه روزی خود به تحقق اهداف کمک 

شایانی کردند.
، مدیـر ایمنـی بهداشـت حرفـه ای و محیط زیسـت فـولاد  در ایـن مراسـم، حسـین مدرسـی فر
مبارکه نیـز ضمـن تبریک ایـن روز فرخنـده بـه کارکنـان کادر درمـان فولاد سـبا اظهـار داشـت: یاد 

ازخودگذشـتگی افـرادی کـه در راه نجـات انسـان ها جان فشـانی می کننـد در خاطره هـا مانـدگار 
کاری هـا و ایثارگری هایـی کـه حضـرت زینـب سـلام الله علیهـا در دشـت کربـلا  اسـت؛ هماننـد فدا

از خـود نشـان دادنـد.
وی در تبیین نقش پرستاران در نجات جامعه گفت: در آیه 32 سوره مائده قرآن کریم صراحتاً آمده 
است که هر کس نفسی را از مرگ نجات دهد گویی تمام انسان ها را نجات داده است؛ ازاین رو 

رشادت های پرستاران در زمان همه گیری ویروس کرونا بی بدیل است.
در این آیین همچنین بهمن خلیلی مدیر عملیات و داریوش دریابار مدیر انرژی سیالات، 
کی رئیس اداری و  انگشترساز اصفهانی رئیس ایمنی بهداشت حرفه ای و محیط زیست و خا
خدمات مجتمع فولاد سبا نیز ضمن تبریک روز پرستار از زحمات شبانه روزی پزشکان و پرستاران 

واحد اورژانس قدردانی کردند.
حضور تعدادی از پرستاران بازنشسته فولاد سبا و خاطره گویی آن ها از ویژگی های جالب و دلنشین 

این فضای صمیمی بود.

هم زمان با خجسته سالروز میلاد حضرت زینب )س( انجام شد؛
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تدوین ۱۵۰ برنامه تخصصی برای گذر از تابستان ۱۴۰۳
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: برای گذر از تابستان بدون خاموشی در سال آینده در تهران ۱۵۰ برنامه تخصصی طی سال 

جاری تدوین شده است.

کاهش ۲۲ درصدی بارش ها در کشور
سخنگوی صنعت آب گفت: بارش های کشور از ابتدای سال آب جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۲۷ آبان با کاهش ۲۲ درصدی نسبت به سال گذشته 

همراه شده است. 

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

28

43

9.5

تولید بیش از ۲۸ میلیون تن کنسانتره آهن

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از خبرگزاری مهر، شرکت های 
بزرگ سنگ آهن، طی هفت ماهه امسال، بیش از ۲۸.۷میلیون 

تن کنسانتره تولید کردند. 
طبق این گزارش، تولیدکننده کنسانتره از ابتدای فروردین تا پایان 
مهر، 28میلیون و 774هزار و 175تن محصول تولید کردند که در 
مقایسه با رقم تولیدشده در مدت مشابه سال 1401، )28میلیون 
و 557هزار و 53تن(، حدود یک درصد رشد نشان می دهد. 
همچنین تولیدکنندگان بزرگ کنسانتره سنگ آهن طی هفت ماه 
امسال، 10میلیون و 768هزار و 871تن محصول به شرکت ها ارسال 
کردند که نسبت به رقم مدت مشابه سال گذشته )8میلیون و 

72۹هزار و 210تن(، 23درصد رشد نشان می دهد.

کد در ایران ۴۳ هزار و ۵۰۰ واحد اقتصادی را

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از خبرگزاری مهر، نماینده دولت 
در نهضت احیای واحدهای اقتصادی گفت: در ابتدای دولت 
سیزدهم بیش از ۵۰هزار واحد اقتصادی تعطیل و نیمه تعطیل 
داشتیم که با تشکیل نهضت احیای واحدهای اقتصادی در 

کنون ۶هزار و ۵۵۳واحد تولیدی احیا شده است.  دولت تا
امیرحسین مدنی اظهار کرد: از ابتدای دولت سیزدهم و تشکیل 
کنون 6هزار و  نهضت احیای واحدهای اقتصادی در دولت تا
553واحد تولیدی احیا شده و به چرخه تولید بازگشته است. 
این میزان احیایی که اتفاق افتاده 145هزار شغل مستقیم و 
غیرمستقیم ایجاد کرده و در مجموع به واسطه این احیا، 182هزار 

میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده است.
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی اضافه کرد:  
امسال بیش از 20هزار میلیارد تومان منابع برای احیای واحدهای 
کنون از  تعطیل و نیمه تعطیل اختصاص خواهد یافت که تا
این میزان، 6هزار میلیارد تومان پرداخت شد. البته در 6ماهه 
دوم پرداخت ها سرعت خواهد گرفت. سال گذشته هم حدود 
15هزار میلیارد تومان منابع برای احیای واحدهای اقتصادی 

سرمایه گذاری شد. 

کنسانتره  و  گندله  تنی  میلیون   9.۵ صادرات 
سنگ آهن

صادرات  مجموع  گفت:  ایران  سنگ آهن  انجمن  دبیر 
هفت ماهه ابتدایی سال گندله و کنسانتره سنگ آهن بالغ بر 

9.۵میلیون تن بوده است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از ایراسین، سعید عسکرزاده، با 
اشاره به صادرات سنگ آهن در هفت ماه نخست امسال، گفت: 
در این مدت بالغ بر 5.4میلیون تن گندله و حدود 4 میلیون 
تن کنسانتره صادر شده که در مقایسه با سال گذشته این رشد 

قابل توجه بوده است.
عسکرزاده در خصوص مهم ترین برنامه های انجمن برای 
پنج ماهه آینده امسال، گفت: در بخش فولاد دو موضوع مهم 
رخ داده است، نخست اینکه زنجیره آهن و فولاد رشد خود را 
به صورت مطلق پیش برده اند درحالی که سایر بخش های مرتبط 
با تولید همانند برق، گاز و راه سازی نتوانستند همراه با آن هنگام 
شوند در همین راستا دولت به منظور رفع این مسائل و حفظ 

تولید و سودآوری بنگاه ها باید اقداماتی را انجام دهد.
عسکرزاده به هم ریختگی تعادل در زنجیره را موضوع دوم ذکر 
کرد و گفت: هرچند این مسئله کاملاً طبیعی است اما تا زمانی 
که توسعه در زنجیره تولید به صورت متوازن رخ ندهد با موانعی 

روبه رو خواهیم بود.

عدد خبر

میلیون تن

هزار 

میلیون تن

 جلسه اختتامیه بررسی فرایند ممیزی سیستم های 
خارجــی مدیریــت یکپارچه )IMS( توســط شــرکت 
)SGS( بعدازظهــر روز چهارشــنبه یکــم آذرمــاه بــا 
حضــور مدیرعامــل و جمعــی از معاونــان و مدیــران شــرکت فــولاد 
مبارکه و تیم ارائه دهنده ممیزی برگزار شــد و در پایان این جلسه از 
سوی تیم ممیزی گواهینامه 9 اســتاندارد مدیریتی در فولاد مبارکه 

تمدید شد.
بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، در ایــن نشســت محمدیاســر طیب نیا 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با اشاره به ضرورت پی بردن به نقاط ضعف 
و قوت این شرکت بزرگ اقتصادی در ادامه مسیر پیشرفت و توسعه اظهار 
کرد: الگوی ملی بنگاه داری در چشم انداز این شرکت تعریف شده که یکی 
از مؤلفه های تأثیرگذار آن به نحوه اداره سازمان توسط مدیران برمی گردد 
و باید برای بخش های مختلف مدیریتی، الگو و برنامه مشخصی داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: ازاین رو سعی شده تا نحوه اداره سازمان با یک مدل واحد 
پیش برود، مدلی که در قالب آن، نتایج و هم افزایی بیشتری را دریافت 
کنیم. درواقع هدف از ارائه ممیزی تبدیل شدن به یک فرهنگ است که 
بهبود مستمر در فولاد مبارکه یک فرهنگ شود، البته این بهبود مستمر 

در فولاد مبارکه طبق گزارش ها و آمار در مسیر تبدیل شدن به یک فرهنگ 
قرار گرفته است.

هم راستا شدن در مسیر مدل واحد مدیریتی
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه معتقد است که باید در بحث مدیریت 
به فضاهای جدیدی ورود پیدا کرد تا بتوان گواهیISO  و گردش کار لازم 
را در این بخش ها کسب کرد و نحوه مدیریتی به یک مدل مبدل شود؛ 
از سویی دیگر شکل دهی کار تیمی نیاز به یک مدل دارد و باید برای آن 

برنامه ریزی داشت.
وی با اشاره به اهداف در سیستم مدیریتی و یافته های ممیزی، گفت: 
اتفاقات فولاد مبارکه در این راستا محسوس بوده و برای نمونه در بخش 
کیفیت، تمرکز بر تولید محصولات ویژه با ارزش افزوده بالاتر بوده است و از 
نتایج آن می توان به تولید محصولات و گریدهای جدید مورد نیاز صنایع 

خودروسازی، فولاد زنگ نزن و الکتریکی و ... اشاره داشت.
طیب نیا تمرکز بر سلامت و ایمنی کارکنان را از دیگر اقدامات در این بخش 
برشمرد و افزود: در موضوع ارتقای ایمنی در سازمان، همه پیمانکاران 
رسمی و غیررسمی باهم در نظر گرفته می شوند و شاخص ها بهبود را 

نشان می دهد اما بازهم امکان بهبود شرایط وجود دارد.
رسیدن به صنعت سبز یک شعور و فرهنگ است

وی در خصوص مباحث محیط زیستی، رسیدن به استانداردها را فراتر 
از انتظارات دانست و گفت: نائل شدن به صنعت سبز در فولاد مبارکه 
، فرهنگ و اعتقاد قلبی  شعار نیست و تلاش می شود که به یک شعور
و عملی تبدیل شود و مسئولان امر در بازدید از فولاد مبارکه به این امر 
اذعان دارند که این شرکت الگوی رعایت مسائل زیست محیطی است. 
البته در این حوزه به واسطه تکنولوژی ها عقب نیستیم و می توانیم 

پیشتاز باشیم.
ک گذاری دانش  مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: امروزه اشترا
در گروه فولاد مبارکه نهادینه  شده و دستاوردها و اهداف در رکوردزنی 
بومی سازی، نحوه تجهیز و استفاده از آن ها در سایر شرکت های 
زیرمجموعه فولاد پیاده سازی شده و به توسعه دانش در مرزهای کشور 

نیز اعتقاد داریم.
طیب نیا با بیان اینکه در زمینه تأمین اقلام استراتژیک نیاز به سرعت 
کی از عدم ارزیابی نیست  بیشتری است، گفت: گزارش ها در این چرخه حا
و چرخه تکمیل ارزیابی باید سرعت یابد و شاخص ها و مدارک ارزیابی، 

مشخص و درست تعریف شود.
گفتنی است در ابتدای این جلسه محمد ناظمی هرندی معاون 
تکنولوژی فولاد مبارکه تصریح کرد: در فرایند ممیزی 142 کمیته تحلیل 

در قالب ۹ استاندارد موارد ممیزی را بررسی کردند. امسال برای اولین بار 
فرایند پیش ممیزی استاندارد بازدهی آب را آغاز کردیم و در بهمن ماه 

صدور گواهی نامه ها انجام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: بزرگ ترین سرمایه فولاد مبارکه همکاران و کارکنانی 
هستند که همیشه خود را همراه سیستم ها و نگرش های استاندارد 
قرار می دهند. در این میان بازنگری، اجرا و آموزش دستورالعمل ها، 
گردشکارها از شاخص های قدیمی ممیزی فولاد مبارکه به شمار می رود 

که پیشرفت قابل توجهی داشته است.
مشروح گزارش ممیزی فولاد مبارکه

گانه ای  در ادامه این جلسه، اعضای تیم ممیزی در گزارش های جدا
نقاط قوت و قابل بهبود شرکت در بخش های مختلف را ارائه کردند. در 
این میان توجه فولاد مبارکه به جایگاه و اهمیت مسائل محیط زیستی 
ح ریزی و ارزیابی دقیق عملکرد بازدهی آب، رعایت  در نواحی، طر
اصول 5S، توجه به زیباسازی محیط و توفیقات شرکت در عرصه های 
ورزش حرفه ای و خانواده کارکنان از نقاط برجسته در گزارش ممیزی  

مطرح شده بود.
در پایان از سوی تیم ارزیابی، مجوز تمدید گواهینامه ۹ استاندارد 

مدیریتی در فولاد مبارکه صادر شد.

 آیین تجلیل از منتخبان فرزندان خانواده فولاد مبارکه 
در کنکور 1۴۰۲  با حضور  استاد طاهری از اعضای 
هیئت علمی دانشگاه اصفهان در رشته آینده پژوهی، 
علیرضا کاظمی معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی و ابراهیم 
کاظمی مدیر آموزش و توسعه سرمایه های انسانی شرکت فولاد 

مبارکه برگزار شد.
فرزندان خانواده فولاد برای رسیدن به قله خودشکوفایی 

و فرانیازها تلاش کنند
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه گفت: فرزندان 
منتخب کنکور خانواده فولاد مبارکه باید در مسیر خودشکوفایی از نیازها 

عبور و به فرانیازها و به تعبیری خدمت به بشریت تمرکز کنند.
علیرضا کاظمی در گفت وگو با خبرنگار ایراسین،در حاشیه جشن تقدیر از 
برگزیدگان کنکور 1402 خانواده فولاد مبارکه اظهار کرد: خرده فرهنگ های 
فولاد مبارکه امروز نقش یک ارزش در زیست بوم فولاد مبارکه دارند که 
بخشی از آن ها عبور از حداقل ها و قرار گرفتن در مسیر دست یابی به 

کثرها و شایستگی هاست. حدا
وی افزود: این نگاه سبب شده تا فولاد مبارکه بزرگ ترین کارخانه تولید 
فولاد خام در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا و بزرگ ترین تولیدکننده 

آهن اسفنجی در جهان با کسب 1.5 درصد GDP باشد.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
در واقع فولاد مبارکه توانسته خود را با کسب افتخارات بسیار و دریافت 
نشان پنج ستاره پایداری در کنار شرکت های برتر آسیا مانند تویوتا و 
سامسونگ قرار دهد و این نگاه تعالی فولاد مبارکه نتیجه همت افرادی 
است که در گذشته برای ساخت فولاد مبارکه تلاش کردند و امروز به آن 

افتخار می شود.
رسیدن به قله خودشکوفایی با عبور از نیازها

وی با بیان اینکه این فرهنگ در خانواده فولاد نفوذ و آن ها را برای 
خودشکوفایی آماده کرده است، گفت: در این راستا خانواده فولاد تلاش 
دارد که فرزندان خود را به سخت کوشی عادت دهد و به آن ها بیاموزد که 
خود را برای خودشکوفایی آماده کنند؛ به عبارتی از تمام نیازهای زیستی 
و نیازهای هرم مازلو عبور کنند و در آخرین پله نیاز یعنی خودشکوفایی 

قرار گیرند.
کاظمی با اشاره به جشن خودشکوفایی فرزندان خانواده فولاد مبارکه 
تصریح کرد: در این جشن به فرزندان فولادی این نگاه القا می شود که 
با عبور از قله نیازها باید به فرانیازها توجه کنند؛ همان طور که مازلو با 
طبقه بندی نیازها که قله آن خودشکوفایی است، یک پیوست فرهنگی 

و فرانیازها را به هرم اضافه کرد.

فرانیازها منطبق بر شرافت انسانی است
وی فرانیازها را تعبیری منطبق با شرافت انسان ها دانست و افزود: این 
فرانیازها نزد بسیاری از انسان ها در داشتن صفاتی مانند نوع دوستی، 
دگردوستی، وطن دوستی، دید بلند داشتن و خدمت به بشریت است 
و در این مسیر افراد خود را در چالش دست یابی به موفقیت ها قرار 

می دهند.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه ادامه داد: چنین 
ک و انتقال دانش، همه نوع خلق  نگاهی باعث می شود علاوه بر اشترا
ارزش برای جامعه رقم بخورد؛ مثل کشاورزی که گندم می کارد و به دنبال 
به دست آوردن کاه نیست، اما در مسیر کشت گندم، کاه هم نصیب او 

می شود.
وی معتقد است انسانی که در مسیر فرانیازها حرکت می کند در واقع برای 
دست یابی به خدمت، ایثار، ازخودگذشتگی تلاش می کند و در کنارش 

حتماً به تحصیلات عالیه، درآمد، مقام و شهرت هم می رسد.
ضرورت آمادگی برای دانشگاه های نسل چهارم

کاظمی با تقدیر از کارکنان فولاد مبارکه افزود: این عزیزان همان طور 
که در فولاد مبارکه به صنعت فولاد توجه می کنند، در محیط خانواده 
زمینه های رشد جامعه  را با تربیت صحیح فرزندان خود فراهم می کنند 
کنون فرزندانشان در قله نیازها ایستاده اند و آماده اند که با چتر  و ا

خودشکوفایی برای خدمت به بشریت پرواز کنند.
کید شد که خود  وی ادامه داد: در این جلسه به فرزندان خانواده فولاد تأ
را برای دانشگاه نسل چهارم آماده کنند که ورودی این دانشگاه ها فهم 
کلمه فرانیازهاست تا کلمه ایثار را در عمل ترجمه کنند و خدمت به جامعه 
را تحقق بخشند. این امر بزرگ ترین عبادت نزد خداوند است و ما نیز در 

شادی همکاران خود سهیم هستیم.
هدف تقدیر از منتخبان فرزندان خانواده فولاد مبارکه ؛ 

همدلی و ایجاد حس وفاداری در بین خانواده ها 
رئیس واحد امور فرهنگی روابط عمومی فولاد مبارکه نیز در حاشیه این 
مراسم  گفت: جشن تقدیر از منتخبان فرزندان خانواده فولاد مبارکه در 
کنکور 1402 با هدف همدلی و ایجاد حس وفاداری در بین خانواده ها 

برگزار شد.
محمد سامونی اظهار کرد: بر اساس سیاست های جدید شرکت و منویات 
مدیرعامل، تصمیم بر آن شد تا با همکاری اداره آموزش فولاد مبارکه، این 

برنامه در راستای انتقال حس وفاداری و همدلی برگزار شود.
وی ادامــه داد: هــزار نفــر از همــکاران شــرکت فــولاد مبارکــه بــا 
خانواده هــای خــود مهمــان ایــن برنامــه شــدند کــه درصــد بســیاری 
از آن ها دارای فرزنــدان قبول شــده در کنکور کارشناســی و کاردانی و 

تعــدادی از آن هــا در مقطــع ارشــد و دکتــری هســتند.
رئیس واحد امور فرهنگی روابط عمومی فولاد مبارکه  با بیان اینکه ورود به 
دانشگاه زمان منحصربه فردی برای فرزندان خانواده ها به شمار می آید، 
گفت: تعداد قابل توجهی از منتخبان کنکور از خانواده فولاد جزو ممتازان 
و رتبه های زیر 100 و رشته های خوب دانشگاهی هستند و تقدیر از آن ها 

باعث ایجاد انگیزه برای خانواده ها می شود.
تحصیلات فرزندان خانواده فولاد مبارکه در استراتژی 

توسعه سرمایه انسانی اهمیت دارد
مدیر آموزش و توسعه سرمایه های انسانی فولاد مبارکه نیز در حاشیه 
این مراسم گفت: در حوزه سرمایه های انسانی یک استراتژی برای 
ارتقای سطح فکری و فرهنگی خانواده های فولاد مبارکه تعیین شده که 
تحصیلات فرزندان کارکنان فولاد مبارکه و همراهی و همدلی با خانواده ها 

در آن دیده شده است.
کید بر علم آموزی  ابراهیم کاظمی اظهار کرد: در آیین دینی و مذهبی ما تأ
شده است و فولاد مبارکه به عنوان یک سازمان بزرگ و متعالی و بر اساس 
چشم اندازی که بر خلق آینده بهتر و کمک به جامعه پیرامونی خود دارد 

به موضوع توسعه علم و دانش توجه ویژه دارد.
مدیر آموزش و توسعه سرمایه های انسانی فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
در واقع به دنبال این هستیم که پیام همراهی فولاد در همه ابعاد زندگی 
کارکنان منتقل شود و در این میان توجه به تحصیلات فرزندان و ترسیم 

یک آینده روشن برای آن ها اهمیت دارد.
وی با بیان اینکه فرزندان خانواده فولاد باید بتوانند در صحنه های علمی 
کشور مانند فولاد مبارکه درخشان باشند و بتوانند آینده خود را بسازند، 
گفت: در این صورت نیز خانواده ها با دیدن پیشرفت فرزندان خود 
دلگرمی بیشتری به کار پیدا می کنند و بهره وری بیشتری خواهند داشت 

و اشتیاق و شادی درونی آن ها افزون تر می شود.
کاظمی با بیان اینکه امسال امکان برگزاری دورهمی کارکنان فولاد مبارکه 
پس از بحران کرونا فراهم شد، گفت: این برنامه به مناسبت پیشتازی 
فرزندان در کنکور 1402 برگزار شد تا به نوعی یک قدردانی معنوی از آن ها 

شود و در ادامه مسیر موفقیت، همراه همیشه آن ها خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: از سویی دیگر فولاد مبارکه به این تحصیل کرده ها در 
آینده نیاز دارد که با شرایط، فرهنگ و ارزش های فولاد مبارکه آشنا هستند 
و بهره  گرفتن از دانش و تحصیلات خانواده فولاد برای آینده اولویت دارد.
مدیر آموزش و توسعه سرمایه های انسانی فولاد مبارکه ادامه داد: امکان 
انطباق پذیری نیروهای موردنیاز با شرایط شرکت در خانواده فولاد بیشتر 
است و حرکت در این مسیر و رشد دادن آن ها ثمرات بسیاری برای فولاد 

و جامعه خواهد داشت.

تمدید گواهینامه 9 استاندارد مدیریتی در فولاد مبارکه
در پایان ممیزی سیستم های خارجی مدیریت یکپارچه فولاد مبارکه حاصل شد؛

 برگزارى آیین تجلیل از منتخبان فرزندان خانواده فولاد مبارکه در کنکور 1402

محمد سامونی
رئیس واحد امور فرهنگی روابط عمومی 

 ابراهیم کاظمی 
مدیر آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

علیرضا کاظمی
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی
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خـبــــــــــــــــــر            

نشســت صمیمانــه مدیــران و کارشناســان بــازار 
ســـــــــرمایه، نــــــهادهای مـــــــــالی و صنـــــدوق های 
ســرمایه گذاری و فعــالان اقتصــادی اســتان اصفهــان 
بــا حضــور اســتاندار اصفهــان، رئیــس انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد 
ایــران، مدیرعامــل فــولاد مبارکــه، مدیرعامــل شــرکت بــورس و اوراق 
بهــادار تهــران و جمعــی از فعــالان ایــن عرصــه بــه همــت فــولاد مبارکــه 

در اصفهــان برگــزار شــد.
در جریان برگزاری و حاشیه این نشست که در تاریخ سی ام آبان ماه 
سال جاری برگزار شد، استاندار اصفهان، مدیرعامل فولاد مبارکه، دبیر 
کل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران، معاون اقتصادی و مالی فولاد 
مبارکه، نماینده مردم اصفهان و سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس، 
مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران و نایب رئیس هیئت مدیره سازمان 
بورس و اوراق بهادار در بیاناتی به اهمیت و نقش بازار سرمایه و نقش فولاد 
مبارکه در رونق اقتصادی کشور پرداختند که در ادامه مطلب ماحصل این 

بیانات را می خوانیم.

سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان:
ام المصائب همه حوزه ها تمرکزگرایی است

ام المصائب ما در حوزه های مختلف ازجمله حوزه های اقتصادی، نگاه 
تمرکزگرایی است که از اواخر دوره قاجار شروع شد. در دوران پهلوی با 
کید شد و در جمهوری  این هدف که جمعیت تهران گسترش یابد بر آن تأ
اسلامی هر چه سعی می شود روند معکوس اجرا شود، کسی جدی 

نمی گیرد و اتفاق مبارکی رخ نمی دهد.
در جلساتی که در تهران برگزار شده، عرض کردم با این روند طی 20 تا 30 
سال آینده یک شهر تهران با جمعیت ۹0 میلیونی داریم و همه منابع کشور 
به سمت تهران کشانده خواهد شد. در بورس نیز همین اتفاق رخ داده 

است و این در حالی است که شرایط مردمی سازی اقتصاد الزاماتی دارد.
اصفهان در این حوزه می تواند بسیار نقش آفرین باشد، گاهی برخی از 
ظرفیت های استان را که مرور می کنیم متحیر می شویم که چگونه در 

سال های اخیر ظرفیت های استان مغفول مانده است.
کید داشتم از شهرک  در سفر سال گذشته رئیس جمهوری به استان، تأ
علمی و تحقیقاتی اصفهان بازدید کنند. در برنامه نهایی این بازدید حذف 
شد؛ اما این درخواست را با رئیس جمهوری مطرح کردم تا برای اصفهان که 
شهرک اول علمی و تحقیقاتی کشور است وقت بیشتری بگذارند. ایشان 
نیز این درخواست را پذیرفتند و بعد از بازدید، بدون درنگ گفتند قطعاً 

قطب علم و فناوری کشور استان اصفهان است.
که دارای ظرفیت است می تواند مأمنی برای دریافت  هر منطقه 
پشتیبانی های مالی و سرمایه گذاری برای توسعه و پیشرفت باشد. ازاین رو 
خواستارم که این پیشنهادها را در مجموعه بورس و اوراق بهادار دنبال و 
غ از  مساعدت کنید که این نهادها در اصفهان شکل بگیرند و بتوانیم فار
دغدغه ها، مسیری را ریل گذاری کنیم که فضا و بستر آن به نحو بهتری 

هدایت شود.

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:
ضرورت تغییر پارادایم فکری فعالان اقتصادی، از نگاه اقتصادی 

محض به نگاه منفعت همگانی

استان اصفهان که امروز به عنوان قطب صنعت و فولاد کشور شناخته 
می شود، دارای پیشینه ای است که همه نظام های اجتماعی را در 
کنار یکدیگر قرار می داده است. پیشینه اصفهان نشان می دهد بزرگانی 
مانند شیخ بهایی با طراحی میدان نقش جهان، نظام اقتصادی را در 
کنار نظام های معنوی و سیاسی طراحی کرده و همان طور که مادیات را 
دیده، نظام های معنوی را نیز در نظر گرفته اند و این رمز شکوفایی تاریخ 

اصفهان است.
امروز نیز در استان اصفهان باید نظام اقتصادی را در کنار دیگر نظام های 
معنوی و سیاسی قرار دهیم؛ ارزش صنعتی مثل فولاد مبارکه، صرفاً سهام و 
مسائل اقتصادی این شرکت نیست، بلکه این مجموعه دارای ارزش های 

زیاد دیگری است.
امروز فولاد مبارکه تحریم ها را پشت سر گذاشت و از توسعه، حل مشکل آب 
گر مجموعه ای مثل  استان، توازن در زنجیره تولید و کیفیت حرف می زند. ا
فولاد مبارکه نبود، در اوج تحریم ها، کمر اقتصاد و صنعت کشور شکسته و 
بسیاری از صنایع متوقف می شدند. حضور و نقش آفرینی های ویژه فولاد 

مبارکه از این منظر نیز دارای ارزش است.
سهام فولاد مبارکه علاوه بر منافع مادی که در مقایسه با سایر بازارهای 
موازی طی 10 سال گذشته ارزش آفرینی بیشتری داشته، دارای برکات 
زیادی بوده است. به تعبیر قرآن کریم، منافع فولاد برای همه مردم است. 
گر فولاد رونق  منافع فولاد همچون باران همه مردم را منتفع می کند و ا
داشته باشد، اقتصاد و صنعت کشور نیز توسعه پیدا می کند و این نگاه 
باید در تفکر فعالان سرمایه نیز وجود داشته باشد و از این سهم محافظت 

و حمایت کنند.
پارادایم فکری فعالان اقتصادی باید از نگاه اقتصادی محض به نگاه 
منفعت همگانی در راستای جهت دهی به بازار تغییر پیدا کند تا منافع 
مردم نیز تأمین شود. هدف همه ما رونق اقتصاد کشور است و فولاد مبارکه 
خلق آینده ای بهتر را جزو مأموریت های خود تعریف کرده؛ اما به تنهایی 
نمی تواند این هدف را محقق کند؛ بنابراین همه باید در کنار یکدیگر قرار 

بگیریم. فلسفه گردهمایی امروز در کنار هم قرار گرفتن و رقم زدن اتفاقات 
بزرگ و خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیزمان است.

در حال حاضر ظرفیت تولید در شرکت فولاد مبارکه از ۲.۵ 
میلیون تن به ۱۰.۲ میلیون تن در گروه فولاد مبارکه افزایش یافته 

است
گـر بخواهیـم نگاهـی گـذرا بـه رونـد سـاخت و پیشـرفت ایـن کارخانـه  ا
کـه همـه عزیـزان می داننـد  داشـته باشـیم، بایـد گفـت همان گونـه 
عملیات سـاخت شـرکت فولاد مبارکه در دهـه 60 با حضور کارشناسـان 
خارجـی آغـاز شـد و ایـن شـرکت از سـال 71 بـا ظرفیـت 2.5 میلیـون تـن 
وارد فـاز بهره بـرداری شـد. در دهـه 70 تـلاش مدیریـت و کارکنـان بـر ایـن 
بود که هرچه سـریع تر ظرفیت اسـمی شـرکت محقق گـردد. در ایـن اثنا 
مدیـران و کارکنـان بخش هـای مختلـف در کنـار کارشناسـان خارجـی 
گرفتنـد. دهه 80  چگونگی روش های تولیـد، نگهداری و تعمیـرات را فرا
را می توان سـرآغاز اجرای سـایر طرح های توسـعه فولاد مبارکه نام نهاد 
و امروز ایـن توسـعه ها تا جایی رشـد پیدا کـرده اسـت که در حـال حاضر 
ظرفیت تولید در شـرکت فولاد مبارکه از 2.5 میلیون تن به 7.2 میلیون 
، ازجمله فولاد هرمزگان  تن و در گروه فولاد مبارکه در اقصی نقاط کشـور
در جنوب، فولاد سـنگان در اسـتان خراسـان رضوی، چندیـن کارخانه 
در استان چهارمحال و بختیاری و بسیاری از شرکت های زیرمجموعه 
که همانند شـبکه در جای جای میهن اسـلامی گسـترده شـده اند به 10 

میلیـون و 200 هـزار تـن افزایـش یافته اسـت.
گروه فولاد مبارکه امروز با ۱۱.۴ میلیون تن در سال به 

بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی دنیا مبدل شده است
در دهه ۹0 با شدت گرفتن تحریم ها شاهد شکل گرفتن نهضت بومی سازی 
قطعات و تجهیزات و سایر اقلام مصرفی موردنیاز فولاد مبارکه بوده ایم. 
عملکرد درخشان فولاد مبارکه طی سال های متمادی این شرکت را امروز 
به بزرگ ترین گروه فولادسازی کشور در خاورمیانه و شمال آفریقا و جنوب 
غرب آسیا مبدل کرده است؛ تا جایی که این شرکت با 11.4 میلیون تن در 
سال به بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی دنیا مبدل شده است. امروز 
شبکه گسترده مشتریان و زنجیره تأمین کنندگان فولاد مبارکه بیش از 
3500 کارخانه، کارگاه و تأمین کننده خدمات و کالا را شامل می شود. امروز 
سهم فولاد مبارکه در تولید ناخالص داخلی )GDP( کشور به 1.5 درصد و 
در بخش تولید ناخالص بخش صنعت به 6.5 درصد رسیده است. ارزش 
فعلی بازار فولاد مبارکه حدود 430 هزار میلیارد تومان است که البته ارزش 

واقعی فولاد مبارکه بیش از این مقدار است.
فولاد مبارکه برای مقابله با چالش ها و برای پیشگیری از 
بروز مشکلات جدی تر راهبردهای جدیدی را در پیش گرفته 

است
با همه این دستاوردهای درخشان باید اذعان داشته باشیم که نه فقط 
فولاد مبارکه، بلکه کل صنعت فولاد کشور با چالش های جدی مواجه 
است. یکی از این چالش ها در حوزه تأمین مواد اولیه در زنجیره تولید است 
که باید به طور اساسی در کل کشور برای آن چاره اندیشی شود. چالش 
دوم مربوط به حوزه زیرساخت های این صنعت از جمله برق، گاز، آب و 
به طورکلی انرژی است. وجود رقبای داخلی که امروزه به شدت در حال 
گسترش هستند و همچنین رقبای خارجی سومین چالشی است که 
گر برای آن ها به طور جدی چاره اندیشی مؤثری نداشته باشیم، تمامی  ا
سرمایه گذاری های انجام شده که بالغ بر 15 میلیارد دلار در اقصی نقاط 

کشور است دچار خسران می گردد.
فولاد مبارکه برای مقابله با این چالش ها و برای پیشگیری از بروز مشکلات 
جدی تر راهبردهای جدیدی را در پیش گرفته است که از آن جمله 
کثری از ظرفیت های  می توان به این موارد اشاره کرد: استفاده حدا
موجود با تمرکز بر تولید محصولات ویژه به عنوان اولین راهبرد در فولاد 
گر تمامی شرکت ها و  مبارکه در دستور کار قرار گرفته است و معتقدیم ا
کارخانجات داخلی کشور این جهت گیری ها را در دستور کار خود قرار 
دهند و از صددرصد توان خود در جریان تولید استفاده کنند به طور قطع 
بخش از عمده ای از مشکلات حل خواهد شد. در این راستا طی دو سال 
اخیر نه فقط در فولاد مبارکه، بلکه در تمامی شرکت های گروه، به گونه ای 
عمل کردیم که همه شرکت های زیرمجموعه در حال حاضر با استفاده از 

صددرصد ظرفیت خود در حال کار هستند.
در ادامه، توسعه متوازن زنجیره ارزش و زیرساخت های موردنیاز را در 
دستور کار قرار دادیم. با وجود رقابت های بسیار شدیدی که در عرصه 
صنعت فولاد دنیا وجود دارد، بر تولید محصولاتی که از ارزش افزوده 
بیشتری برخوردارند متمرکز شده ایم. به طورکلی رویکرد فولاد مبارکه از 

توسعه کمّی به سمت توسعه کیفی و متوازن متمایل شده است.
توسعه نوآوری و فناوری های و توسعه سرمایه های انسانی و ارتقای 
بهره وری و دل بستگی کارکنان به عنوان سومین و چهارمین راهبرد نوین 

فولاد مبارکه قرار گرفته است.
توسعه پایدار اقتصادی، اجتماعی، زیست محیطی و حکمرانی و تبدیل 
شدن به صنعت سبز پنجمین راهبرد اساسی فولاد مبارکه برای غلبه بر 

مشکلات شرکت و زنجیره فولاد است.
یک مسیر کاملاً مسئولانه، سبز، پیشران، نوآورانه و متعالی 

برای کل گروه فولاد مبارکه در نظر گرفته ایم
برای افق 1410 برنامه ریزی بلندپروازانه ای را در دستور کار قرار داده ایم؛ 
که بتوانیم سالانه 15 میلیارد دلار درآمد سالانه داشته  به نحوی 
باشیم؛ به همین دلیل در حال حاضر 20 درصد از سرمایه گذاری ها را 
بر کسب و کارهای جدید متمرکز کرده ایم. تلاش می کنیم که خودمان را 

به عنوان یک شرکت جهان تراز بین 20 شرکت برتر فولادی دنیا مطرح کنیم.
معتقدیم همه راهبردها و فعالیت ها باید بر چارچوبی 

مستحکم به نام نوآوری استوار گردد
امروز بیـش از 110 شـرکت در گروه فولاد مبارکه مشـغول فعالیت هسـتند 
و هریـک از آن هـا به تنهایـی بـرای خـود یـک شـرکت فـولادی یـا بنـگاه 
، پیشـران،  اقتصـادی بـزرگ اسـت. یـک مسـیر کامـلاً مسـئولانه، سـبز
نوآورانـه و متعالـی بـرای کل گـروه فـولاد مبارکـه در نظـر گرفته ایـم و 
معتقدیم همـه این راهبردهـا و تداوم ایـن فعالیت ها باید بـر چارچوبی 
گـر نتوانیم  ، ا مسـتحکم بـه نـام نـوآوری اسـتوار گـردد؛ بـه همیـن منظـور
در سـال های آتی در برنامه ها و رویکردهـا، سـرمایه گذاری ها و اقدامات 
تولیـدی، حرکت هـای نوآورانـه و فناوری هـای جدیـد را بـه کار گیریـم 
به طـور قطـع چالش هایـی کـه از آن هـا نـام بردیـم می توانـد مشـکلات 
جدی تری را برای مجموعه فراهم کنند. در این راستا شرکت پشتیبانی 
و توسعه فناوری و نوآوری )MSTID( را با سرمایه اولیه یک هزار میلیارد 
تومان تأسـیس کردیم و پروژه هـای نوآورانه متعـددی را با ظرفیت های 
ایـن شـرکت در زنجیـره تولیـد، تأمیـن و کسـب و کارهای جدیـد تعریـف 
کرده ایـم. همچنین بـا ظرفیت های همیـن شـرکت، ارتباطات خـود را با 
کـز علمـی تحقیقاتـی توسـعه داده ایـم؛ تـا جایـی کـه در  دانشـگاه ها و مرا
روزهای اخیر شـاهد افتتاح پنجمین مرکز نوآوری فنـاوری فولاد مبارکه 

در دانشـگاه اصفهـان بودیـم.
در حال حاضر بالغ بر ۱۲۰۰ طرح دانشگاهی توسط 

کارشناسان در دست بررسی است
همچنین در حوزه گرنت های دانشگاهی ورود کرده ایم؛ تاجایی که 
ح دانشگاهی توسط کارشناسان در  در حال حاضر بالغ بر 1200 طر
دست بررسی است و به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم که ظرف سه سال 
آینده بتوانیم با حمایت های لازم بسیاری از این طرح ها را به تشکیل 
هسته های استارت آپی و فناور برسانیم. همچنین فولاد مبارکه از بین 
200 شرکت بررسی شده در بیش از 25 شرکت استارت آپ سرمایه گذاری 

خطرپذیر کرده است.
فولاد مبارکه برای تأمین انرژی پایدار خود نیروگاه ۹14 مگاواتی سیکل 
ترکیبی را احداث کرده است که توربین شماره یک آن به عنوان فاز اول 
نیروگاه در مهرماه وارد مدار شد و پیش بینی می شود فاز دوم آن نیز اواخر 

ماه آینده وارد مدار شود.
علاوه بر این، در زمینه احداث نیروگاه بادی 200 مگاواتی در منطقه 
سنگان خراسان و احداث نیروگاه خورشیدی 600 مگاواتی در منطقه 
کوهپایه سرمایه گذاری کرده ایم که پیش بینی می شود فاز اول این 
پروژه نیز تا سال آینده وارد مدار گردد. همه این اقدامات برای تأمین 
پایدار انرژی موردنیاز شرکت و حل یکی از چالش هایی که به آن اشاره 
شد در دست اقدام است. همچنین به منظور استفاده بهینه و پایدار از 
منابع آبی، بزرگ ترین تصفیه خانه های پساب در این شرکت جانمایی، 
طراحی و احداث شده است تاجایی که امروز بیش از 50 درصد آب مورد 
نیاز خود را از محل جمع آوری، تصفیه و بازچرخانی پساب های شهری 
و همچنین استفاده مجدد از پساب های صنعتی داخل کارخانه 

تأمین می نماییم.
به صفر رساندن برداشت آب خام فولاد مبارکه از حوزه 

آبریز زاینده رود به عنوان یکی دیگر از برنامه های راهبردی فولاد 
مبارکه است

به صفر رساندن برداشت آب خام فولاد مبارکه از حوزه آبریز زاینده رود 
یکی دیگر از برنامه های راهبردی فولاد مبارکه است؛ به همین منظور 
علاوه بر استفاده از پساب های شهری و خانگی شهرستان های هم جوار، 
سرمایه گذاری قابل توجهی در اجرایی نمودن پروژه انتقال آب دریای 
عمان به فلات مرکزی انجام داده ایم؛ پروژه ای که سال گذشته عملیاتی 
شد و امروز با پیشرفت بسیار خوبی در ده ها نقطه به طور هم زمان فاز 
کانال کشی و لوله گذاری آن در حال انجام است و به نظر می رسد تا اوایل 

سال آینده بتوانیم از فازهای اولیه این پروژه بهره برداری کنیم.
فولاد مبارکه بزرگ ترین ناوگان حمل ونقل ریلی کشور را در 

اختیار دارد
فولاد مبارکه در حوزه توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی و جاده ای 
نیز سرمایه گذاری مطلوبی انجام داده است. تا جایی که این شرکت 
بزرگ ترین ناوگان حمل ونقل ریلی کشور را در اختیار دارد و ظرف یک 
سال آینده بزرگ ترین ناوگان حمل ونقل جاده ای را نیز در اختیار خواهد 
گرچه ممکن است این سؤال مطرح شود که آیا فولاد مبارکه  داشت. ا
؛ در جواب  وظیفه توسعه حمل ونقل جاده ای و ریلی را دارد یا خیر
، استفاده کامل از  باید گفت این شرکت برای خود تأمینی، تولید پایدار
ظرفیت های ایجادشده و مهم تر از همه برای اینکه چالش های یادشده 
در سال های آتی بزرگ تر و بزرگ تر نشوند و مشکلات جدی تری ایجاد 
نکنند، ناچار به سرمایه گذاری در این زمینه ها شده ایم. ضمن اینکه 
بسیاری از این سرمایه گذاری ها در مسیر تولید فولاد سبز انجام شده 
است. راهبرد و الزامی که به طور جدی در دستور کار همه فولادسازان 

دنیا قرار گرفته است.
هریک از سرمایه های گذاری های فولاد مبارکه در بازه 

زمانی دو تا سه ساله عودت داده شده است
لازم است  به این نکته توجه داشته باشیم که در هر بخشی که شرکت 
فولاد مبارکه سرمایه گذاری کرده در بازه زمانی حدود سه ساله تمامی مبلغ 
سرمایه گذاری ها مجدداً بازگردانده شده است و تک تک این طرح ها و 

سرمایه گذاری ها و در چرخه تولید نقش بسزایی داشته اند.

خبر بین الملل

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از ایفنا، کارشناسان 
معتقدند منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا )منطقه منا( می تواند 
به یک رهبر جهانی در »تولید فولاد سبز و تجارت نوظهور آن« 
تبدیل شود. وجود منابع بزرگ انرژی خورشیدی که می توانند 
هیدروژن سبز را برای تولید فولاد بر پایه آهن اسفنجی تأمین 
کنند، به این معنی است که این منطقه می تواند به تأمین کننده 

اصلی بازارهای رو به رشدی، چون هند و اروپا تبدیل شود.
در این بین به جای تلاش برای یافتن راهی مناسب برای 
کارآمد و پرهزینه  ، که حمل ونقل آن نا صادرات هیدروژن سبز
به نظر می رسد، این منطقه باید استفاده در بازار داخلی مانند 

کارخانه های آهن اسفنجی خود را در اولویت قرار دهد.
فولادسازان در سراسر جهان در حال انتقال از تولید مبتنی بر 
کوره های بلند به سمت فناوری آهن اسفنجی هستند که می تواند 
با هیدروژن سبز کار کند. این منطقه مزیت دیگری دارد، زیرا 
بخش فولاد آن در حال حاضر مبتنی بر آهن اسفنجی است و به 
منابع انرژی تجدیدپذیر که به آن امکان می دهد در آینده نزدیک 

هیدروژن سبز ارزان تولید کند نیز دسترسی دارد.
همچنین شرکت واله برزیل که بزرگ ترین تولیدکننده سنگ آهن 
بر پایه آهن اسفنجی در جهان است، در حال برنامه ریزی برای 
ساخت قطب آهن سبز در خاورمیانه است که گندله سنگ آهن را 
به کارخانه های آهن اسفنجی منطقه برای تولید آهن بریکت شده 

داغ )HBI( برای مصرف داخلی و صادرات بدهد.
ح های متعددی برای  همچنین بخش فولاد منطقه منا با طر
خطوط تولید جدید مبتنی بر آهن اسفنجی در عربستان سعودی، 
عمان و امارات متحده که ابتدا با گاز کار می کنند و در نهایت به 

استفاده از هیدروژن روی می آورند، در حال گسترش است.

به گزارش خبرنگار فولا به نقل از معدن نیوز، حدود ۲.۸ 
میلیارد تن فلز در سال ۲۰۲۲ در سراسر جهان استخراج شد و 
سنگ آهن با سهم 9۳ درصدی از کل مواد استخراج شده، 

برتری داشت.
در سال میلادی گذشته، 2.6 میلیارد تن سنگ آهن استخراج شد 

که حاوی حدود 1.6 میلیارد تن آهن بود.
سنگ آهن در محیط های جغرافیایی مختلف مانند سنگ های 
آذرین، دگرگونی یا رسوبی یافت می شود و می تواند حاوی 
بیش از 70 درصد آهن باشند، اما بسیاری از آن ها، بین 50 تا 60 
درصد آهن دارند. سنگ آهن در ترکیب با مواد دیگری مانند 
کک و سنگ آهک، عمدتاً در تولید فولاد استفاده می شود. در 
، تقریباً تمام )۹8 درصد( سنگ آهن تولیدشده، به  حال حاضر

فولادسازی اختصاص دارد.
سنگ آهن به طورمعمول در حدود 50 کشور استخراج می شود، 
اما استرالیا، برزیل، چین و هند، عامل 75 درصد از تولید آن 
توسعه  در  که  اساسی  نقش  دلیل  به  سنگ آهن  هستند. 
زیرساخت ها دارد، یکی از مهم ترین مواد زیربنای شهرنشینی و 

رشد اقتصادی است.
فلزات صنعتی جایگاه دوم را در این فهرست دارند و 6.6 درصد از 
کل فلزات استخراج شده در سال 2022 را تشکیل دادند. این فلزات 
شامل مس، آلومینیوم، سرب و روی، در کاربردهای ساختمانی و 
صنعتی به کار می روند. آلومینیوم تقریباً 40 درصد از تولید فلزات 
صنعتی در سال 2022 به حساب آمد. چین سهم 56 درصدی از 

کل آلومینیوم تولید شده دارد.
کروم که نقش اصلی را در مقاوم سازی فولاد زنگ نزن در برابر 
خوردگی دارد، در جایگاه دوم ایستاد. آفریقای جنوبی در تولید 
کروم پیشتاز است و سهمش از کل کروم استخراج شده در سال 

میلادی گذشته، 44 درصد بود.
فلزات فناوری با وجود اینکه کمتر از یک درصد از کل فلزات 
استخراج شده را تشکیل می دهند، در چند سال گذشته در 
اخبار بوده اند، زیرا کشورها و شرکت ها برای کاهش انتشار کربن 
و بهبود بهره وری، به دنبال این مواد هستند. این فلزات شامل 
لیتیوم و کبالت هستند که در وسایل نقلیه برقی و ذخیره باتری 
کی مورد استفاده در آهن رباها، آلیاژهای فلزی و  و عناصر نادر خا

محصولات الکترونیکی استفاده می شوند.

مصر با انعقاد توافق نامه ای 1۵.۶ میلیارد دلاری با 
چینی ها توسعه تولید هیدروژن سبز را دنبال می کند.

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از چیلان، بنا بر اعلام سرویس 
اطلاعات دولت مصر منطقه اقتصادی کانال سوئز توافق نامه ای 
به ارزش 15.6 میلیارد دلار با سرمایه گذاران چینی منعقد کرد. این 
توافق نامه با هدف اجرای 11 پروژه تولید هیدروژن سبز امضا شده 
است. پیش بینی می شود اجرای این پروژه های جدید به ایجاد 
۹000 شغل بینجامد. هنوز اطلاعات بیشتری در مورد پروژه ها و 

سرمایه گذاران منتشر نشده است.
مصر در ماه های اخیر معاملات زیادی با شرکای خارجی ترتیب 
داده است. این معاملات با هدف تولید هیدروژن سبز و مشتقات 

آن در منطقه اقتصادی کانال سوئز انجام شده است.
انتظار می رود با انعقاد این قراردادها انتشار کربن کاهش یابد و 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و دیگر منابع انرژی که آلایندگی 

کمی دارند ازجمله هیدروژن سبز بیشتر شود.

منطقه منا پتانسیل رهبری فولاد سبز را دارد

استخراج ۲.۶میلیارد تن سنگ آهن در 

جهان در سال ۲۰۲۲

تولید هیدروژن سبز در منطقه اقتصادی 

کانال سوئز

سیدرضا مرتضوی 
استاندار اصفهان

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

به همت فولاد مبارکه میسر شد؛

برگزاری نشست مدیران و کارشناسان بازار سرمایه، نهادهای مالی و 
صندوق های سرمایه گذاری و فعالان اقتصادی

مجموعه دستورالعمل ها و شیوه نامه های گمرکی منتشر شد
باهدف مدیریت دانش، شفافیت و دسترسی سریع ذینفعان به تمامی دستورالعمل های موجود در گمرک، مجموعه دستورالعمل ها و 

شیوه نامه های گمرکی منتشر شد. 

برگزاری دومین رویداد ملی صنعت دانش بنیان
دومین رویداد ملی صنعت دانش بنیان با عنوان »انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شهرهوشمند« در مرکز همایش های بین المللی سازمان اسناد و 

کتابخانه ملی برگزار شد.

ادامه در صفحه ۵  
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 خـبــــــــــــــــــر      

شما و فولاد

خبــــــــــــر کوتاه

انجام عملیات امداد توسط یکی از کارکنان 

شاغل در رستوران 

آشنایی یکی از کارکنان رستوران های فولاد مبارکه با 
گوار  مهارت های امدادی و کمک های اولیه از بروز حادثه نا

برای یکی از کارکنان پیشگیری کرد.
به گزارش خبرنگار فولاد، منصور محبی همکار شاغل در راهبری 
کز طبخ، روز دوشنبه 15 آبان ماه حین توزیع غذا  رستوران ها و مرا
متوجه شد یکی از کارکنان هنگام غذا خوردن با ورود ذرات غذا 
به مسیر تنفس دچار مشکل تنفسی شده است. وی به موقع 
که دوره های آموزشی »هایم لیخ« را پشت  دست به کار شد و ازآنجا
سر گذاشته بود با اجرای مانور مذکور و قبل رسیدن امدادگران 

اورژانس از بروز یک حادثه انسانی جلوگیری کرد.
شایان ذکر است مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست 
فولاد مبارکه در همین زمینه به دلیل اقدام سریع و درست، از 

منصور محبی قدردانی کرد.

91۳****۶9۶
به این وسیله از برگزاری کلاس های آموزشی در دانشگاه 
آزاد مبارکه و نحوه برخورد کارکنان و سایر خدمات آن 

مجموعه قدردانی می کنم.
9۳۶****۲۴۲

ضمن تشکر از مسئولان و زحمتکشان مجموعه فرهنگی 
ورزشی فردوس، لطفاً برای نظم بیشتر در توزیع هم زمان 

غذا در رستوران چاره اندیشی بفرمایید.
91۳****۰۸۴

هفته بسیج را به تمام بسیجیان و ایثارگران هشت سال 
دفاع مقدس تبریک عرض می کنم.

91۳****۴۳۴
با توجه به اینکه تاریخ انقضای باسا کارت کارکنان تا پایان 
دی ماه سال جاری است خواهشمند است نسبت به 

تمدید و یا تعویض کارت ها اقدام شود.
91۳****1۰۲

9۳۸****۴۵۷
لطفاً نسبت به برگزاری اردوهای خانوادگی دوروزه بسیج 

فولاد مبارکه اقدام فرمایید.
91۳****۳۰۲

لطفاً در شهر بهارستان با فروشگاه های زنجیره ای رفاه 
کارگران، کوروش و جامبو قرارداد بسته شود.

همکاران گرامی دارای شماره ۶۶۸****91۳ و 
۸1۴****91۳ ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد 
به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ 

برای مسئولان ذیربط ارجاع گردید.

امروز ۵۵ میلیون تن ذخایر قطعی سنگ آهن را توانستیم 
در دست بگیریم

کتشاف معادن، استخراج و  در حوزه معادن در سه بخش ارزیابی و ا
فراوری مواد معدنی اقدامات خوبی برای حل چالش تأمین مواد اولیه 
شرکت انجام شده است؛ به عنوان مثال، با فعالیت های خوبی که 
انجام شده امروز 55 میلیون تن ذخایر قطعی سنگ آهن را توانستیم 
در دست بگیریم؛ علاوه بر این ظرفیت ذخایر ملکی فولاد مبارکه 25 

میلیون تن است.
امروز قریب به ۹۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در 
پروژه های توسعه ای شرکت فولاد مبارکه انجام شده است

به طورکلی قریب به ۹0 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در پروژه های 
توسعه ای شرکت فولاد مبارکه انجام شده است. سال گذشته حدود 28 
هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری  انجام شده و بنا داریم امسال نیز 21 هزار 
میلیارد تومان دیگر تا پایان سال سرمایه گذاری داشته باشیم و طی دو 
سال آتی این پروژه های توسعه و سرمایه گذاری ها را به سرانجام برسانیم.

بعضاً پیرامون میزان سودآوری بالای فولاد مبارکه سؤالاتی مطرح می شود 
که در پاسخ به این سؤال باید گفت بخش اصلی این میزان سودآوری در 
فولاد مبارکه مربوط به سرمایه گذاری هدفمندی است که در کل گروه 
و زنجیره تولید فولاد مبارکه انجام شده است. حاشیه سودآوری فولاد 
مبارکه نسبت به سایر شرکت های فولادسازی بیشتر است و نوسان 
کمتری نیز دارد. امروز زنجیره تولید در فولاد مبارکه به گونه ای است که 
کتشاف تا تولید محصولات، در بالا و پایین دست مجموعه  از مرحله ا
سرمایه گذاری انجام شده است. سرمایه گذاری های هدفمند فولاد 
مبارکه در تولید انواع محصولات در حوزه های انرژی، حمل ونقل، 
معدن و دستاوردهای بومی سازی و بسیاری دیگر از عوامل این میزان 
گرچه این میزان سود  سودآوری را برای فولاد مبارکه به همراه می آورد. ا
نسبت به شرایط تورمی و وضعیت اقتصادی فعلی چندان زیاد نیست؛ 
اما به نسبت سایر فولادسازان کشور و تولیدکنندگان، سودی پایدار برای 

سهام داران در بر دارد.
علی رغم محدودیت ها در حوزه انرژی و مواد اولیه 
خوشبختانه تا کنون برنامه های شرکت محقق شده است

در خصوص برنامه های شرکت در حوزه تولید باید به این نکته اشاره 
کنیم که امسال نیز با قوت در پی آنیم که از 10 میلیون و 200 هزار تن در 
کل گروه فولاد مبارکه عبور کنیم. این در حالی است که تا امروز علی رغم 
محدودیت هایی که در حوزه انرژی و مواد اولیه با آن مواجه بوده ایم، 

خوشبختانه برنامه های شرکت محقق شده است.
در حوزه فروش و برنامه های درآمدی شرکت نیز نسبت به 

برنامه وبودجه جلوتر هستیم
در حوزه فروش و برنامه های درآمدی شرکت نیز نسبت به برنامه وبودجه 
کثری بازار داخلی را در  جلوتر هستیم و علی رغم اینکه تأمین حدا
اولویت قرار داده ایم؛ اما صادرات یک میلیون و 200 هزار تنی محصولات را 
هدف گذاری کرده ایم و علی رغم شرایط سختی که بر بازارهای بین المللی 

کم است، توانسته ایم بازارهای خود را حفظ کنیم. حا
خوشبختانه به اذعان مشتریان و مصرف کنندگان، محصولات فولاد 
کیفی از شرایط بسیار مطلوبی برخوردار است و  مبارکه به لحاظ 
به هیچ عنوان قابل قیاس با بسیاری از تولیدکنندگان و رقبای خارجی 

نیست.
 امروز بیش از ۹0 درصد تجهیزات فولاد مبارکه بومی سازی شده 
است. سال گذشته بومی سازی 1200 قطعه در دستور کار بود که با 
همت کارشناسان فولاد مبارکه و شرکت های سازنده داخلی که عملاً 
حمایت های جدی از آن ها داشته ایم از 1300 قطعه عبور کردیم و در سال 
جاری نیز همین میزان را هدف گذاری کرده ایم که خوشبختانه در حال 

حاضر به بیش از 700 قطعه بومی سازی شده رسیده ایم.
در سال گذشته بیش از ۶۰۰۰ فرصت شغلی در فولاد 

مبارکه ایجاد شده است
در سال گذشته بیش از 6000 فرصت شغلی در فولاد مبارکه ایجاد شده 
گر سایر فرصت های شغلی ایجادشده در گروه فولاد مبارکه و  است که ا
توسعه ها را در نظر بگیریم این رقم به بالغ بر 10 هزار نفر نیز افزایش می یابد.

سود خالص شرکت طی شش ماهه اول سال جاری به 
بیش از ۵۲ هزار میلیارد تومان رسیده

سود خالص شرکت طی شش ماهه اول سال جاری بدون تلفیق و میزان 
سود سایر شرکت ها به بیش از 52 هزار میلیارد تومان رسیده است و سود 
هر سهم )EPS( نیز 656 ریال شده است که امیدواریم تا پایان سال جاری 

نیز بتوانیم این میزان سودآوری را ادامه دهیم.

برنامه افزایش سرمایه از مبلغ 8۰ هزار میلیارد تومان
 به ۱۱۰ هزار میلیارد تومان

فولاد مبارکه به منظور تکمیل پروژه نورد گرم 2، مشارکت در افزایش 
سرمایه شرکت های سرمایه پذیر و خرید سهام شرکت های سرمایه پذیر، 
برنامه افزایش سرمایه از مبلغ 80 هزار میلیارد تومان به 110 هزار میلیارد 
تومان از محل سود انباشته معادل 37.5 درصد را در دستور کار دارد 
که ان شاءالله طی یکی دو ماه آینده مراحل اجرایی و سایر اقدامات 
موردنیاز آن انجام خواهد شد. فولاد مبارکه همچنین برنامه تأمین مالی 

15 هزار میلیارد تومانی از بازار سرمایه را در نظر دارد.
 در خاتمه خاطرنشان می کنم اجرای تمامی برنامه هایی که به آن اشاره 
شـد نیـاز بـه حمایـت دارد. از دولـت محتـرم و سـایر نهادهـای ذی ربـط 
انتظـار تأمیـن منابـع مالـی نداریـم، بلکـه توقـع داریـم در اجـرای ایـن 
طرح ها که همگی در راستای توسعه صنعت و با نگاه ملی در نظر گرفته 
شـده اند، حمایت لازم را از فولاد مبارکه داشـته باشـند. به خاطر داشته 
باشیم هیچ مجموعه ای را در کشـور سراغ نداشـته و نداریم که به اندازه 
فولاد مبارکه به کشـور خدمت کند. امروز بیشـتر از هر زمـان دیگر هدف 
فـولاد مبارکـه توسـعه زیرسـاخت ها و آبادانـی کشـور و خلـق آینـده بهتـر 
برای جامعه اسـت ازاین رو همه مسئولین نهادها و کسـانی که به انحاء 
مختلـف می تواننـد بایـد کمـک کننـد تـا ایـن اهـداف در راسـتای منافـع 

ملـی محقق گـردد.

مهدی طغیانی، نماینده مردم اصفهان و سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس:

لزوم توجه به مقوله تأمین مالی تولید در استان اصفهان

خ تشکیل سرمایه در اقتصاد ایران طی 10 سال اخیر  متأسفانه نر
به غیر از دو سال، منفی بوده است. ایران جزو کشورهای پرجاذبه 
برای سرمایه گذاری است و انواع منابع برای تولید فراهم است؛ اما 

سرمایه گذاری آن طور که باید در کشور صورت نگرفته است.
بانک های کشور محدودیت های زیادی دارند و اینجاست که نقش بازار 
سرمایه نقش ویژه ای پیدا می کند. بازار سرمایه ایران متأسفانه طی چند 
گاهانه مردم و سرمایه گذاران به آن و وجود بازارهای  دهه اخیر از ورود ناآ
گرانه ضربه خورده که درمان این وضعیت در مجلس مورد توجه و  سودا

بررسی قرار گرفت.
بازار سرمایه باید به پناهگاه سرمایه گذاری در کشور تبدیل شود. 
شرکت های دانش بنیان از دشوار بودن دسترسی به بازار سرمایه گلایه 
دارند و این مشکل باید برطرف شود. درخواست ما از سازمان فرابورس 

کشور، تسریع در رفع این مشکل به ویژه در استان اصفهان است.
عدم اطلاع رسانی از پیشرفت اقتصادی کشور ناجوانمردانه بوده و 
اقتصاد کشور مورد هجوم رسانه هاست که قطعاً بر عملکرد دولت و 

مجلس تأثیرگذار است.
نهادهـای مالـی و سـرمایه ای نبایـد تعامـل بـا دولـت و مجلـس را تـرک 
کننـد و ارتبـاط خـود را بـا ایـن دو قـوه حفـظ کننـد. شـنونده گلایه هـای 
ایـن نهادهـا و خواسـتار تعامـلات بیشـتر هسـتیم. تأمیـن مالـی تولیـد 
در اسـتان اصفهـان نیـز دارای ارزش زیـادی اسـت کـه بایـد بـه آن توجـه 

ویـژه ای داشـت.

محمود گودرزی، مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران:
همه چیز در فولاد مبارکه در کنار هم ایجاد شده و ارزش افزوده 

زیادی برای این مجموعه ایجاد کرده است

استان اصفهان بیش از 250 مجوز از بورس تهران دریافت کرده و سازمان 
بورس نیز با صدور مجوزهای زیاد اتفاق خوبی در این استان رقم زده 
است؛ با توجه به سهم 6 درصدی جمعیت استان اصفهان، می طلبد که 

این استان نیز صاحب مرکز مالی شود.
بورس و فرابورس آماده است تا به پذیرش شرکت ها و تأمین مالی کمک 
کند. طی یک سال گذشته با تغییر الگوهای پیشین در بورس توانسته ایم 
شرکت های متوسط را نیز پذیرش کنیم، شرکت هایی که بالای 100 میلیارد 

تومان سوددهی داشته باشند.
همه چیز در فولاد مبارکه در کنار هم ایجادشده و ارزش افزوده زیادی برای 
این مجموعه ایجاد کرده است. شرکت های زیادی در استان اصفهان 
هستند که می توانند وارد بازار سرمایه شوند و ما برای این شرکت ها فرش 
قرمز پهن خواهیم کرد تا پاسخگوی نیاز آن ها باشیم تا تالار مالی استان 

اصفهان تبدیل به مرکز مالی این استان شود.

رسول سعدی، دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران:
برگزاری گردهمایی فعالان بازار سرمایه، نهادهای مالی و 
صندوق های سرمایه گذاری در اصفهان منجر به توسعه این 

استان خواهد شد

اصفهان یکی از قطب های صنعت کشور است و امروز در این استان 
همه ارکان بازار سرمایه و نهادهای مالی کشور گرد هم آمدند و این امر 

مبارکی است.
مردم اصفهان مردم تلاشگر و دارای ابتکار و خلاقیت هستند و کارهای نو 
و اثرگذاری انجام می دهند و شرکت فولاد مبارکه اصفهان نیز خلاقیت به 

خرج داده و این گردهمایی را برگزار کرده است.
قطعاً برگزاری چنین جلساتی منشأ خیروبرکت و منجر به بهره گیری استان 
اصفهان از پتانسیل ها و ظرفیت های بازار سرمایه ازجمله تأمین مالی است 

و موجب رشد و توسعه استان اصفهان خواهد شد.

علیرضا ناصرپور، نایب رئیس هیئت مدیره سازمان بورس و اوراق 
بهادار:

 ایجاد صندوق بازنشستگی تکمیلی فولاد مبارکه در راستای 
حمایت از نیروی انسانی این شرکت

، تقویت ارتباط و  هدف از چنین گردهمایی هایی در استان های کشور
تعاملات فعالان حوزه بازار سرمایه با صنایع مختلف است. در حال حاضر 
نزدیک به هزار نهاد مالی در بازار سرمایه فعالیت دارند. موضوعی که برای 
عمده فعالان بازار سرمایه وجود دارد، تأمین مالی است. ظرفیت های 
زیادی در صنایع استان اصفهان برای حضور فعال در بازار سرمایه وجود 

دارد.
امروز اصلاحیه دستورالعمل پذیرش در فرابورس و امکان پذیرش 
شرکت های مختلف ازجمله شرکت های دانش بنیان فراهم شد. علاوه بر 
این، موضوع شرکت های سهامی عام پروژه، پیگیری و معاملات آن ها در 

فرابورس برقرار شده است.
یک اتفاق جدیدی رقم خورده و صندوق جدیدی تحت عنوان صندوق 
بازنشستگی تکمیلی به صورت قانونی مطرح شده و امکانی فراهم شده تا 
موافقت اصولی آن صادر شود؛ یکی از این صندوق ها برای فولاد مبارکه 
در راستای حمایت از نیروی انسانی این شرکت ایجاد شده که کمک 

قابل توجهی به این شرکت خواهد شد.
 

مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه:
پیشنهاد ایجاد و تشکیل صندوق سرمایه گذاری در استان 

اصفهان

شرکت فولاد مبارکه با برنامه ریزی هایی که انجام داده، از طریق ابزاری 
که توسط سازمان فرابورس ایجاد شده، صندوق بازنشستگی تکمیلی 
کارکنان خود را ایجاد کرد تا بتواند از بازنشستگان این شرکت حمایت های 

لازم را انجام دهد.
همچنین فولاد مبارکه، صندوق درآمد ثابت توسکا )توسعه توکا( را ذیل 
شرکت سرمایه گذاری توکافولاد ایجاد کرده تا پول های این صندوق در 
استان اصفهان سرمایه گذاری شود و خزانه داری متمرکز در این صندوق 

صورت گیرد.
شرکت فولاد مبارکه پیشنهاد ایجاد و تشکیل صندوق سرمایه گذاری در 
استان اصفهان را دارد تا بخش عمده ای از مشکلات سرمایه گذاری این 
استان حل شود و این صندوق به عنوان نخستین صندوق سرمایه گذاری 

استانی در کشور معرفی شود.
رونمایی از صندوق بازنشستگی تکمیلی کارکنان فولاد 

مبارکه و رونمایی از صندوق درآمد ثابت توسعه فولاد )توسکا(
در بخش پایانی این جلسه با حضور فعالان حوزه بازار سرمایه، نهادهای 
مالی و صندوق های سرمایه گذاری و فعالان اقتصادی استان اصفهان، 
استاندار اصفهان، سخنگوی کمیسیون اقتصاد مجلس شورای اسلامی، 
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، مدیرعامل و جمعی از معاونین 
شرکت فولاد مبارکه از صندوق درآمد ثابت توسعه فولاد )توسکا( رونمایی 

شد.
گفتنی است مدیران، مسئولان و فعالان بازار سرمایه در نخستین روز از 
حضور خود در اصفهان از مجموعه باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه 
سپاهان و  ورزشگاه  نقش جهان  و در دومین روز نیز ضمن حضور در فولاد 

مبارکه از خطوط تولید این شرکت بازدید نمودند.

مهدی طغیانی
 نماینده مردم اصفهان و سخنگوی 

کمیسیون اقتصادی مجلس

محمود گودرزی
 مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران

رسول سعدی
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران

علیرضا ناصرپور
 نایب رئیس هیئت مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار

مهدی کویتی
معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه

لزوم بازنگری روند تولید آهن اسفنجی کشور   

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولادبان، بهادر 
احرامیان عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان 
اینکه شرایط تولید آهن اسفنجی در کشور هیچ وقت پایدار 
نیست، گفت: تولید آهن اسفنجی در کشور حساب شده و 
به  توجه  با  می شود  پیش بینی  که  چرا نیست،  اصولی 
واحدهای جدید برنامه تولید در ایران، این محصول طی یک 

سال آینده برعکس شرایط امروز با مازاد تولید مواجه شود.
وی اظهار کرد: قیمت آهن اسفنجی مانند هر کالای دیگر قیمت 
پایه مشخصی دارد و اغلب بین 55 تا 60 درصد قیمت شمش 
محاسبه می شود.  از طرفی قیمت آهن اسفنجی همواره توسط 
که میزان عرضه و تقاضا سهم  بازار مدیریت و کنترل می شود، چرا

بسزایی در محاسبه قیمت گذاری این محصول دارد.
به گفته وی، قیمت آهن اسفنجی در چند روز گذشته با کاهش 
قیمت مواجه شده، اما با توجه به شروع فصل زمستان و کمبود 

گاز تقاضا و افزایش قیمت برای این محصول بیشتر خواهد شد.
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان اینکه 
ناترازی تولید آهن اسفنجی در کشور یکی از علل افزایش قیمت 
آهن اسفنجی است، افزود: در سال های گذشته، واحدهای 
فولادسازی تأسیس شدند که چگونگی تأمین مواد اولیه شان 
محاسبه نشده بود. همین عامل موجب کاهش این محصول در 
کشور شد و در نتیجه قیمت آهن اسفنجی با افزایش روبه رو شد.

انتخابات ریاست اتاق بازرگانی ایران یکم بهمن ماه برگزار می شود
فراخوان ثبت نام برای جایگاه ریاست اتاق بازرگانی ایران در روزنامه دنیای اقتصاد به صورت عمومی چاپ شده است و متقاضیان می توانند 

اقدام به ثبت نام کنند.

سازمان انرژی اتمی موظف به ارائه گزارش ماهانه تولید و فروش مواد معدنی به وزارت صمت شد
بر اساس لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ دولت، سازمان انرژی اتمی را موظف به ارائه گزارش ماهانه تولید و فروش مواد معدنی به وزارت صنعت معدن و 

تجارت کرده است. 
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مرکز نوآوری فولاد مبارکه در دانشگاه اصفهان و دفتر 
همکاری های این شرکت با دانشگاه مذکور روز شنبه 
۲۷ آبان با حضور مدیرعامل و تنی چند از معاونان 
شرکت فولاد مبارکه، رئیس و برخی از معاونان و مسئولان دانشگاه 

اصفهان افتتاح شد.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، در جریان افتتاح این 
کز علمی و تحقیقاتی در دانشگاه اصفهان گفت: امیدوارم این حرکت  مرا

آغاز تحول اساسی و اتفاقی بزرگ در استان اصفهان و کشورمان باشد.
کید بر اینکه دانشگاه اصفهان و فولاد مبارکه از مجموعه های  وی با تأ
ارزشمند و پیشرو در استان و کشور به شمار می آیند، گفت: همان گونه 
که در دانشگاه اصفهان دانش محوری و جامعه محوری از راهبردهای 
اصلی است، در فولاد مبارکه نیز این راهبردها با قوت و جدیت، اجرایی و 
عملیاتی شده و امروز در پی آن هستیم که آن ها را به خلق ارزش مشترک 

با جامعه گره بزنیم.
کید کرد: گاهی برای ترسیم مسیر بهتر باید از کشورهای  طیب نیا تأ
پیشگام الگوبرداری کنیم تا بتوانیم مسیر را هرچه کوتاه تر طی کنیم؛ 
به عنوان مثال، ژاپن بعد از جنگ جهانی، علی رغم اینکه تمامی 
زیرساخت های خود را در حوزه های کشاورزی، کشتیرانی و صنعتی از 
دست داد، دیگر بار با طی کردن مسیر رشد و بالندگی به دومین اقتصاد 
جهان تبدیل شد و امروز نیز همچنان جزو چند اقتصاد برتر جهان مطرح 
گرچه در مواردی هم نمی توانند الگوهای مطلقی باشند، اما باید با  است. ا
مطالعه همه کشورهای پیشرو و در عرصه های مختلف علمی، صنعتی و 

تکنولوژیکی یافته های آن ها را در کشور بومی سازی کنیم.
کشورهای پیشرفته فقط به رفع نیازهای داخلی اکتفا 

نمی کنند
مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: یکی از مهم ترین راهبردها برای پیشرفت، 
صادرات محور بودن به عنوان یک اصل اساسی است؛ همان طور که 
کتفا نمی کنند.  کشورهای توسعه یافته فقط به رفع نیازهای داخلی ا
دوم اینکه درصد قابل توجهی از سرمایه گذاری ها در چنین کشورهایی 
گر شرایط فعلی را نیز  به صنایع مادر و بنیادی اختصاص می یابد. ا
به دقت بررسی کنیم، می بینیم کشورهای توسعه یافته تلاش می کنند 
در بخش صنعت فولاد همچنان جایگاه خود را حفظ کنند و کشورهای 
درحال توسعه نیز سرمایه گذاری های قابل توجهی در حوزه صنعت فولاد 
انجام داده اند. سوم اینکه کشورهای توسعه یافته علم را به مثابه نوآوری و 

به عنوان بازیگر اصلی در صنعت مدنظر قرار داده اند.
برای تمدن ساز شدن باید نگاه نوآورانه را در همه 

بخش های کشور حاکم کنیم 
کید بر اهمیت و جایگاه علم در پیشرفت  وی در تشریح رویکرد سوم و با تأ
کشورهای توسعه یافته گفت: تمامی تحولاتی که طی دو قرن اخیر در دنیا 
صورت گرفته بر مبنای رویکردهای نوآورانه و استفاده از فناوری های نوین 
بوده است. امروزه سرنوشت شرکت ها، ملت ها، کشورها و کسب وکارها به 
بحث نوآوری پیوند خورده است؛ این دقیقاً همان موضوعی است که باید 
در استفاده از الگوها به طور ویژه بر آن تمرکز داشته باشیم. در همین راستا 
ملاحظه می کنیم که اسلام برای اوج گیری در استفاده از علوم، فناوری ها 
کید داشته و  و نوآوری های نوین، حتی در دورترین نقاط آن زمان تأ
گرچه کشورهای غربی بعدها یافته های جهان  موفق هم بوده است. ا
اسلام را اقتباس کردند و با تقویت آن ها امروز پیشتاز شده اند. بنابراین 
گر بخواهیم تمدن ساز شویم، باید نگاه نوآورانه را در همه بخش های  ا

کم کنیم. کشور حا
طیب نیا در بخش دیگری از سخنان خود به فرایند احداث، روند اجرای 
توسعه ها و موفقیت های فولاد مبارکه اشاره و تصریح کرد: آغاز عملیات 
احداث این مجموعه صنعتی عظیم در دهه 60 و در سخت ترین شرایط 
کشور انجام شد و دهه 70 را می توان شروع بهره برداری و رسیدن به 
ظرفیت های اسمی ترسیم شده نام نهاد. هم زمان با تداوم بهره برداری در 
شرکت، شاهد کم شدن حضور کارشناسان خارجی و اوج گرفتن اجرای 
طرح های توسعه شرکت بودیم و تولید در این شرکت از 2.5 میلیون تن 
به 7.2 میلیون تن ظرفیت می رسد. در دهه ۹0 این ظرفیت ها به سایر 
نقاط جغرافیایی کشور تسری می یابد. از سوی دیگر، به مدد تحریم ها در 
دهه ۹0 شاهد رخ دادن اتفاق ارزشمند دیگری به نام نهضت بومی سازی 
هستیم. در این موقعیت، کشور از واردات تجهیزات خارجی محروم است 
و کارشناسان خلاق کشور علاج کار را در ساخت داخل و بومی سازی 
قطعات و مواد مصرفی می بینند و امروز خرسندیم که اعلام کنیم از 
سال های ۹0 تا کنون، ۹0 درصد تجهیزات و مواد مصرفی موردنیاز شرکت 

که عمدتاً وارداتی بوده اند، بومی سازی شده است.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، امروز در این شرکت تعمیرات اساسی 
بسیار حساس خطوط نوسازی ها و بهینه سازی و تغییرات خطوط تولید 
به دست خود کارشناسان داخلی انجام می شود و امروز این مولود انقلاب 

اسلامی به عنوان بزرگ ترین بنگاه صنعتی جمهوری اسلامی، بزرگ ترین 
فولادساز منطقه و جنوب غرب آسیا و شمال آفریقا و مایه افتخار نظام 
مقدس جمهوری اسلامی محسوب می شود؛ مجموعه ای که موتور 
محرک بیش از 3500 کارخانه و کارگاه و شرکت پایین دست به شمار می آید 
و بیش از 350 هزار فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کرده است.
گرچه امروز در بسیاری از زمینه ها به خودکفایی  کید کرد: ا  وی تأ
رسیده ایم، اما نه فقط فولاد مبارکه، بلکه در کل صنعت فولاد کشور با 
چالش های خاصی، ازجمله عدم توازن در زنجیره تأمین، حمل ونقل، 
وجود رقبای جدی تر در داخل و خارج از کشور، عدم امکان تأمین انرژی 

موردنیاز و تزاحم های دیگر مواجهیم.
وجود ۴۵ میلیون تن ظرفیت در صنعت فولاد کشور

طیب نیا از وجود بیش از 45 میلیون تن ظرفیت در صنعت فولاد کشور 
گرچه مسیر را  خبر داد و گفت: برای رسیدن به این میزان ظرفیت، ا
به خوبی طی کرده ایم؛ اما متأسفانه به دلیل چالش هایی که نام برده 
شد، شاهد این هستیم که بخش قابل ملاحظه ای از ظرفیت ها نیز 
بدون استفاده مانده است. این در حالی است که طی دو سال آینده این 
ظرفیت به احتمال زیاد به 60 میلیون تن نیز افزایش می یابد. متأسفانه 
باید اذعان کنیم که چنانچه برای حل این مشکلات چاره اندیشی نشود، 
صنعت فولاد که نقطه قوت امروز نظام است با یک چالش جدی مواجه 
می شود. باید به خاطر داشته باشیم سرمایه گذاری های سنگینی در 

حوزه صنعت فولاد انجام شده است.
کید بر استفاده حداکثری از تمامی ظرفیت ها در کل  تأ

صنعت کشور
وی در پاسخ به این سؤال که برای تضمین آینده صنعت فولاد چه باید 
کرد، تصریح کرد: در فولاد مبارکه توسعه های کمّی در دهه های قبل انجام 
شده و اتفاقات ارزشمندی در این حوزه افتاده است، اما از این به بعد باید 
روش را تغییر دهیم. به همین منظور پنج راهبرد و استراتژی اساسی را در 

فولاد مبارکه تعریف کردیم.
در کشور در بسیاری از حوزه ها، ظرفیت های کم نظیر یا 

حتی بی نظیری داریم 
وی خاطرنشان کرد: با قاطعیت می توان اعلام کرد این پنج راهبرد 
که در کشور  مختص فولاد مبارکه نیست، بلکه راه نجات کشور است؛ چرا
در بسیاری از حوزه ها، ظرفیت های کم نظیر یا حتی بی نظیری داریم که 

متأسفانه به درستی مورد بهره برداری قرار نمی گیرند.
وی گفت: در مقایسه با سایر کشورهای منطقه متوجه می شویم که 
ما باید در بسیاری از حوزه ها بسیار فراتر از جایگاه فعلی باشیم. باید 
بپذیریم که شاه کلید همه مواردی که به آن اشاره شد همین راهبرد 
کم کردن نگاه نوآورانه  پنجم یعنی توسعه نوآوری و فناوری است. با حا
در کشور است که می توانیم در سایر موارد نیز موفق باشیم. با نوآوری 
، نوآوری در تولید  در فرایندها، نوآوری در بهره وری و تداوم کسب وکار
محصولات جدید با ارزش افزوده بالاتر، نوآوری در توسعه بازار، نوآوری در 
رقابت پذیری و نوآوری در حوزه های تکنولوژی و کسب وکارهای جدید 
است که می توانیم تحول ایجاد کنیم، به شرطی که بخواهیم اهداف 
خود را محقق کنیم. باید نگاهمان را به خارج از فنس های فولاد مبارکه 
معطوف کنیم و کل ظرفیت های کشور، ازجمله دانشجویان، اساتید و 
کز علمی  به طورکلی ظرفیت های دانشگاهی و حوزه های دانش بنیان، مرا
و تحقیقاتی، هسته های فناورانه و شرکت های بالغ و نوپا را در نظر بگیریم.

به معنی واقعی تصمیم گرفته ایم که اصفهان را به قطب 
نوآوری و فناوری کشور تبدیل کنیم

کید کرد: به معنی واقعی تصمیم گرفته ایم  مدیرعامل فولاد مبارکه تأ
اصفهان را به قطب نوآوری و فناوری کشور تبدیل کنیم و این هدف والای 
فولاد مبارکه است. برای این کار به زیرساخت هایی نیاز داریم که ازجمله 
کز توسعه نوآوری در دانشگاه ها اشاره کرد که  آن ها می توان به ایجاد مرا
خوشبختانه امروز پنجمین مرکز نوآوری با سرمایه گذاری و همت فولاد 
مبارکه و با همکاری دانشگاه اصفهان در حال افتتاح است. همچنین 
موضوع تخصیص گرنت های دانشگاهی به دانشجویان و اساتید به طور 
جدی مطرح است؛ تا جایی که بیش از 1200 موضوع در همین بازه زمانی 
که به این راهبرد ورود کردیم بررسی شده است. در همه حوزه ها برای 
حل مسائل و مشکلات کلان در حوزه زنجیره و صنعت کشور، با نگاهی 
، در حال پیش بردن اقدامات هستیم. البته رسیدن موفقیت در  باز
کز علمی و تحقیقاتی و  همه این موارد مستلزم همکاری نزدیک با مرا
دانشگاه هاست. این همکاری و تشریک مساعی اثربخش است که 

می تواند منجر به رسیدن به دستاوردهای ارزشمند و موفقیت شود.
ما امروز دنبال ارتباط نیستیم؛ به دنبال همکاری هستیم

که ارتباط از  کید کرد: ما امروز دنبال ارتباط نیستیم؛ چرا طیب نیا تأ
کید می کنیم  دیرباز بین صنعت و دانشگاه وجود داشته است. امروز تأ
که به دنبال همکاری هستیم. باید در نظر داشته باشیم که گوگل 

سالانه 16 میلیارد دلار همکاری با دانشگاه ها تعریف کرده است. همه 
کسب وکارهای بزرگ همکاری و ارتباط تنگاتنگی با مجموعه های 
مرتبط ازجمله دانشگاه ها دارند و اقدامات زیادی در این حوزه انجام 
می دهند. از سوی دیگر دانشگاه ها هم بستر مناسبی برای کسب وکارها 
که در  کسب وکارها تا مطمئن نشوند  فراهم می سازند. به طورکلی 
جریان همکاری با دانشگاه به دستاوردها و سودهای عظیم می رسند 

به هیچ عنوان همکاری صورت نخواهد گرفت.
رویکرد امروز فولاد مبارکه در همکاری با دانشگاه ها فراتر از 

عمل به مسئولیت های اجتماعی است
طیب نیا تصریح کرد: باید در فرایند همکاری با دانشگاه از نگاه مسئولیت 
گرچه معتقدیم کسب وکارهایی مانند فولاد  اجتماعی فاصله بگیریم، ا
مبارکه باید در جای خود در حوزه مسئولیت های اجتماعی نیز به 
دانشگاه ها توجه داشته باشند؛ اما رویکرد و صحبت امروز فولاد مبارکه 
با دانشگاه ها فراتر از موضوع مسئولیت های اجتماعی است. تاجایی که 
در سال جاری فولاد مبارکه در حوزه نوآوری بیش از 1000 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری کرده است. باید دانشگاه ها نیز ببیند در این حوزه چه 

سهمی و چه نقشی دارد.
متأسفانه امروزه درآمد دانشگاه های برتر کشور در ارتباط با 

صنعت حدود 8 درصد است
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، به طور قطع، اتفاقی که امروز فولاد مبارکه 
کز دانشگاهی و دانش بنیان به دنبال آن است،  در جریان همکاری با مرا

قطعاً با رویکردهای قبلی محقق نخواهد شد. 
کید  طیب نیا گفت: به خاطر داشته باشیم در این موضوع همواره تأ
کرده ایم که حتی در موضوع نوآوری هم به نگاه نو نیازمندیم. فولاد مبارکه 
و دانشگاه باید به این فکر کنند که چه اقدامات و فرایندهایی می توانند 
رقم بزنند که به توسعه کشور بینجامد و این مستلزم همان تحول در نگاه 
است. متأسفانه باید اعلام کنیم که امروزه درآمد دانشگاه های برتر کشور 
در ارتباط با صنعت حدود 8 درصد است که رقم فاجعه آمیزی است و 
میانگین کشور نیز شاید بیشتر از 4 درصد نباشد؛ این در حالی است که 
در دنیا حداقل درآمد دانشگاه از محل همکاری با صنعت حداقل 7 تا 8 

برابر این رقم در کشور ماست.
وی با بیان اینکه رتبه ما در شاخص ارتباط صنعت و دانشگاه به عنوان 
یکی از سازه ها و پایه های اصلی همین موضوع نوآوری در جهان امروز 
120 است، گفت: این در حالی است که در سال های 2017 و 2018 میلادی 
رتبه این همکاری بالاتر بوده است. امروزه ارتباط صنعت دانشگاه در 
کشوری نظیر امارات عدد 1۹ را نشان می دهد. همچنین کشورهایی نظیر 
کستان نیز در این حوزه رتبه هایی بهتر  عربستان، آذربایجان، بحرین و پا
از کشور ما دارند. این آمار نشان می دهد تفکر صنعتگر و دانشگاهی برای 
ارتباط و همکاری مؤثر ساخته نشده است. باید بپذیریم که نگاهمان در 
این بخش دچار اشکال است و نیاز به تحول اساسی در نگاه به همکاری 
بین صنعت و دانشگاه داریم. با نگاه های قبلی نمی توانیم اتفاق بزرگی 

رقم بزنیم و نمی توانیم تمدن سازی کنیم.
سؤال اساسی این است که چند درصد از پایان نامه های 

دانشجویی ما تقاضامحور است
گرچه در حوزه تولید علم شاخص کشور ما نسبتاً  طیب نیا عنوان کرد: ا
بهتر بوده و حتی به رتبه پانزدهم جهانی هم رسیده ایم؛ اما سؤال اساسی 
این است که چند درصد از پایان نامه های دانشجویی ما تقاضامحور 
است. متأسفانه در پاسخ به این سؤال باید گفت تنها دو درصد از این 
پایان نامه ها تقاضامحور است و این نشان می دهد که تولید علم 
در کشور ما منجر به عمل نشده و هنوز این علم به جایی نرسیده که 
مشکلی از مشکلات صنعت و به طورکلی از مشکلات کل کشور حل کند. 
کید می کنم که ما نیازمند مسئله محوری هستیم؛ به شدت  بنابراین تأ
نیازمند اثربخشی در پژوهش ها هستیم. امروز فولاد مبارکه این ادعا را 
دارد که می خواهیم گرنت ها را حمایت کنیم. به دنبال این هستیم که 

پایان نامه ها به سمت مسئله محور بودن هدایت شوند.
وی خاطرنشان کرد: امروز فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین بنگاه صنعتی 
و بزرگ ترین فولادساز کشور دست یاری به سوی دانشگاه دراز کرده است. 
، تحول  صنعت و دانشگاه باید کنار هم و به صورت هرچه منسجم تر

عظیم تری را دنبال کنند.
امروز به دنبال این هستیم که مسیر همکاری پایدار، 

هدفمند و مؤثری با دانشگاه تعریف کنیم
گرچه زودتر و بیشتر از همه این همکاری ها را با دانشگاه  طیب نیا گفت: ا
اصفهان آغاز کرده ایم؛ اما در این راستا، حضور مؤثرتر اعضای هیئت علمی 
دانشگاه ها را در فولاد مبارکه و نخبگان صنعت را در دانشگاه پیگیری 
کرده ایم. امروز به دنبال این هستیم که مسیر همکاری پایدار، هدفمند 
و مؤثری با دانشگاه تعریف کنیم. باید به دنبال اجرای پروژه هایی در 
این فرایند همکاری باشیم که با تغییر مدیریت های هر دو مجموعه 

افتتاح مرکز نوآوری و دفتر همکاری فولاد مبارکه 
در دانشگاه اصفهان

بـه معنـی واقعـی تصمیـم گرفته ایـم اصفهـان را 
بـه قطـب نـوآوری و فنـاوری کشـور تبدیـل کنیـم و 
ایـن هـدف والای فـولاد مبارکـه اسـت. بـرای ایـن 
کار بـه زیرسـاخت هایی نیـاز داریـم کـه ازجملـه 
کـز توسـعه نـوآوری در  آن هـا می تـوان به ایجـاد مرا
دانشـگاه ها اشـاره کـرد کـه خوشـبختانه پنجمیـن 
مرکز نوآوری با سرمایه گذاری و همت فولاد مبارکه 

و بـا همـکاری دانشـگاه اصفهـان افتتـاح شـد

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

محسن عزیزی 
کارشناس کنترل کیفی ناحیه 

فولادسازی و ریخته گری مداوم

کارشناس کنترل کیفی ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مـداوم از تدویـن و نـگارش اطلـس عیـوب تختـال و مکانیـزه 
کـردن در بسـتر EIS شـرکت خبـر داد و گفـت: بـا اجـرای ایـن 
پـروژه مجموعـه عیـوب تختـال فولادسـازی و ریخته گـری 
مداوم بـرای اولیـن بـار در قالب یک کتـاب جمـع آوری، تهیه 

و تدوین شد.
محسـن عزیـزی در ایـن  بـاره افـزود: ایـن مجموعـه اطلاعـات به 
همت همـکاران کنتـرل کیفـی ناحیـه فولادسـازی و ریخته گری 
مداوم و شرکت دانش بنیان کاوش صنعت شیخ بهایی نگارش 

شـده است.
بـه گفتـه کارشـناس کنتـرل کیفـی ناحیـه فولادسـازی فـولاد 
عیـوب  دربـاره  زیـادی  اطلاعـات  ایـن،  از  پیـش  مبارکـه،؛ 
امـا  داشـت،  وجـود  کنـده  پرا به صـورت  تختـال  محصـول 
کنون  مجموعـه ای یکپارچـه و قابل ویرایـش موجـود نبود؛ امـا ا
بـا یکپارچه سـازی ایـن اطلاعـات و مطالـب جدیـد و بـه روز 
 ، کارخانه های فولادسـاز دنیـا در قالب کتـاب و کتابچه و پوسـتر
ایـن اطلـس بـرای اسـتفاده همـکاران در فـولاد مبارکـه، فـولاد 
هرمـزگان و سـایر کارخانه هایـی کـه فراینـد کاری مشـابه دارنـد، 

تهیـه و تدویـن شـده اسـت.
وی در تشریح فرایند جمع آوری داده های موردنیاز در تدوین 
ایـن کتـاب افـزود: کلیـه اطلاعـات دسـتورالعمل ها، دانـش و 
تجربه هـا و کارهای تحقیقاتـی همکاران طی دو سـال بـه همراه 
تصاویـر عیـوب جمـع آوری شـد و در اختیـار تیـم کنتـرل کیفی و 
تیـم تحقیقاتـی قـرار گرفـت تـا ضمـن یکپارچه سـازی اطلاعـات 
در قالـب کتـاب در قسـمت هایی که اطلاعـات وجـود نـدارد و یا 
به طور سطحی بیان  شده جست وجوی تحقیقاتی انجام گیرد 

و بـا ذکر منابـع بـه اطلـس اضافه گـردد.
عزیـزی ادامـه داد: در ایـن کتـاب، ضمـن معرفی و دسـته بندی 
عیوب بر مبنای سطحی، شکلی و داخلی، شرح عیب به همراه 
تصاویر و دلایل به وجود آمـدن عیوب و راه حل هـای رفع آن ها 
مـورد بررسـی قـرار گرفتـه اسـت کـه می توانـد بـرای غنـای هرچـه 

بیشـتر این کتاب مورداسـتفاده قـرار گیرد.
بنابـر اظهـارات کارشـناس کنتـرل کیفـی ناحیـه فولادسـازی و 
ریخته گـری مـداوم، ایـن کتـاب در ارتقای دانـش فنـی و آموزش 
کارکنـان، تشـخیص و شـناخت عمیق تـر عیـوب، شناسـایی 
عوامـل به وجود آورنـده عیـوب و اقدامـات اصلاحـی بـرای رفـع 
آن هـا، جلوگیـری از تولیـد محصـول نامنطبـق، ثبـت تجربیـات 
و مدیریـت دانـش و کمـک بـه آرشـیو اطلاعـات مربـوط بـه ایـن 
حـوزه مؤثـر اسـت. ضمـن اینکه ایـن واحـد پیگیـر ثبـت مطالب 
تدوین شـده در سیسـتم EIS جهـت افزایـش دانـش کیفـی و 
در دسـترس قـرار دادن اطلاعـات عیـوب تختـال بـرای کارکنـان 

کنتـرل کیفـی اسـت.
 عزیزی در پایـان از حمایت هـای مدیریت کنتـرل کیفی، رئیس 
و همکاران کنتـرل کیفی ناحیه فولادسـازی، همـکاران تحقیق 
و توسـعه، شـرکت دانش بنیـان کاوش صنعـت شـیخ بهایـی کـه 
در جمـع آوری اطلاعـات و نـگارش اطلـس مشـارکت داشـتند 

تشـکر و قدردانـی کـرد.

خبر کوتاه

تدوین و نگارش اطلس عیوب تختال در 

فولاد مبارکه

ثبت ۴ رکورد تولیدی بخش احیا فولاد خوزستان در آبان ماه ۱۴۰۲
سرپرست معاونت بهره برداری فولاد خوزستان گفت: در آبان ماه ۱۴۰۲ فولادمردان توانستند به رکوردهای جدیدی در بخش احیا دست پیدا کنند و نیروی انسانی متعهد، متخصص و کارآمد در کنار برنامه ریزی مدون باعث شد رکورد تولید در کل بخش احیا نیز با تولید ۳۶۶ هزار و ۴۵۶ تُن آهن اسفنجی ارتقا یابد. 

رکورد قبلی این بخش به میزان ۳۵۶ هزار و شش صد و یک تن بود.

ادامه در صفحه ۷  
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خبـــــــــر کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

حضور فولاد مبارکه با پنج گفتمان محوری در 

بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو 

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد 
مبارکه به همراه گروه های زیرمجموعه خود با پنج گفتمان 
محوری در بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو حضور 

خواهد داشت.
به گزارش خبرنگار ایراسین، بیستمین دوره نمایشگاه بین المللی 
ایران متافو )IranMetafo2023(  به مدت 4 روز در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود و شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادساز کشور به همراه گروه های 

زیرمجموعه خود در این نمایشگاه حضور خواهد داشت.
در این رابطه محمدجواد براتی، مدیر روابط عمومی شرکت فولاد 
مبارکه در گفت وگو با خبرنگار ایراسین اظهار داشت: شرکت فولاد 
مبارکه با پنج گفتمان مسیر پیشران، مسیر متعالی، مسیر نوآور، 
مسیر مسئولانه و مسیر سبز در بیستمین نمایشگاه بین المللی 

ایران متافو شرکت می کند.
وی پیرامون گفتمان مسیر پیشران گفت: ما در فولاد مبارکه جدا از 
اینکه فولادساز هستیم، در این صنعت نیز پیشگامیم و چشم انداز 
پیشرفت کشورمان را شکل می دهیم. فولاد مبارکه متعهد به 
پیشروی در مسیرهای جدید، الگوبرداری و ایجاد میراثی است 
که آینده کشور را شکل می دهد. ما از زمان آغاز تأسیس نه تنها به 
رشد خود بلکه به فکر توسعه زیرساخت ها و صنعت کشور بوده و 
هستیم و تلاش های فولاد مبارکه شرکت های کوچک تر را به جلو 
که داستان فولاد مبارکه، داستان تحول است،  سوق می  دهد؛ چرا

هم در صنعت فولاد هم در جامعه ای که در آن زندگی می کنیم.
براتی در توضیح گفتمان مسیر متعالی بیان داشت: فولاد مبارکه از 
بدو تأسیس تابه حال به صورت مستمر به دنبال پیشرفت و توسعه 
خود و سرآمدی میان شرکت ها و صنایع داخلی و خارجی بوده و 
در واقع تعالی در تاروپود این شرکت تنیده شده و با ارزیابی های 
داخلی و خارجی توانسته ایم این مفهوم را در شرکت نهادینه کنیم. 
همچنین اعتقاد داریم مسیر متعالی شرکت، توسط کارکنان آنکه 
سرمایه انسانی آن هستند ساخته می شود و خلاقیت های آن ها 
محرک نوآوری های شرکت است. فولاد مبارکه مکانی است که در 
آینده فقط یک وعده نیست، بلکه یک واقعیت است که توسط 

تلاش های نیروی انسانی در مسیر متعالی ساخته خواهد شد.
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه در خصوص گفتمان مسیر 
نوآور و توجه به فناوری در این شرکت خاطرنشان کرد: نوآوری 
در فرایندها، محصولات و شیوه تولید به ما کمک می کند تا 
محصولاتی کاراتر و مناسب تر با نیاز جامعه تولید کنیم و در حال 
سفر در مسیر بی نظیر پیشرفت و تحول مداوم هستیم. نگاه 
ویژه فولاد مبارکه به توسعه فناوری و نوآوری، اساس رویکردهای 
ما را شکل می دهد و شرکت را به سمت جهان ترازی و توسعه 
کسب وکار پایدار می برد. ما قصد داریم فولاد مبارکه را به یک 
کارخانه هوشمند تبدیل کنیم، اما در حقیقت ما فقط فولاد تولید 

نمی کنیم، بلکه میراثی از نوآوری و سرآمدی را ایجاد می کنیم.
کرد:  گفتمان مسیر مسئولانه تشریح  وی پیرامون اهمیت 
کیفیت نیست و ما  فولادسازی مسئولانه تنها تولید محصولات با
در فولاد مبارکه به دنبال ایجاد آینده ای پایدار هستیم و اعتقاد 
داریم باید جوامع را ارتقا داد و رشد ایجاد کرد و تعهد ما به این نگاه 
در همه جنبه های عملیاتی شرکت نهفته است. ما از ابتکاراتی که 
به رفاه جامعه منجر می شود حمایت می کنیم، همچنین با توجه 
به اینکه یکی از اهداف ما ایجاد بنیان هایی تاب آور است در توسعه 
زیرساخت های اجتماعی سرمایه گذاری انجام می دهیم. ما با 
تعهد عمیق به اقدامات مسئولانه و تعهد واقعی همچون کمک 
به قربانیان بلایای طبیعی، مشارکت با مؤسسات خیریه و حمایت 
از آن ها، توجه به سلامت عمومی و ورزش و... برای تقویت توسعه 
پایدار قدم برمی داریم. علاوه بر این در این مسیر توانمندسازی 
نسل آینده برای توسعه پایدار بسیار مهم است، بنابراین بنا داریم 
تا از طریق آموزش و برنامه های توسعه مهارت، ذهن جوانان را 

تقویت کرده و نیروی کار ماهر پرورش دهیم.
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه با بیان اینکه رهبری مسئولانه در 
تولید فولاد سبز، تعیین استاندارد جدیدی برای تولید مبتنی بر 
وجدان محیط زیستی است در اهمیت گفتمان مسیر سبز گفت: 
فولاد مبارکه ضرورت حفظ محیط زیست را درک کرده و این رویکرد 
در تمام جنبه های عملیاتی آن بازتاب دارد. به عنوان نمونه نظارت 
دقیق این شرکت باعث شده است انتشار گازهای گلخانه ای در 
شرکت فولاد مبارکه در محدوده های مجاز باقی بماند. همچنین 
شیوه های مدیریت آب و انرژی پایدار گواهی بر رویکردهای فعالانه 

فولاد مبارکه در حفاظت از این منابع ا ست.
براتی به حضور پررنگ این شرکت در دوره قبلی نمایشگاه 
ایران متافو اشاره کرد و گفت: سال گذشته گروه فولاد مبارکه 
یکی از مجموعه های شاخصی بود که در این نمایشگاه حضور 
پررنگی داشت و به عنوان بزرگ ترین فولادساز کشور جدیدترین 
دستاوردهای خود در حوزه زیست بوم فناوری و نوآوری را در 
معرض دید بازدیدکنندگان قرار داد. امسال نیز فولاد مبارکه 
به همراه گروه های زیرمجموعه خود در بیستمین دوره این 

نمایشگاه در سالن 38Aحضور دارد.

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه خبر داد:

تعطیل و دچار نوسان و خسران نشوند؛ پروژه هایی که در هر شرایط و در 
هر مقطع زمانی قابلیت اجرا داشته باشند و برای پیشبرد اهداف کشور 
گر قرار است مرکز آزمایشگاهی در این  لازم الاجرا باشند؛ به عنوان مثال، ا
حوزه ایجاد شود، باید با این نگاه باشد که از این آزمایشگاه حتی فراتر از 
100 سال بتوان در حل مشکلات صنعت و کسب وکارهای کشور استفاده 
کرد، نه فقط در بازه زمانی مدیریت یک شخص خاص. در این زمینه باید 
کز علمی در کشورهای توسعه یافته  به خاطر داشته باشیم که قدمت مرا
بعضاً به بیش از 200 سال می رسد. نمی توان یک کار علمی را فقط برای یک 
بازه زمانی دو تا سه ساله در نظر گرفت. این مواردی است که باید از سوی 
کاوی قرار گیرد. مطمئناً برای بهبود شرایط کشور و خروج  دانشگاه مورد وا
از بحران های موجود که هرکدام یک قفل هزار کلید است، نیاز به همکاری 
بیشتر داریم. برخی کلیدها در دست صنعت و کسب وکارهاست و برخی 
کز علمی تحقیقاتی پژوهشی و دانش بنیان هاست  از آن ها در دست مرا
و می طلبد که این انسجام برای حل مشکلات اقتصادی کشور هرچه 

بهتر شکل گیرد.
وی در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: فولاد مبارکه امروز بر این 
باور است که علاوه بر ظرفیت های خود، باید سایر ظرفیت های موجود 
در کشور را در این مسیر به کار گیرد تا بتواند آن اتفاق بزرگ را که خلق آینده 

بهتر برای جامعه و ایران اسلامی است رقم بزند.

رئیس دانشگاه اصفهان:
دانشگاه، فولاد مبارکه و سازمان انرژی اتمی می توانند به هاب 

مطالعاتی در حوزه انرژی های نو و تجدید پذیر تبدیل شوند

در این جلسه، رئیس دانشگاه اصفهان نیز گفت: صنعت فولاد یکی از 
صنایع بزرگ و به ویژه در شرایط تحریم مایه افتخار کشور است؛ صنعتی 
کنون توانسته است نیاز بسیاری از صنایع پایین دست خود را تأمین  که تا
کند. مایه خرسندی است که در رأس بزرگ ترین کارخانه فولادسازی 
، مدیرعاملی چون دکتر طیب نیا که از مدیران برجسته و ممتاز  کشور
کشور است، به صورت کاملاً علمی سکان هدایت این کارخانه را در اختیار 

گرفته  است.
حسین هرسیج، تصریح کرد: همان گونه که فولاد مبارکه در عرصه ملی 
و بین المللی از جایگاه خاصی برخوردار است، دانشگاه اصفهان نیز 
فقط ماهیت شهری و استانی ندارد. ماهیت این دانشگاه کارهای 
علمی پژوهشی و تحقیقاتی است و در حال حاضر مؤکداً رویکرد اصلی 
این دانشگاه بر دو محور اساسی جامعه محوری و تمدن سازی استوار 
گردیده است. در بخش جامعه محوری تلاش کرده ایم که تمامی مباحث 
آموزشی و پژوهشی و فناوری بر اساس نیازهای جامع تنظیم شود. از 
کید داشته ایم که همه محورها باید به طریق اولی  ابتدا بر این رویکرد تأ
در جهت حل مشکلات شهر و استان اصفهان و در نهایت کشور، منطقه 

و جهان متمرکز گردد.
کید بر اینکه متناسب با این تغییر رویکرد تغییر و تحولاتی را نیز  وی با تأ
در آموزش عالی و آمایش آموزش عالی استان صورت داده ایم اظهار 
امیدواری کرد نه تنها در دانشگاه اصفهان، بلکه در کلیه دانشگاه های 
استان باید دقیقاً بررسی کنیم که فعالیت های جدید را در راستای منافع 

ملی اجرایی کنیم.
رئیس دانشگاه اصفهان گفت: در حوزه آموزش نیز بنا را بر این گذاشته ایم 
کز آموزش عالی استان و دانشگاه اصفهان  که فعالیت های آموزشی کلیه مرا
را ارزیابی کنیم. در این راستا فهرستی از دانشکده های نیازمحور را فراهم 
کرده ایم که این راهبرد می تواند یکی از محورهای همکاری دانشگاه 

اصفهان با فولاد مبارکه باشد.
گر صنعت فولاد نیاز به برخی آموزش ها و رشته ها داشته باشد،  وی گفت: ا
می تواند به دانشگاه اعلام نیاز کند تا ضمن استفاده از ظرفیت های 
موجود در این مجموعه آموزشی بتوانیم نیازهای حوزه صنعت را برطرف 
کنیم. به کمک صنعت فولاد حتی می توان سرفصل های درسی تنظیم و 

اساتید خبره و کارآمدی را برای تدریس چنین دروسی فعال کرد.
حسین هرسیج با اشاره به اینکه در کل کشور حدود 30 دانشگاه در حوزه 
گر در  علوم و فناوری های راهبردی نوین در حال فعالیت هستند، گفت: ا
حوزه صنعت فولاد نیاز به برخی آموزش ها احساس می شود، دانشگاه 
اصفهان یکی از دانشگاه هایی است که این مأموریت را پذیرفته و مصمم 

است که دانشکده علوم و فنون را عملیاتی کنیم.
وی خاطرنشان کرد: طی دو سال اخیر در حوزه پژوهشی و فناوری نیز 

اقدامات خوبی در دانشگاه صورت گرفته است و بر این باوریم که همه 
مطالعات، مقاله ها و پژوهش ها باید برای جامعه آورده مناسبی داشته 

باشد.
رئیس دانشگاه اصفهان ضمن ابراز خرسندی از افتتاح مرکز نوآوری 
و فناوری فولاد مبارکه در دانشگاه اصفهان گفت: معتقدیم یکی از 
کز نوآوری ویژه در دانشگاه اصفهان خواهد بود و با عنایت به اینکه  مرا
32 هکتار از مساحت دانشگاه را به موضوعات نوآوری و شرکت های 
کز رشد و هسته های پژوهشی فناوری و نوآوری  دانش بنیان، مرا
اختصاص داده ایم، به نظر می رسد باید با کمک یکدیگر، این راهبردها 
را در راستای اهداف صنعت و دانشگاه و ایجاد ارزش افزوده بیشتر برای 

کشور عملیاتی کنیم.
وی گفت: با توجه به جامعیتی که دانشگاه اصفهان در علوم انسانی، علوم 
پایه و علوم مهندسی دارد و در حوزه صنایع خلاق و صنایع نرم نیز پیشتاز 

است می تواند بیشتر به یاری صنعت فولاد بشتابد.
هرسیج با اشاره به ظرفیت آزمایشگاه ها و به ویژه آزمایشگاه مرکزی 
دانشگاه اصفهان اظهار داشت: دانشگاه، فولاد مبارکه و سازمان انرژی 
اتمی می توانند به هاب مطالعاتی در حوزه انرژی های نو و تجدیدپذیر 

تبدیل شوند و کارهای بزرگی را برای صنعت فولاد و کشور انجام دهند.
وی با اشاره به اهمیت افزایش کمّی و کیفی فولاد در کشور و ملاحظاتی 
که در حوزه های زیست محیطی در این صنعت وجود دارد، خاطرنشان 
کرد: فولاد مبارکه با همکاری دانشگاه اصفهان می تواند با کمترین میزان 
آلایندگی به بهترین نتایج در این حوزه دست یابد که برای حصول این 
نتیجه با همکاری فولاد مبارکه می توان دانشگاه ها را به تجهیزات مدرن 
امروزی برای انجام مطالعات تحقیقاتی و پژوهشی و به بازنشستن آن ها 

مجهز کرد.
رئیس دانشگاه اصفهان خاطرنشان کرد: تمامی مسئولیت هایی که 
امروز بر عهده تک تک افراد است امانتی بیش نیست؛ بنابراین باید تا 
فرصت داریم این امانت را به بهترین شکل ممکن در راستای منافع ملی 

پرورش دهیم.
کید بر اینکه از صنعت فولاد به عنوان یکی از بزرگ ترین صنایع  وی با تأ
پیشران کشور انتظارات بزرگ تری می رود خاطرنشان کرد: همه مسئولین 
دانشگاه و فولاد مبارکه باید به اقداماتی که می تواند در راستای منافع 
ملی کارگشا باشد همت گمارند و کارهای بزرگ تر و ماندگارتری از خود 

بر جای گذارند.
هرسیج با اشاره به حسن نیتی که بین دانشگاه و صنعت وجود دارد، اظهار 
امیدواری کرد مشارکت و همکاری فولاد مبارکه با دانشگاه تداوم بیشتری 
داشته باشد و در سایه این همکاری ها در فرصت به وجود آمده تحریم ها 

و تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم.

مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه:
توسعه فناوری و نوآوری یکی از پنج استراتژی محوری فولاد 

مبارکه

شهرام عباسی، نیز با اشاره به اینکه فولاد مبارکه رسالت خود را ایفای 
نقش مؤثر شهروندی برای خلق آینده بهتر تعریف کرده است، گفت: در 
این زمینه این شرکت پنج استراتژی محوری دارد که یکی از آن ها توسعه 
کز نوآوری فولاد مبارکه  فناوری و نوآوری است. در این راستا با ایجاد مرا
در دانشگاه ها امکان تعامل و ارائه راه حل برای چالش های صنعت 

ایجاد می شود.
وی با بیان اینکه دانشگاه ها توانمندساز نوآوری در کشورها هستند گفت: 
در کشور ما خوشبختانه با وجود دانشگاه های بسیار توانمند به ویژه در 
استان اصفهان و همچنین وجود اساتید و نخبگان بسیار توانمند، فرصت 
بسیار بزرگ و ارزشمندی ایجاد شده تا فولاد مبارکه بتواند از ظرفیت های 

علمی این دانشگاه ها استفاده کند.
مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه در همین زمینه ادامه داد: خوشبختانه 
با تأسیس شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه در 
گروه فولاد مبارکه، زیرساخت های لازم برای توسعه ارتباط و همکاری 
کز علمی تحقیقاتی فراهم شده و در این راستا تلاش  با دانشگاه و مرا
می کنیم با دانشگاه های بزرگ و مدرن کشور ازجمله دانشگاه اصفهان و 
دانشگاه های هم جوار فولاد مبارکه تعاملات بسیار جدی و همکاری های 

هدفمندی داشته باشیم.
وی گفت: یکی از حوزه هایی که در جریان تعامل هرچه بیشتر با دانشگاه 

کز نوآوری است.  کز علمی تحقیقاتی به آن ورود کرده ایم، موضوع مرا و مرا
کز نوآوری دانشگاهی فضاها و زیرساخت هایی هستند  در حقیقت مرا
که می توانند تمامی توانمندی های دانشگاه را در یک محل متمرکز 
کنند و آن ها را در اختیار حل چالش های صنعت کشور و به ویژه صنعت 

فولاد قرار دهند.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه:

ایجاد ارزش افزوده دوسویه با تعامل صنعت و دانشگاه

یحیی پالیزدار نیز در حاشیه برگزاری این جلسه با اشاره به اینکه در نظام 
نوآوری فولاد مبارکه سعی کرده ایم برای هر ایده و طرح دانشگاهی در هر 
کزی هستند  کز نوآوری مرا سطحی باشد راهکار داشته باشیم، گفت: مرا
که سعی دارند میان آنچه فولاد مبارکه و دانشگاه ها در آن اتفاق نظر 
دارند، تمرکز ایجاد کنند و این امر منجر به ایجاد ارزش افزوده برای هر 

دو طرف می شود.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 
بیان اینکه هریک از دانشگاه ها نقاط قوت خود را دارند گفت: بعضی از 
این دانشگاه ها صنعتی هستند و تمرکز بیشتری بر مسائل فنی دارند 
و برخی از آن ها نیز دانشگاه جامع هستند که در این میان دانشگاه 
اصفهان به طور مشخص از دانشگاه های جامع است که فولاد مبارکه در 
آن مرکز نوآوری دارد و با توجه به ظرفیت های این دانشگاه انتظار می رود 
کز  علاوه بر مسائل فنی در زمینه مسائل غیرفنی نیز در راستای اهداف مرا

نوآوری کمک کند.
کز نوآوری سعی می کنند تمرکز ایجاد کنند؛ همان  وی عنوان کرد: مرا
موضوعی که ما و دانشگاه در آن دیدگاه مشترک داریم. به عبارت دیگر با 
این اقدام، بر اهدافی که ارزش افزوده برای صنعت فولاد و دانشگاه ایجاد 

می کند تمرکز ایجاد می شود.
کز نوآوری به عنوان اولین قدم، تمامی جامعه  پالیزدار تصریح کرد: در مرا
نخبگان، اعم از اساتید محترم دانشگاه، پژوهشگران، دانش آموختگان 
و دانشجویان هریک ظرفیتی برای توسعه کشور در نظر گرفته می شوند 
و بر این اساس، طبیعتاً خواهیم توانست شاهد اتفاقات بسیار بهتری 

در آینده باشیم.
وی گفت: در نظام نوآوری گروه فولاد مبارکه تقریباً تلاش شده است برای 
هر ایده و طرح در هر مرحله ای از سطح بلوغ که قرار دارد راهکاری برای 
گر ایده و طرح صرفاً  همکاری با مجموعه فولاد مبارکه داشته باشیم. ا
به عنوان یک ایده اولیه مطرح باشد، می تواند به پایان نامه ها و طرح های 
دانشگاهی تبدیل شود و می تواند از گرنت های دانشگاهی بهره مند 
شود؛ کما اینکه با حمایت فولاد مبارکه در دانشگاه اصفهان بالغ بر 85 
گرنت را مصوب کردیم و امیدواریم بتوانیم در دوره های بعدی این میزان 
گر این طرح ها از مرحله ایده و طرح  را با حمایت بیشتر افزایش دهیم. اما ا
خارج شوند و قدم های اولیه برای عملیاتی شدن آن برداشته شود، این 
طرح در قالب فرایند شتاب دهی شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و 
نوآوری فولاد مبارکه )MSTID( یک مرحله بالاتر از سطح ایده قرار می گیرد 

و به سرمایه گذاری می رسد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
گفت: در ادامه همکاری با دانشگاه شرکت های زیرمجموعه دانشگاه 
ظرفیت های خود را اعلام می کنند و فولاد مبارکه با محوریت شرکت 
)MSTID( از دل شرکت هایی که توان مطلوبی داشتند انتخاب و در 

حوزه های مختلف سرمایه گذاری می کند.
وی گفت: رویداد و مسیر دیگری که فولاد مبارکه تعریف کرده است مسیر 
 MSTID هم مسیر« است. در این رویداد فولاد مبارکه از طریق شرکت«
نیازهای فناورانه خود را به شرکت های زیرمجموعه، هیئت های علمی 
دانشگاه، دانش آموختگان و نخبگان اعلام می کند. در این نوع رویداد 
سعی می کنیم همان چیزی را که احتمالاً الآن یا حتماً در آینده موردنیاز 
است با جزئیاتی در اختیار اعضای هیئت علمی قرار دهیم و نقشه 
توسعه برخی از کلان روندها و چگونگی برخورد ما در فولاد مبارکه با این 
کلان روندها را با یک متدولوژی خاص به استماع اعضای هیئت علمی 

یادشده می رسانیم.
پالیزدار از فولاد سبز و استفاده از منابع کم عیار در فرایند تولید فولاد که با 
کز تحقیقاتی موردبحث و بررسی قرار گرفته اند  همکاری دانشگاه ها و مرا

به عنوان برخی از این کلان روندها، نام برد.

حسین هرسیج
رئیس دانشگاه اصفهان

شهرام عباسی
مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه

یحیی پالیزدار
 مدیرعامل شرکت پشتیبانی و 

توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه

رکوردهای تولید در همه نواحی فولاد خراسان شکسته شد
معاون بهره برداری »شرکت مجتمع فولاد خراسان« در تشریح این رکوردشکنی ها، اعلام کرد: کارکنان واحد گندله سازی، ناحیه »احیا مستقیم« و واحد فولادسازی موفق به ثبت این رکوردها شدند. هم زمان با این رکوردشکنی ها، این شرکت موفق شد در تولید محصول نهایی نیز بالاترین نصاب تولید را در طی بیش 

از دو دهه از شروع به کار این کارخانه رقم  بزند. 
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مجموع تناژ تولید تختال در ماه های مهر و آبان فولاد 
مبارکه در سال 1۴۰۲ با رشد ۸.9 درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال 1۴۰1 )1۴۶۷1۰۳ تن( به یک میلیون 

و ۵9۷ هزار و 1۲۰ تن افزایش یافت.
، مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد  قاسم خوشدل پور
مبارکه، با تأیید این خبر گفت: خودباوری، همت و درایت بار دیگر در 

ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم موجب عبور از مرزهای دور از 
دسترس تولید شد.

وی از نبود محدودیت انرژی در خطوط تولید در ماه های مهر و آبان خبر 
داد و گفت: برخلاف ماه های فصل تابستان که با محدودیت شدید در 
حوزه انرژی مواجه بودیم، کارکنان پرتلاش ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم توانستند افت تولید در تابستان را با برنامه ریزی بهینه در تولید و 

درایت و تلاش مضاعف جبران کنند.
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم در این راستا ضمن قدردانی 
از تلاش و همدلی همه همکاران در کلیه سطوح ناحیه فولادسازی و 
ریخته گری مداوم و همچنین واحدهای پشتیبانی این موفقیت بزرگ را 
به مجموعه ذی نفعان شرکت فولاد مبارکه تبریک گفت و اظهار امیدواری 

کرد با استعانت از خداوند متعال این روند رو به رشد با قوت ادامه یابد.

رشد بی سابقه 8.9 درصدی تولید 
در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه

برگزارى مجمع جهادى تربیتی و تبیینی 
سرمربیان کارگران و کارخانه هاى کشور

مجمع جهادی تربیتی و تبیینی سرمربیان کارگران 
و کارخانه های کشور به میزبانی فولاد مبارکه و با 
محوریت جهاد تبیین در جامعه کار و تولید از ۲۳ تا 

۲۵ آبان به میزبانی شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، این رویداد با حضور آیت الله مهدوی نماینده 
مردم اصفهان در مجلس خبرگان رهبری، معاون سرمایه های انسانی 
و سازماندهی فولاد مبارکه، رئیس دفتر هماهنگی تبلیغات اسلامی 
و مدیران روابط عمومی و گزینش فولاد مبارکه و 70 نفر از سرمربیان و 
رؤسای سازمان بسیج کارگران و کارخانه های کشور با محوریت موضوعات 

شبکه سازی تربیتی و تبیینی، جهاد تبیین و شناخت فضای مجازی و 
کثری در انتخابات برگزار شد. تولید محتوی و اهمیت حضور حدا

سخنرانی آیت الله مهدوی و علیرضا کاظمی معاون سرمایه های انسانی 
و سازماندهی فولاد مبارکه، برگزاری کارگاه های آموزشی با حضور استاد 
جلوانی در زمینه های سیاسی و سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
کهوند درباره فضاهای مجازی، زیارت گلزار شهدای اصفهان و برگزاری 
کارگاه آموزشی در محل تخت پولاد اصفهان با حضور حجت الاسلام 
جلالی از روحانیون اصفهان و بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه از 

مهم ترین برنامه های اجراشده در این رویداد سه روز بود.

به میزبانی فولاد مبارکه برگزار شد؛

قاسم خوشدل پور
 مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان، در پی 
تعهد فولاد مبارکه مبنی بر کاشت نهال در زمینی به 
مساحت 1۰۰۰ هکتار در منطقه پیرامونی شرکت و در 
آیین کلنگ زنی کاشت ۳۰۰ هکتاری بذر دیم در شهرستان مبارکه از 

اقدامات زیست محیطی فولاد مبارکه قدردانی کرد.
به گزارش ایراسین، منصور شیشه فروش در آیین کلنگ زنی کاشت 300 
هکتاری بذر دیم شهرستان مبارکه که روز دوشنبه 2۹ آبان ماه در اراضی 
شهر طالخونچه در شهرستان مبارکه برگزار شد، اظهار کرد: بیش از 660 
هزار هکتار از اراضی استان اصفهان نیازمند اجرای طرح های آبخیزداری 
اســت که در همین راستا از سازمان آبخیزداری کشــور انتظار می رود به 

استان اصفهان در این زمینه کمک رسانی شود.
وی افــزود: بیابان زدایــی از مناطــق مختلــف نیازمنــد انجــام عملیات 

نهال کاری، مراقبت و بادشکن های زنده و غیرزنده است.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه:  

فولاد مبارکه صنعت دوستدار محیط زیست و حامی طرح 
کاشت یک میلیارد نهال است

معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه نیز در این آیین 
گفت: فولاد مبارکه صنعت دوستدار محیط زیست و حامی طرح کاشت 

یک میلیارد نهال در کشور است.
علیرضا کاظمی اظهار کــرد: امروز شــاهد آغاز عملیات کاشــت نهال در 
مســاحتی بالغ بــر 300 هکتــار در اراضی طالخونچــه شهرســتان مبارکه 
هستیم. فولاد مبارکه نیز برای کاشــت نهال در زمینی به مساحت 1000 
هکتار در همین منطقه تعهد داده است. این شرکت در استراتژی های 
خود همواره اعلام داشته که حافظ محیط زیست است و در این راستا 43 

درصد از اراضی زیست بوم خود را به فضای سبز اختصاص داده است.
وی افــزود: فــولاد مبارکــه به عنــوان صنعــت دوســتدار محیط زیســت، 

اقدامــات زیادی در راســتای حفاظت از محیط زیســت انجــام داده که 
ازجمله آن می توان به تعهد برای تولید 6 میلیون اصله نهــال در دو فاز 
اشاره کرد. بسیار خرسندیم که شرایط کاشت نهال در 300 هکتار از اراضی 

طالخونچه شهرستان مبارکه فراهم شده است.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه اضافه کرد: این 
شرکت در راستای کاهش میزان مصرف آب نیز سرمایه گذاری های زیادی 
داشته، به گونه ای که توانســته میزان مصرف آب موردنیاز خود از زمان 
کنون را بهینه ســازی و تا 86 درصد کاهش  بهره برداری در سال 1371 تا
دهد و با استمرار این سرمایه گذاری ها تا سال 1404، از برداشت آب خام 

از زاینده رود بی نیاز خواهد شد. این شرکت به عنوان صنعت دوستدار 
محیط زیســت، حامی اقدامــات زیســت محیطی ازجمله مشــارکت در 

کاشت یک میلیارد اصله نهال در کشور است.
 مدیـرکل مدیریـت بحـران اسـتانداری اصفهـان بـا بیـان اینکـه امـروز 
گـرد هـم آمدیـم تـا از بحران هـای احتمالـی در حوزه هـای آلودگـی هـوا و 
گردوغبـار پیشـگیری کنیـم، گفـت: در ایـن راسـتا نیازمنـد کمک هـای 
بیشـتری در سـطح ملّی هسـتیم و جا دارد از اقدامات زیست محیطی 
شـرکت فـولاد مبارکـه و مشـارکت ایـن مجموعـه در کاشـت نهـال تقدیر 

و تشـکر کنـم.

یست محیطی فولاد مبارکه یت بحران استاندارى اصفهان از اقدامات ز قدردانی مدیرکل مدیر

علیرضا کاظمی
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه

منصور شیشه فروش
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان

گریدهای جدیدِ فولادی؛

توسعه صادرات و ارزش افزوده بیشتر  

گفت وگو

طـی چنـد روز گذشـته فـولاد مبارکـه بـا افتتـاح چندیـن 
ح فـولادی، عـزم خـود را بـرای توسـعه تولیـد محصـولات با  طر
ارزش افـزوده بـالا نشـان داده اسـت، بهـرام سـبحانی، رئیس 
انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران نیـز در ایـن زمینـه گفـت: 
یکـی از برنامه هـای مهـم انجمن فـولاد ایـران و فولادسـازان و 
به خصـوص فـولاد مبارکـه اصفهـان تولیـد گریدهـای خـاص و 
کـه تولیـد محصـولات  جدیـد بـا ارزش افـزوده بالاسـت، چرا
کنـون در  معمولـی و فـولادی و به خصـوص سـاختمانی هم ا
بسـیاری از کشـورهای منطقـه در دسـتور کار اسـت و تولیـد 
محصـولات بـا ارزش افزوده بیشـتر بـرای مـا می توانـد اهمیت 

زیادی داشته باشد.
وی افزود: تولید گریدهای جدید و محصـولات ارزش افزوده بالا 
در ایـن مقطع یـک ضـرورت انکارناپذیـر اسـت و بایـد در اهداف 
و برنامه های توسـعه صنایع فولادسازی کشـور تولید گریدهای 

خاص مـورد توجه جـدی قـرار گیرد.
رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران معتقـد اسـت تولیـد 
محصـولات و گریدهـای جدیـد صنعتـی دو دلیـل عمـده بـرای 
فولادسـازان کشـورمان دارد: اول اینکـه تولیـد ایـن محصـولات 
ارزش افزوده زیادی دارد و درآمدهای زیادی را برای شرکت های 
تولیدکننده دارد، دوم اینکه تولید محصولات می تواند بازارهای 

صادراتـی بسـیار خوبی را بـرای کشـورمان ایجـاد کند.
بـه گفتـه سـبحانی بـدون شـک در بازارهـای جهانـی تولیـد 
محصولات خاص فولادی قیمت بیشتری دارند و این می تواند 
برای تولیدکننـدگان ایرانـی آینده بسـیار خوبـی را متصور شـود.

سـبحانی بـا اشـاره بـه نقـش شـرکت های دانش بنیـان در تولیـد 
گران قیمـت ادامـه داد:  گریدهـای صنعتـی خـاص و جدیـد 
اسـتفاده از ظرفیـت شـرکت های دانش بنیـان می تواند شـرایط 
لازم را بـرای تولید انبوه این محصولات و توسـعه صـادرات آن به 

بازارهـای هـدف بیش ازپیـش تقویـت کنـد
وی اظهـار داشـت: اسـتفاده از ظرفیت های خوب شـرکت های 
دانش بنیـان کمـک خواهـد کـرد تـا به جـای تولیـد محصـولات 
معمولی تولیـد محصولات بـا تکنولوژی هـای مـدرن موردتوجه 
قرار گیـرد تـا فولادسـازان بتوانند ارزش افزوده بیشـتری را کسـب 
کنـون فـولاد مبارکـه، در حـال تولیـد  کننـد، همان طـور کـه هم ا
ورق هـای فـولادی ارزشـمند ازجملـه ورق هـای زنگ نـزن، 
گالوانیـزه، ورق هـای فـولادی رنگـی و ورق هـای قلع انـدود بـا 

کیفیـت بـالا اسـت.
رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران خاطرنشـان کـرد: 
کنـون بـه گریدهـای  بنگاه هـای بـزرگ صنعتـی و اقتصـادی هم ا
خـاص جدید فـولادی نیـاز دارنـد؛ بنابرایـن فولادسـازان باید در 
زمینه تولید این گریدهای جدید صنعتی برنامه ریزی های لازم 
را داشته باشند تا بتوانیم به تولید سـالانه 55 میلیون تن فولاد 

خـام دسـت پیـدا کنیم.
سـبحانی افزود: در حال حاضر تولید فولاد کشـورمان به حدود 
کنون  33 میلیون تـن در سـال رسـیده اسـت درحالی که مـا هم ا
بـرای تولیـد 45 میلیون تـن فـولاد خـام ظرفیت سـازی کرده ایم، 
ولـی چـون از نظـر زیرسـاخت ها کمبودهایـی وجـود دارد، عمـلاً 
نتوانسـته ایم به تولید 45 میلیون تن فولاد خام در سـال دست 

پیـدا کنیم.
وی بـا اشـاره بـه جایـگاه شـرکت فـولاد مبارکـه در تولیـد فـولاد 
موردنیاز کشور اظهار داشـت: فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد در منطقه با تولید کیفی محصولات فولادی و 
تحقق صنعت سبز فولاد در کشورمان نقش مهمی را در توسعه 

صنعتـی کشـور ایفـا می کند.
رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران در ادامـه اظهـار 
کـرد: خوشـبختانه در حـال حاضـر فـولاد مبارکـه عـلاوه بـر تولیـد 
گریدهـای صنعتـی جدیـد، تولیـد لوله هـای خطـوط انتقـال گاز 
و نفـت را در دسـتور کار خـود قـرار داده کـه بخـش زیـادی از آن 
در داخـل کشـور بـه مصـرف می رسـد و مـازاد تولیـد بـه بازارهـای 

هـدف صـادر می شـود.
وی بـا اشـاره بـه اهمیـت تأمیـن انـرژی موردنیـاز شـرکت های 
فـولادی در فصـل سـرما یـادآور شـد: افزایـش تولیـد گاز بـر عهده 
شـرکت ملـی گاز ایـران اسـت و شـرکت ملـی گاز بایـد بـا افزایـش 
سـرمایه گذاری ها و اسـتخراج گاز کمبودهـای انـرژی واحدهای 
صنعتی به خصوص صنایع فولادسـازی را تأمین کنـد و انجمن 
فـولاد ایـران به دنبـال ایـن اسـت کـه میـزان گاز موردنیـاز و نحوه 

تأمیـن آن را بـرای فولادسـازان پیگیـری کنـد.
کیـد کـرد: شـرکت ملـی گاز ایـران دارای  سـبحانی در پایـان تأ
طرح هـا و برنامه هـای متنوعـی بـرای افزایـش تولیـد گاز اسـت و 
با توجـه بـه ظرفیت هـای موجـود در زمینـه ذخایر گازی کشـور، 
این شـرکت می تواند در زمینـه افزایش تولیـد گاز موردنیـاز برای 

مصـارف داخلـی گام هـای اساسـی بـردارد.
منبع: دنیای اقتصاد

۳۳ نفر از اعضای خانواده های شهدای دوران 
دفاع مقدس، شرکت فولاد مبارکه اصفهان به 

مشهد مقدس مشرف شدند.
فولاد مبارکه 25 شهید والامقام در دوران دفاع مقدس، مدافع حرم، منا 

و بین الحرمین به نظام مقدس جمهوری اسلامی تقدیم کرده است   . 

مشرف شدن خانواده های معزز  شهدای فولاد مبارکه به مشهد مقدس
به میزبانی فولاد مبارکه برگزار شد؛
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مصطفی نخعی، نماینده مردم نهبندان در مجلس شورای اسلامی از 
پیگیری های صورت گرفته برای ایجاد صنعتی بزرگ در نهبندان خبر داد 
و گفت: در اوایل سال آینده شاهد آغاز عملیات اجرایی طرح استیل 
کورد در شهرستان نهبندان خواهیم بود. یکی از طرح های سرمایه گذاری 
که از گذشته در این شهرستان دنبال می شود، طرح تولید استیل کورد 
یا سیم لستیک است. در نهبندان صنعت بزرگی وجود ندارد و نیاز بود 
علاوه بر صنایع معدنی، در بخش صنعت هم کار بزرگی انجام شود.

شرکت فولاد کاوه جنوب )SKS(قرارداد تأمین، ساخت و نصب سازه ها 
و تجهیزات فولادی پروژه یک میلیون تنی تولید آهن اسفنجی خود را 
به شرکت مهندسی فناور معادن و فلزات )MMTE( سپرد. این سومین 
کارخانه واحد احیا مستقیم و سومین تجربه همکاری مشترک شرکت 
فولاد کاوه جنوب و گروه MMTE است که با احتساب دو کارخانه در 
حال بهره برداری آهن اسفنجی تحت لیسانس میدرکس، ظرفیت تولید 
آهن اسفنجی این مجتمع صنعتی به ۳ میلیون تن افزایش خواهد یافت.

 خـبــــــــــــــــــر      

آغاز عملیات اجرایی طرح استیل کورد در نهبندان از 
اوایل سال آینده

امضای قرارداد همکاری شرکت فولاد کاوه جنوب و گروه 
MMTE

روحیه انجام کار تیمی از ویژگی افراد در سازمان های متعالی همچون فولاد مبارکه است
معاون بهره برداری:

IS-SUITE فراهم شدن امکان ثبت وقایع حساس عملکردى در

معاون بهره برداری فولاد مبارکه در هفتمین نشست کمیته حفاظت فنی و 
بهداشت کار شرکت گفت: توانایی، پذیرش، تعهد و پاسخ گویی در مقابل 
گی  گذار می شود و روحیه انجام کار تیمی از ویژ مسئولیت هایی که به افراد وا

افراد در سازمان های متعالی همچون فولاد مبارکه است.
به گزارش خبرنگار فولاد، این نشست روز دوشنبه 2۹ آبان ماه در سالن جلسات مرکز تحقیقات فولاد 
مبارکه و با حضور معاونان بهره برداری، سرمایه های انسانی و سازماندهی، مدیران بهره برداری و 
سایر نواحی، کارشناسان و تکنسین های ایمنی و بهداشت حرفه ای با رویکرد ارتقای سیستم ایمنی 

و بهداشت حرفه ای شرکت برگزار شد.
 در این نشست، غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری، ضمن قدردانی از گزارش های ارائه شده، 
مسئولیت پذیری را نشانه بارز کارکنان شرکت فولاد مبارکه در انجام وظایف برشمرد و افزود: از اینکه 
مدیران، رؤسا و سرپرستان دغدغه ایمنی دارند و به سلامت کارکنان و تداوم روند تولید بدون حادثه 

اهمیت می دهند، قدردانی کرد.
وی در ادامه، ایمنی و دست یابی به نتایج مطلوب در این زمینه را نتیجه کار تیمی کارکنان در همه 
نواحی دانست و گفت: به منظور جلوگیری از بروز حوادث، مدیران و کارکنان در همه رده های شغلی 

موظف به رعایت مسائل ایمنی و پیگیری موارد ایمنی هستند.
کید کرد: افزایش قابلیت  سلیمی هرگونه سهل انگاری در این حوزه ایمنی را غیرقابل قبول خواند و تأ
اطمینان از ایمنی تجهیزات و محیط کار از اولویت های سازمان است. در این راستا ایمن سازی 
سازه های فلزی در جهت پیشگیری از شکست ساختاری سازه و افزایش قابلیت اطمینان آن ها 

از اولویت های اصلی است.
کید بر اینکه ایمنی در فولاد مبارکه یک ارزش است و نه یک وظیفه ادامه داد:   وی با تأ

سرمایه گذاری های هدفمند و برنامه ریزی شده در تقویت زیرساخت های ایمنی در سازمان های 
که خروجی آن به افزایش سطح سلامت  متعالی مانند فولاد مبارکه از نقاط قوت سازمان است، چرا

کارکنان و تقویت روحیه و انگیزه آن ها منجر می شود.
معاون بهره برداری در ادامه بر اهمیت عضویت و مشارکت تمامی افراد در کمیته های فنی ایمنی 
کید و خاطرنشان کرد: ارتقای فرهنگ ایمنی بین کارکنان با برنامه ها و کارگاه های آموزشی از  تأ

الزامات است.
وی ضمن اشاره به اهمیت وجود سیستم های اعلام و اطفای حریق در خط تولید و نقاط حساس 
خواستار جدیت تمام در آماده به کاری صددرصدی سیستم اعلام و اطفای حریق و پمپاژخانه های 

واحد آتش نشانی برای پیشگیری از بروز حوادث احتمالی شد.
در ادامه این جلسه، حسین مدرسی فر، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست نیز ضمن 
ابراز خرسندی از حس مسئولیت پذیری کارکنان در انجام وظایف و دست یابی به نتایج مطلوب 
ایمنی، دست یابی به بالاترین شاخص در ضریب شدت حوادث طی شش ماهه اول سال 1402 در 
شرکت را نشانه بهبود شرایط محیط کار، ارتقای فرهنگ کار تیمی نزد کارکنان، کنترل و نظارت مؤثر 
کمیت فضای روانی مثبت بین شیفت فورمن ها و کارکنان به منظور دست یابی به نتایج  دانست و حا

مطلوب ایمنی را بسیار کاربردی و مؤثر توصیف کرد.
وی ضمن اشاره به اهمیت کنترل و نظارت مؤثر بر رفتار ایمن کارکنان در حین فعالیت های اجرایی، 
خواستار جدیت بیشتر در اجرای سیستم های ایمنی شرکت و رویه های جاری سازمان در زمینه 
صدور مجوز انجام کار روزانه، ایمن سازی تجهیزات و استفاده مناسب و کاربردی از تگ های ایمنی 
)کارت قرمز و...(، برگزاری جلسات سه دقیقه ای، کنترل فعالیت های کار در ارتفاع و نصب داربست، 

مدیریت تجهیز کارگاه پیمانکاران و استفاده و عبرت آموزی از نتایج حوادث گذشته سازمان شد.

کنش مناسب به شرایط اضطراری  مدرسی فر، بهره برداری سریع تر از طرح های توسعه جهت وا
احتمالی را ضروری دانست و سرمایه گذاری شرکت در انجام طرح ها و پروژه های ایمنی و آتش نشانی 
را گامی مؤثر و سودمند در جهت ایمن سازی محیط و کاهش هزینه های مستقیم و غیرمستقیم در 

جریان حوادث احتمالی حوادث برشمرد.
 پس از سخنان مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست، سرپرست ایمنی فنی و بازرسی 
نیز در گزارشی به عملکرد ایمنی شرکت در ماه گذشته و اهمیت انجام اقدامات اصلاحی در جهت 

ایمن سازی محیط کار پرداخت.
ابراهیم ولی پور روند پاسخ گویی به کارت سبزها و سیستم جامع اقدامات اصلاحی در شرکت را 
توصیف و خاطرنشان کرد: دست یابی به نتایج مطلوب ایمنی، افزایش بهره وری و رضایت مندی 

کارکنان در خط تولید در گرو تلاش های دسته جمعی در زمینه ایمن سازی محیط کار است.
کی است رسول شفیع زاده مدیر حمل ونقل و پشتیبانی، رحیم خلقی رئیس حمل  این گزارش حا
و فراوری سرباره، قاسمی رئیس راه آهن، فرهاد منجزی رئیس حمل ونقل جاده ای در گزارش های 
گانه ای روند انجام اقدامات اصلاحی ایمنی و اقدامات صورت گرفته در جهت بهبود شرایط  جدا
ایمن در ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی، چالش های ایمنی و ریسک های موجود برای حمل 
محصولات و مواد اولیه خط تولید و اقدامات موردنیاز در جهت بهبود شرایط محیط کار در حوزه 

حمل ونقل و پشتیبانی را تشریح کردند.
در ادامه این جلسه مزروعی، رئیس مرکز نگهداری و تعمیرات برق شرکت، در گزارشی به تبیین 
وضعیت ایمنی آسانسورها، منابع روشنایی و چالش ها و ریسک های موجود در این حوزه ها 
پرداخت و همکاری جمعی کارکنان نواحی در جهت ایمن سازی محیط و تجهیزات مذکور را 

خواستار شد.

در راستای توسعه فردی، بهبود عملکرد و هدایت و مربیگری کارکنان امکان 
ثبت وقایع عملکردی در سامانه IS-SUITE فراهم شد.

رئیس بهبود عملکرد و برنامه ریزی آموزش شرکت با اعلام این خبر گفت: کارکنان 
در همه سازمان ها نقش اساسی در تحقق اهداف ایفا می کنند. این اهداف زمانی تحقق می یابد 
گاه باشند. فرایند مدیریت عملکرد رویکردی مؤثر در ایجاد  که تمام اعضای سازمان از نقش خود آ
بینش صحیح نسبت به نقش افراد در مأموریت سازمان است. جاری سازی صحیح این فرایند 
می تواند به بهبود و تعالی سایر فرایندهای مدیریت منابع انسانی ازجمله جذب و استخدام، 

آموزش، جبران خدمت و تعیین مسیر پیشرفت شغلی کمک کند.
مهدی دهقان با بیان اینکه مدیران و رؤسا به عنوان راهبران فرایند مدیریت عملکرد می توانند با 
مستندسازی عملکرد فرد، هدایت، مربیگری و تشویق او در مسیر بهبود عملکرد، تحقق مأموریت 
اصلی این فرایند را تسهیل کنند گفت: فرم ثبت وقایع حساس عملکردی به عنوان ابزاری مؤثر در 
ثبت و ارائه بازخورد عملکردی مثبت و یا نیازمند بهبود در شرکت فولاد مبارکه استقرار یافته و در 

اختیار مدیران، رؤسا و سرپرستان قرار گرفته است.
در همین زمینه، کارشناس بهبود عملکرد و برنامه ریزی آموزش نیز افزود: یکی از مراحل مهم در 
مدیریت عملکرد کارکنان، ثبت وقایع حساس عملکردی است. در این رویکرد، وقایع حساس یا 
تأثیرگذار که مشخص کننده عملکرد بالا یا قابل بهبود کارمند در برخی از وظایف محوله است ثبت 
می شود و مبنای ارزیابی عملکرد پایان دوره قرار می گیرد. بدین منظور لازم است مسئول مستقیم 

جهت مشاهده و ثبت رفتار مثبت و یا قابل بهبوددر فرد موردنظر اقدام کند.
سمیرا فتاحیان تصریح کرد: سیستم ثبت وقایع حساس عملکردی در شرکت فولاد مبارکه با هدف 
شناسایی مستمر نقاط قوت و قابل بهبود کارکنان، تدوین برنامه آموزشی و توسعه فردی، ارائه 
بازخوردهای انگیزشی متناسب با عملکرد، کاهش خطاهای ارزیابی و عادلانه تر ساختن فرایند 
ارزیابی عملکرد استقرار یافته و فرم های مربوط به آن در بستر EIS از نیمه دوم سال جاری در اختیار 

مسئولین ارزیابی قرار گرفته است.
۱-مسیر دسترسی به فرم: 

به منظور دسترسی به فرم وقایع حساس عملکردی مطابق شکل 1 مسیر دسترسی را دنبال نمایید:
 سیستم یکپارچه EIS ← حوزه مدیریت سرمایه انسانی ← مدیریت عملکرد کارکنان ← گروه 
مسئولین عملکرد کارکنان ← مدیریت اجرای ارزیابی ها ← وقایع حساس عملکردی کارکنان 

)باهدف مربیگری(
۲-راهنمای ثبت اطلاعات در فرم:  

1-2- مسئول ارزیابی می تواند به منظور انتخاب فرد موردنظر در فهرست کارکنان تحت مجموعه 
خود، بر اساس شماره پرسنلی و تیم محل سازمانی فرد جست وجو نماید.

2-2- پس از انتخاب فرد موردنظر مسئول ارزیابی باید از میان شاخص های ارزیابی مربوط به پست 
فرد، شاخص مرتبط با وقایع حساس موردنظر را انتخاب کند.

کتر ثبت کند؛  3-2- در این مرحله مسئول ارزیابی می تواند شرح رویداد را بدون محدودیت کارا
همچنین در این مرحله تاریخ رویداد، ماهیت رفتار )مثبت/ قابل بهبود( و قابلیت نمایش آن برای 

فرد پس از ثبت را مشخص سازد.
4-2- ثبت نیاز آموزشی متناسب با رویداد ثبت شده، از دیگر امکانات این فرم است که در آینده 
نزدیک فعال می گردد. بدین منظور امکان مشاهده کارنامه آموزشی فرد برای مسئول ارزیابی 

وجود دارد. 

شکل 1- مسیر دسترسی به فرم وقایع حساس عملکردى )باهدف مربیگرى(

شکل 2- فرم ثبت وقایع حساس عملکردى

تحلیل

بررسی آمار معاملات در بورس کالای ایران نشان 
می دهد که نزدیک شدن به فصل سرما و احتمال اعمال 
قطعی و محدودیت گاز نتوانسته است نوردکاران را ترغیب کند 
و رونق را به رینگ فیزیکی بازگرداند و میزان تقاضا برای شمش 
فولادی همچنان در مسیر کاهش قرار دارد. آمار ثبت شده از 
معاملات نشان می دهد که حدود ۳۰ درصد از شمش های 
عرضه شده به فروش رسیده است و نوردکاران با توجه به هزینه 
تولید میلگرد حاضر به خرید شمش از بازار فیزیکی نیستند. 
پیش بینی می شود قیمت و میزان تقاضا در ادامه سال جاری 
نیز به روند نزولی ادامه دهد که این موضوع رکود سنگینی را به 

بازار داخلی تحمیل خواهد کرد.
بررسی آمار و معاملات تالار صنعتی و معدنی بورس کالا طی چند 
هفته اخیر نشان می دهد که قیمت انواع شمش فولادی در 
رینگ صنعتی روند کاهشی قابل توجهی را در پیش گرفته است. 
ازجمله دلایل افت قیمت شمش فولادی کاهش میزان تقاضا 
که بخش قابل توجه مشتریان شمش،  در بازار داخلی است؛ چرا
که تولید میلگرد با احتساب  تولیدکنندگان میلگرد هستند و ازآنجا
هزینه حمل و تولید فراتر از قیمت پایه شمش عرضه شده در بورس 
کالا برآورد می شود، بنابراین نوردکاران تمایلی به خرید مواد اولیه 
موردنیاز خود از رینگ صنعتی ندارند. بنابراین بازار داخلی فولاد 
در تنگنای رکود به دام افتاده است و فعالان صنعتی و فولادی راه 
نجات این بخش مهم را که یکی از ستون های مهم اقتصاد کشور 

به حساب می آید تقویت و گسترش راه های صادراتی می دانند.
احتمال بازگشت التهاب به بازارهای خارجی

با نزدیک شدن به فصل سرما قیمت جهانی فولاد از ابتدای ماه 
نوامبر روند صعودی را در پیش گرفته است که مهم ترین دلیل 
این موضوع را می توان افزایش میزان تقاضای جهانی در پی 
نزدیک شدن به پایان سال میلادی دانست، اما این روند افزایش 
تقاضا به صورت مقطعی بوده و با توجه به شرایط بازارهای جهانی 
پیش بینی می شود که مجدداً بازار با کاهش تقاضا مواجه شود. 
بنابراین وضعیت فعلی بازارهای صادراتی چراغ سبزی برای 

فولادکاران ایرانی است.
با توجه به شرایط اقتصادی چین که مجدداً وارد فاز انقباضی 
شده، بخش مسکن و ساخت وساز دومین اقتصاد بزرگ دنیا از 
رونق افتاده است. در این شرایط دولت چین برای نجات اقتصاد 
خود از فاز رکود به شکل هم زمان درصدد است تا از سویی به 
سمت جهانی شدن حرکت کند و از سوی دیگر با تزریق نقدینگی 
به پروژه های زیرساختی، زمینه رونق اقتصاد این کشور را فراهم 
کند. در این شرایط، چین به عنوان بزرگ ترین مشتری فولاد 
در دنیا می تواند یک مقصد صادراتی برای فولاد ایران باشد که 
مسئله تحریم دست و پای فولادکاران ایرانی را بسته است، بنابراین 
گر  مسیرهای صادراتی با بن بست مواجه شده اند. همچنین ا
جنگ در نوار غزه ادامه داشته باشد، بعد از پایان سال میلادی 
مجدداً میزان تقاضای جهانی برای فولاد روند کاهشی را در پیش 
خواهد گرفت که این موضوع به التهاب بازار داخلی و خارجی فولاد 
دامن خواهد زد. به عبارت بهتر بازارهای جهانی چشم انتظار 
سرانجام جنگ بین حماس و اسرائیل هستند، بااین حال 
مسیرهای صادراتی برای صنعتگران ایرانی قفل است و صادرات 

کلید گشاینده این قفل نخواهد بود.
احتمال ادامه رشد قیمت های جهانی

معاملات آتی میلگرد فولادی در ماه نوامبر به بیش از 3 هزار و 
۹20 یوآن در هر تن رسید که بالاترین قیمت در هفت ماه گذشته 
به حساب می آید. این افزایش قیمت و داده های امیدوارکننده 
پیش بینی های افزایش تقاضا در چین را طی ماه های پایانی 
سال تقویت می کند. تولید صنعتی در بزرگ ترین مصرف کننده 
کتبر بیش ازحد انتظار افزایش یافته  فلزات آهنی جهان در ماه ا
که داده های ضعیف PMI را برای این دوره به چالش کشیده و 
با پیش بینی ها همسو شده است که سرمایه گذاری های بیشتر 
باعث افزایش فعالیت خرید فولاد می شود. دولت چین متعهد 
شد یک تریلیون یوآن اوراق قرضه بدهی دولتی اضافی را با 
هدف حمایت از بخش زیرساخت و کاهش بدهی شرکت های 
ک در این کشور منتشر کند. این تصمیم دولت  توسعه دهنده املا
پکن از رشد تقاضا در بازار فلزات آهنی و غیرآهنی حمایت می کند.
 )PBoC( کی از آن است که بانک خلق چین همچنین گزارش ها حا
در نظر دارد یک تریلیون یوآن نقدینگی را برای پاسخگویی به 
تقاضای ساخت مسکن در مناطقی که وزرای کلیدی آن را 
ضروری می دانند، تزریق کند. در همین حال، داده ها نشان داد 
کتبر برای چهارمین ماه متوالی  که تولید فولاد خام چین در ماه ا

کاهش یافت.
کاهش قابل توجه میزان معاملات در رینگ فیزیکی

با توجه به روال سال های گذشته، اخطار قطعی و محدودیت گاز 
برای واحدهای تولیدی در ابتدای آذرماه ابلاغ می شود، ازاین رو 
میزان دادوستد شمش فولادی در رینگ صنعتی بورس کالا در 
سه ماه پاییز نسبت به فصل تابستان صعودی می شود. با توجه 
به شرایط فعلی دادوستدهای رینگ فیزیکی پیش بینی می شود 
که با نزدیک شدن به فصل سرما میزان عرضه، تقاضا و همچنین 

قیمت شمش فولادی به مسیر کاهشی ادامه بدهد.
   منبع: دنیای اقتصاد

فولادکاران به پیشواز زمستان رفتند
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۱۲ شرکت تولیدی در سایت توسعه منطقه ویژه خلیج فارس در 
حال اجرای پروژه هستند

صدور مجوز کمیته سوخت وزارت نفت
 برای پروژه آهن اسفنجی بافق

آهن اسفنجی  کارخانه  برای  نفت  وزارت  از  مجوز  اخذ  بررسی  جلسه 
شرکت سنگ آهن مرکزی ایران با حضور وزیر نفت و معاونت برنامه ریزی 
پروژه  یازدهم، مدیرعامل و مدیر  بافق در مجلس  نماینده مردم  وی، 
آهن اسفنجی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران برگزار شد. در این جلسه 
وزیر  مساعدت  با  گفت:  ایران  مرکزی  سنگ آهن  شرکت  مدیرعامل 
محترم نفت و معاونت برنامه ریزی وی، موضوع اخذ مجوز سوخت برای 
کارخانه آهن اسفنجی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران محقق گردید.

خلیج فارس  اقتصادی  ویژه  منطقه  سرپرست  پیرحسینلو  محمدرضا 
ویژه  توسعه منطقه  کرد: در حال حاضر 12 شرکت در سایت  اعلام 
شمش  تولید  هستند.  پروژه  اجرای  حال  در  خلیج فارس  اقتصادی 
از  و…  قیر  گچ،  پودر   ، کانتینر روی،  و  سرب  شمش  فولاد،  ورق  فولاد، 
کنون بیش از  زمینه های فعالیت این شرکت ها در سایت توسعه است. ا
1۳ هزار نفر در منطقه اشتغال دارند و با ورود شرکت های جانمایی شده 
به مدار تولید، اشتغال زایی ما بالغ بر ۳۰ هزار نفر خواهد شد.

خبــــــــــــــــــر    

رکورد روزانه تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان شکست

راه اندازى سیستم مکانیزه برنامه ریزى حمل و ارسال محصول در گروه فولاد مبارکه
سیستم مکانیزه برنامه ریزی حمل و ارسال محصول 
برای اولین بار در گروه شرکت های فولاد مبارکه و 
گروه  کارشناسان  در شرکت ورق خودرو با تلاش 
تخصصی فروش و حمل معاونت سیستم های اطلاعاتی شرکت 

ایریسا راه اندازی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ایریسا، در این سیستم، امکان برنامه ریزی 
حمل اتوماتیک به دو روش انجام می شود. در روش اول، موقعیت با 
مشخص کردن کلاف های پیشنهادی قابل بارگیری برای هر کامیون 
ایجاد می شود و در روش دوم، برای مشتریان خاص، درخواست ایجاد 
می شود و از طریق پیامک به مشتری اطلاع رسانی می گردد. در این حالت 

مشتری می تواند با تعیین آدرس و باربری درخواست ایجادشده را تبدیل 
به موقعیت کند. در هر دو روش پس از تخصیص بار به صورت اتوماتیک از 

طریق پیامک به باربری اطلاع رسانی می شود.
بـا کنتـرل ظرفیـت و همچنیـن کنتـرل توقفـات احتمالـی، نوبـت در 
انبارهای مختلف در بازه های زمانی متفاوت فعال می شود و باربری ها 
به صـورت آنلایـن بـا ثبـت اطلاعـات راننـده و کامیـون اقـدام بـه دریافت 
نوبت می کنند. شایان ذکر است نوبت دریافت شده یا نوبت لغوشده از 
طریق پیامک به راننده اطلاع رسـانی می شـود. در این سیستم امکان 
کنتـرل عملکـرد باربری هـا جهـت تشـویق یـا جریمـه بـر اسـاس کارکـرد 
آن هـا در تعـداد نوبت هـای گرفته شـده یـا نوبت هـای تاریخ گذشـته یـا 

موقعیت های بدون نوبت وجـود دارد. پس از مراجعـه راننده در نوبت 
تعیین شـده بـه درب کارخانـه کلیـه عملیـات ورود، توزیـن، بارگیـری و 
خروج با اسـتفاده از بارکدخوان کارت ملـی یا بارکد ثبت شـده در حواله 

انجـام می شـود.
مزایای راه اندازی این سیستم عبارت اند از: جلوگیری از اتلاف وقت در 
مراجعه به کارخانه و کاهش مدت زمان بارگیری رانندگان، به حداقل 
رساندن تجمعات رانندگان در مراحل مختلف بارگیری، امکان ایجاد 
عدالت در دریافت بار و توزیع بار بین باربری های مختلف و رانندگان، به 
صفر رساندن خطاهای کاربری با توجه به مکانیزه ساختن تمام مراحل 

حمل و افزایش تناژ ارسال محصول.

تلاشگران واحد احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان 
در ادامه رکوردشکنی های خود توانستند دو رکورد 
تولیدی را در روز جمعه ۲۶ آبان ماه 1۴۰۲ به ثبت 

برسانند.
به گزارش خبرنگار فولاد، به عنوان نخستین رکورد، در مدول B به میزان 2 

هزار و ۹87 تن آهن اسفنجی تولید شد که نسبت به رکورد قبلی در تاریخ 
17 اسفند ماه 1400 )2 هزار و ۹52 تن(، 35 تن افزایش یافته است.

همچنین در این تاریخ، رکورد جدید روزانه تولید آهن اسفنجی در شرکت 
به میزان 5 هزار و 87۹ تن به ثبت رسید و به این ترتیب رکورد تولید روزانه 
نسبت به رکورد قبلی به میزان 5 هزار و 847 تن که در تاریخ 21 آذر ماه سال 

1401 حاصل شده بود، 32 تن افزایش یافته است.
کی از عزم و اراده  ثبت رکوردهای تولیدی در شرکت فولاد هرمزگان حا
کارکنان و مدیران شرکت برای تحقق شعار سال مبنی بر رشد تولید 
است و در صورتی که محدودیت های انرژی در ادامه سال مانع نباشند، 

رکوردشکنی های فولاد هرمزگان تداوم خواهند داشت.

برای نخستین بار توسط شرکت ایریسا صورت گرفت؛

معاونت  نشست  تالار  دومین  برگزاری  پی  در 
سرمایه های انسانی و سازماندهی با کارکنان که 
روز یک شنبه ۲1 آبان ماه، با محوریت موضوع بیمه و 
سلامت کارکنان برگزار شد، مقرر گردید که با استفاده از ظرفیت های 
ح شده از سوی  خبرنامه و سایر رسانه های شرکت به سؤالات مطر
همکاران پاسخ داده شود. در ادامه مطلب و شماره های آتی 
ح شده و  خبرنامه، همکاران محترم می توانند پاسخ سؤالات مطر

سایر موارد را مطالعه و پیگیری فرمایند.
درباره کلیات قرارداد فولاد مبارکه با بیمه ایران توضیح 

دهید.
دکتر رنجبر نماینده بیمه ایران:

قرارداد بیمه ای شرکت فولاد مبارکه با بالاترین نوع تعهدات و پوشش های 
اصلی، بدون سقف و با حداقل فرانشیز منعقد گردیده است. تعیین 
تعرفه های تشخیصی و درمانی توسط هیئت وزیران مصوب و ابلاغ 
می گردد و اخذ هزینه های مازاد بر تعرفه قابل پیگیری قانونی از طریق 
معاونت درمان، وزارت بهداشت )دانشگاه علوم پزشکی اصفهان( و یا 
ثبت شکایت در سامانه مردمی دریافت شکایات )سامانه 1۹0( است؛ 
همچنین بیمه شدگان محترم امکان رهگیری هزینه های درمانی 
HTTPS:// خود از طریق لینک اعلامی توسط بیمه گر به نشانی
DARMANPLUS.IRANINSURANCE.IR/LANDING/ را دارند.

با توجه به امکانات سامانه جدید درمان شرکت بیمه ایران )سدای 
جدید(، بیمه شده اصلی می تواند پس از نام نویسی از طریق پنل شخص 
بیمه شده نسبت به مشاهده سوابق هزینه های درمانی ثبت شده خود 
و افراد تحت پوشش، تعهدات قرارداد، گزارش مانده سقف و همچنین 

مراجع طرف قرارداد را مشاهده نماید.
درباره تعرفه های بیمه ای توضیح دهید.

-فرانشیز: سهم بیمه شده یا بیمه گذار از خسارت ارزیابی شده که وفق 
مقررات و در قرارداد تعیین می گردد.

-تعرفه های درمانی: مبنای محاسبه و پرداخت هزینه های درمانی بوده 
و این تعرفه ها بر اساس کتاب ارزش های نسبی خدمات سلامت منتشره 
توسط وزارت بهداشت محاسبه شده است که نرخ آن هرساله با تصویب 

هیئت وزیران و ابلاغ ریاست جمهوری مشخص می گردد.
-سقف هزینه های درمانی قابل پرداخت:  چارچوب نهایی پرداخت 

هزینه های درمانی پس از محاسبه بر اساس تعرفه است و همچنین 
مازاد هزینه های دارو بر اساس فهرست داروهای مجاز کشور محاسبه 

و پرداخت می گردد.
- پرداخت خسارات درمانی و هزینه های مربوط به عینک: جبران 
هزینه عینک هر دو سال یک بار و هزینه شیشه و عدسی به صورت سالانه 
 pos کتور معتبر و رسید با تجویز چشم پزشک یا اپتومتریست و با ارائه فا
پرداختی است؛ همچنین جبران هزینه جراحی رفع عیوب انکساری در 
مواردی که نمره چشم و درجه نزدیک بینی و دوربینی و یا آستیگمات 
هر چشم حداقل 3 دیوپتر باشد. شایان ذکر است همکاران محترم 
درصورتی که در قرارداد قبلی عینک دریافت نکرده اند، می توانند با در 

دست داشتن مدارک اعلام شده جهت اخذ هزینه اقدام کنند.
- بیماری های خاص و صعب العلاج، مشکلات نازایی و ناباروری، 
گفتاردرمانی، کاردرمانی، خدمات طب فیزیکی: شامل لیزرتراپی، 
ک ویو، جراحی های چاقی مفرط، اعمال جراحی  مگنت تراپی و شا
سپتوپلاستی بینی، بلفاروبلاستی، فتق های شکمی و لیزیک چشم نیاز 
به تشکیل پرونده و یا تأیید پزشک معتمد بیمه گر دارد. مدارک لازم جهت 
تشکیل پرونده بیماران خاص و صعب العلاج، ناباروری، گفتاردرمانی و 
کاردرمانی شامل گواهی پزشک معالج مبنی بر نوع بیماری و نوع درمان 

و ارائه مستندات پزشکی بیماری است.
 بیماری های خاص شامل تالاسمی، هموفیلی و دیالیز خونی صفاقی و 
بیماری های صعب العلاج شامل MS، بیماری های متابولیک، بیماری 
پروانه ای، اوتیسم، پرفشاری ریوی اولیه و پیوند اعضا و سرطان هاست.

استثنائات قرارداد بیمه درمان کدم اند؟ به عبارت دیگر 
چه هزینه هایی در تعهد بیمه گر نیست؟

-اعمال جراحی که به منظور زیبایی انجام می شود، مگر اینکه ناشی از 
وقوع حادثه در مدت زمان تحت پوشش قرارداد بیمه باشد؛

-عیوب مادرزادی مگر اینکه طبق تشخیص پزشک معالج و تأیید 
پزشک معتمد بیمه گر، رفع این عیوب جنبه درمانی داشته باشد؛

-حوادث طبیعی مانند سیل، زلزله و آتش فشان؛
-هزینه اتاق خصوصی مگر در موارد ضروری به تشخیص پزشک معالج 

و تأیید پزشک معتمد بیمه گر؛
-هزینه همراه بیماران بین 10 تا 70 سال مگر در موارد ضروری به تشخیص 

پزشک معالج و تأیید پزشک معتمد بیمه گر؛

-هزینه چکاپ گروهی، معاینات گروهی و طب کار و لوازم بهداشتی و 
آرایشی که جنبه دارویی ندارند، مگر به تشخیص پزشک معتمد بیمه گر؛
-جراحی فک مگر آنکه به علت وجود تومور و یا وقوع حادثه تحت 

پوشش باشد؛
-رفع عیوب انکساری چشم در مواردی که به تشخیص پزشک معتمد 
بیمه گر درجه نزدیک بینی و دوربینی و آستیگمات هر چشم کمتر از 3 

دیوپتر باشد.
لطفاً درباره پرداخت هزینه های مربوط به باروری و 

ناباروری توضیح دهید.
دکتر امیرسامان روستایی، رئیس درمان و اورژانس فولاد 

مبارکه
با توجه به ابلاغ سیاست های کلی نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
کید  با عنایت به دستور مدیر عامل محترم شرکت که به فرزندآوری تأ
نموده اند، مازاد هزینه های درمانی همکارانی که تشکیل پرونده باروری 
و ناباروری دارند قابل پرداخت است؛ بنابراین از همکاران محترم تقاضا 
می شود برای اخذ خسارت درمانی فوق الذکر به واحد درمان شرکت 

مراجعه فرمایند.
همچنین آن دسته از همکارانی که خود یا افراد تحت تکفلشان دچار 
بیماری خاص یا صعب العلاج هستند و به نوعی ازکارافتاده تلقی می شوند 
و نیاز به اقدامات حمایتی ویژه دارند، جهت اخذ کمک هزینه به واحد 
درمان شرکت مراجعه نمایند تا پس از طرح در کمیسیون عالی پزشکی 

شرکت به منظور پرداخت کمک هزینه برای ایشان تصمیم گیری شود.
 طی تفاهم نامه ای که بین شرکت فولاد مبارکه و مرکز بند ناف رویان 
ح  منعقد گردیده است کارکنان محترم می توانند از مزایای این طر
استفاده نمایند که از آن جمله می توان به پرداخت هزینه های ذخیره 

بند ناف اشاره کرد.
شایان ذکر است دندان پزشک معتمد جهت تأیید نسخ دندانپزشکی 
روزهای یکشنبه و چهارشنبه صبح از ساعت 8 تا 12 و روزهای دوشنبه و 
سه شنبه از ساعت 15 تا 1۹ در دفتر درمان واقع در خیابان حکیم نظامی 
ک 24۹ و روزهای سه شنبه از ساعت ۹ تا 12 در واحد نظارت درمان  پلا

واقع در شرک فولاد مبارکه حضور دارند.
گفتنی است در شماره های آتی خبرنامه به سایر سؤالات همکاران و 

خانواده های محترم پاسخ داده خواهد شد.

پاسخ به سؤالات همکاران در حوزه هاى بیمه و درمان

خبـــــــــــر کوتاه

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولادبان، بهرام 
سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، با اشاره به 
طرح ها و مصوبات مختلف شرکت گاز در خصوص وضعیت گاز 
ح های  کرد: فراخوان ها و طر صنایع در زمستان اظهار 
گاز برای صنایع به ویژه  ح شده توسط شرکت ملی  مطر
فولادی ها، به سرمایه گذاری نیاز دارد که همین کار نیز زمان بر 
است. از طرفی، با توجه به شرایطی که در کشور وجود دارد، 
می توان گفت به طور قطع فولادی ها در زمستان امسال 

همانند پارسال دچار کمبود گاز می شوند.
وی با بیان اینکه در حوزه گاز کاری از دست فولادسازان برنمی آید، 
گفت: میزان قطعی ها در صنایع بستگی به این دارد که شرکت 
مربوطه، چقدر گاز به شبکه ها تزریق می کند. همچنین هر سال 
به دلیل ایجاد واحدهای جدید تولیدی، مصرف آب و گاز افزایش 
می یابد که باید دید آیا متناسب با این افزایش، رشد تولید اتفاق 

می افتد یا خیر.
 ، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: از سوی دیگر
فولادی ها می توانند در تابستان میزان مصرف گاز خود را افزایش 
دهند تا آهن اسفنجی بیشتری تولید کنند و در نتیجه، با این 
اقدام می توانند محصول موردنیاز خود را برای زمستان ذخیره 
که شرکت های فولادی  کنند. البته این کار بسیار دشوار است؛ چرا

ذخیره محدودی دارند.
سبحانی با اشاره به اینکه حدود 70 درصد تولیدکنندگان زنجیره 
فولاد موافق عرضه فولاد در بورس هستند، افزود: خروج فولاد 
که این اتفاق منجر  از بورس کالا به نفع فولادی ها نیست؛ چرا
به ایجاد رانت و فساد در بازار خواهد شد. بورس، محلی برای 
کشف قیمت شفاف بوده که خریدار، فروشنده و نرخ محصولات 

مشخص است.
اینکه  وجود  با  واقع  در  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
قیمت گذاری ها دستوری است و بر اساس عرضه و تقاضا نیست؛ 
لان و واسطه گران منفعت  اما از خارج از بورس کالا که برای دلا

دارد، بهتر است.

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولادبان، بهرام 
شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران 
گفت: طبق اساس بازارهای مختلف جهانی مانند شانگهای و 
سنگاپور، تمام شرکت ها برای عرضه محصولات خود اختیار 
کامل دارند؛ این درحالی است که در ایران تمام تولید کنندگان 

فولادی باید محصولات خود را در بورس کالا عرضه کنند.
وی با اشاره به کمبود گاز صنایع در زمستان تصریح کرد: با توجه 
به وضعیتی که در کشور وجود دارد، می توان گفت با سردتر شدن 
هوا قطعی ها به طور حتم آغاز خواهد شد؛ چرا که به دلیل شرایط 

موجود، ناترازی هایی در برق و گاز کشور وجود دارد.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران افزود: 
ناترازی های موجود در انرژی کشور، به این دلیل است که دولت، 
سرمایه گذاری اساسی برای متعادل کردن ترازها انجام نداده و 
در نتیجه برای بهبود وضعیت، باید نیروگاه های زیادی ساخته 

و یا بازسازی شوند.
شکوری ادامه داد: بر همین اساس، می توان گفت به موازات 
باید  نیز  اتفاق می افتد، دولت  تولید  روند  که در  افزایشی 
، یکی دیگر از  زیرساخت ها را برای آن مهیا کند. از سوی دیگر
مهم ترین ریشه های مشکلات را می توان بنگاه داری دولت 

عنوان کرد.
وی با بیان اینکه بودجه شرکت های دولتی، 60 درصد بودجه 
کشور را شامل می شود، گفت: همچنین مخارج دولت به قدری 
افزایش یافته که درآمدهای مالیاتی و حتی فروش نفت نیز کفاف 

هزینه های جاری را نمی دهد.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران در پایان 
خاطرنشان کرد: بر همین اساس، زمانی که دولت پول کافی 
نداشته باشد، نمی تواند برای زیرساخت ها مانند حوزه حمل و 
نقل، تولید و انتقال گاز، نیروگاه ها و امثال آن هزینه ای صرف کند 

و تنها به فعالان صنعتی فشار وارد می شود.

موافقت ۷۰ درصد تولیدکنندگان فولادی 

برای عرضه فولاد در بورس کالا

ضرورت متعادل کردن ترازهای انرژی 

برای صنایع

با توجه به ابلاغ سیاست های کلی نظام مقدس 
جمهـوری اسـلامی و بـا عنایـت بـه دسـتور مدیـر 
کیـد  عامـل محتـرم شـرکت کـه بـه فرزنـدآوری تأ
نموده انـد، مـازاد هزینه هـای درمانـی همکارانـی 
که تشـکیل پرونـده بـاروری و نابـاروری دارند قابل 

پرداخـت اسـت
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با راه اندازی خط تولید لوله های بدون درز در شرکت 
ک وابسته به هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان به عنوان  پارتا
یک تکنولوژی منحصربه فرد، از واردات این قبیل محصولات 

بی نیاز خواهیم شد.
 به گزارش روابط عمومی آتیه فولاد مدیرعامل شرکت لوله سازی 
ک، ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: لوله های فولادی به دو  پارتا
بخش بدون درز یا سیملس و درزدار تقسیم می شود که تکنولوژی 
تولید لوله های بدون درز پیچیده است و در صنایع نفت، گاز، 

پتروشیمی، خودروسازی، نیروگاه برق و ... استفاده می شود.
هومان یوسفیان ادامه داد: برای بی نیازی از واردات که حجم 
بسیار زیادی داشت و خودکفایی، راه اندازی این خط تولید در 
ک زیرمجموعه هلدینگ  کشور توسط شرکت لوله سازی پارتا

آتیه فولاد نقش جهان آغاز شده است.
ک ادامه داد: عملیات اجرایی  مدیرعامل شرکت لوله سازی پارتا
کنون بخش ساختمانی و اسکلتی آن  طرح از سال 1400 آغاز و تا
انجام شده و در مرحله سرویس تجهیزات و نصب آن ها قرار دارد 

که امیدواریم تا پایان سال 1403 به بهره برداری برسد.
گی های منحصربه فرد این محصول و وجه  وی با اشاره به ویژ
، اظهار داشت: این خط تولید که از  تمایز آن در داخل کشور
استانداردهای روز دنیا برخوردار است، تکنولوژی پیشرفته ای در 
تولید این نوع لوله ها دارد و کیفیت و ظرفیت تولید دستگاه های 

تولید آن را از سایر شرکت ها متمایز می کند.
یوسفیان ظرفیت تولید این کارخانه را پس از راه اندازی 160 
هزار تن لوله در سال عنوان کرد و افزود: این میزان تا 400 هزار تن 

قابل افزایش و دارای استانداردهای تولیدشده بالایی است.
 وی ادامه داد: برآورد اولیه هزینه راه اندازی این خط تولید 75 
میلیون دلار بوده و نزدیک 20 میلیون دلار آن تأمین و هزینه شده 

و 55 میلیون دیگر تا تکمیل این خط تولید نیاز است.
ک از مزیت های این تولید گفت:  مدیرعامل شرکت لوله سازی پارتا
علاوه بر اشتغال زایی باعث خودکفایی در تولید و حتی صادرات 
می شود و در آینده نیز برای بهبود مسیر و کاهش هزینه ها و 
سازگاری با محیط زیست از دانش بنیان ها کمک گرفته می شود.

وی یادآور شد: در حال حاضر نیز پساب آب و فاضلاب کوهپایه 
را خریداری و برای تأمین آب موردنیاز تولید استفاده می کنیم.

سیستم حمل محصول مکانیزه در شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری با پیگیری مجدانه مدیرعامل شرکت و 
با همکاری شرکت بین المللی سیستم ها و اتوماسیون ایریسا 

به بهره برداری رسید.
رئیس فناوری اطلاعات و تحول دیجیتال گفت: این سیستم برای 
اولین بار در گروه هلدینگ شرکت های فولاد مبارکه پیاده سازی 
گردید. نوبت دهی برای حمل بار کامیون ها در گذشته توسط 
نیروی انسانی انجام می شد که با مکانیزه شدن سیستم حمل، 
نوبت دهی بدون مداخله نیروی انسانی به صورت آنلاین انجام 

می شود.
داود کریمی افزود: سیستم حمل مکانیزه مزایایی ذیل را برای 
شرکت به ارمغان آورده است: تخصیص اتوماتیک حواله ها، 
کد کردن  اجرای مدل، تخصیص باربری، صدور حواله حمل، را
حواله های روزهای قبل، دریافت نوبت دهی آنلاین توسط باربری 
با قابلت اتصال به حواله، به حداقل رساندن خطای کاربری و 
افزایش سرعت بارگیری، کاهش خطای نیروی انسانی، حذف 
کاغذ از چرخه بارگیری، تسریع در نوبت دهی و عملیات بارگیری، 
برنامه ریزی انبارها و جلوگیری از تجمیع کامیون در ایستگاه های 

انتظامات، توزین و انبار بارگیری.

ک برای خودکفایی در  گام بلند شرکت پارتا

تولید لوله های بدون درز 

سیستم حمل محصول مکانیزه 

در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 

راه اندازی شد

افتخاری دیگر در هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان؛

خبر  کوتاه

کتبر سال جاری میلادی تولید میلگرد  آمار نشان می دهد بین ژانویه تا ا
چین 1.2 درصد افت سالانه داشت و به 192.7 میلیون تن رسید. در 
کتبر سال قبل  کتبر هم میزان تولید افت 12.1 درصدی نسبت به ا ماه ا
داشته 19.۳ میلیون تن ثبت شد و برای سومین ماه متوالی نزولی بود. 
ک در طول سال نسبت به ژانویه تا  سرمایه گذاری های چین در بازار املا
کتبر سال قبل 9.۳ درصد کاهش یافت و به 9.59 تریلیون یوان رسید.  ا

انتظار می رود قیمت سنگ آهن وارداتی چین در سال 2۰24 کاهش 
یابد، زیرا عرضه جهانی سنگ آهن افزایش می یابد وتقاضای سنگ آهن 
فولادسازان چینی احتمالاً کم می شود. پیش بینی می شود در سال 2۰24، 
کل تولید سنگ آهن در میان چهار شرکت معدنی برتر جهان حدود 1۰ 
میلیون تن رشد کند، درحالی که در چین، تولید سنگ آهن داخلی نیز 
افزایش خواهد یافت. با توجه به برنامه کلی چین برای کاهش تولید 
فولاد، تقاضای سنگ آهن ممکن است در سال آینده ضعیف شود.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

کاهش تولید میلگرد در چین سنگ آهن سال آینده ارزان می شود

مدیر مهندسی کیفیت فولاد سنگان از کسب پنجمین 
گواهینامه متوالی Excellence توسط فولاد سنگان در 

آزمون مهارت کفایت تخصصی )PT( خبر داد.
امید قادری در این  باره گفت: شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان به عنوان 
بزرگ ترین تولیدکننده گندله و کنسانتره در شرق کشور، مأموریت خود را 
کیفیت، در راستای تکمیل زنجیره ارزش گروه  تولید و تأمین پایدار گندله با
فولاد مبارکه و مشارکت در توسعه اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی 

منطقه شمال شرق کشور تعریف کرده است.
وی با اشاره به اینکه طی سال های اخیر و با توجه به شروع راه اندازی 
خطوط تولید گندله و کنسانتره، واحد آزمایشگاه سنگان نیز راه اندازی 
شده و آنالیزهای موردنیاز و تکمیل زیرساخت های لازم جهت پشتیبانی 
از خطوط تولید را آغاز کرده گفت: پس از ایجاد شرایط پایدار در انجام 
فرایندهای آزمایشگاهی، لزوم استانداردسازی فرایندها احساس شد. 
بر همین اساس این واحد موفق به اخذ استاندارد آزمایشگاهی ایزو 

17025 شد.
مدیر مهندسی کیفیت فولاد سنگان در ادامه به تشریح فعالیت های 
واحد مهندسی کیفیت و اقدامات مهم و بنیادی صورت گرفته در این 

زمینه پرداخت که مشروح این اقدامات را در ادامه می خوانید:
تمرکز بر ارتقای استانداردهای نمونه گیری در سنگان

کثری در  استقرار استاندارد ایزو 17025 از سال 13۹۹ و کسب امتیازات حدا
آزمون های مقایسه بین آزمایشگاهی در سال های متوالی، نشان از بلوغ 
واحد آزمایشگاه سنگان در صحت و دقت روش های انجام آزمون دارد. 

در این راستا پروژه های متعددی تعریف شد که مهم ترین آن ها، نصب و 
راه اندازی نمونه گیر اتوماتیک در کراشر )سنگ شکن( بود تا با نمونه گیری 
اصولی از سنگ آهن خروجی آن طبق استاندارد ایزو 3082 امکان رصد 
کیفی دقیق سنگ آهن تأمین شده از مجتمع سنگ آهن سنگان فراهم 
شود. با تکمیل پروژه های موجود، نمونه گیری در سایت سنگان به صورت 
کاملاً مکانیزه انجام خواهد شد و بروز خطا در نمونه گیری تا حد بسیار 

زیادی کاهش خواهد یافت.
راه اندازی تست های جدید

به منظـور ارتقـای کیفـی واحـد آزمایشـگاه و افزایـش آماده بـه کاری 
تجهیـزات بـرای پشـتیبانی بهتـر از خطـوط تولیـد، در سـال 1402 تسـت 
آنالیـز عنصـری بـه روش XRF، آنالیـز بـه روش طیف سـنجی جـذب 
کربن ELTRA CSI، دسـتگاه بلیـن  / اتمـی، دسـتگاه آنالایـزر سـولفور
اتوماتیـک OPEC، دسـتگاه اندازه گیـری درصـد جامـد و دانسـیته 
دوغـاب و کراشـر آزمایشـگاهی سـنگ آهن در کنـار سـایر دسـتگاه های 
موجـود نصـب و راه انـدازی شـد کـه ایـن مـوارد گامـی مهـم در ارتقـای 
کیفـی محصـول ایجـاد خواهـد نمـود و نیـاز ایـن واحـد در برون سـپاری 
به طـور کامـل برطـرف خواهـد شـد. همچنیـن در سـال جـاری بـا توجـه 
به نیـاز واحدهـای متقاضـی، تسـت اندازه گیری کربن و فسـفر نیـز برای 
نمونه هـای سـنگ آهن، کنسـانتره و گندلـه و اندازه گیـری یـون آهـن در 

نمونه هـای آب بـه تسـت های ایـن واحـد اضافـه شـد.
تضمین صحت و دقت در نتایج آزمایشگاه

یکی از مهم ترین و چالشی ترین مباحث آزمایشگاهی، اثبات صحت و 

دقت نتایج ارائه شده توسط آزمایشگاه است. بر همین اساس توسط 
مراجع بین المللی، روش ها و ابزارهایی معرفی شده است. آزمایشگاه 
فولاد سنگان از ابتدای راه اندازی به منظور اثبات این موارد اقدام به 
تدوین و جاری سازی برنامه تضمین کیفیت نتایج بر اساس روش های 
پیشنهادشده توسط مراجع بین المللی و روش اجرایی تضمین کیفیت 

نتایج کرده است.
)PT( موفقیت در آزمون های مهارت

آزمون کفایت تخصصی )PT( مهم ترین و معتبرترین ابزار تضمین کیفیت 
نتایج آزمایشگاه ها جهت پایش کیفیت اندازه گیری ها بوده و آزمایشگاه 
را قادر می سازد تا اعتبار نتایج خود را به مشتریان، نهادهای قانونی و 
مراجع اعتباردهی ثابت کند. این آزمون به صورت محدود و در بازه های 
کز معتبر بین المللی برگزار می شود. طی  زمانی طولانی توسط معدود مرا
چهار سال گذشته واحد آزمایشگاه سنگان موفق به کسب گواهینامه 
Excellence شده است. این موفقیت در سال 1402 نیز ادامه داشته و در 
 Excellence این سال نیز برای تست های گندله و کنسانتره گواهینامه

کسب کرده است.
تدوین و بازنگری دستورالعمل ها و گردشکارها

در ابتدای فعالیت، این واحد جهت استانداردسازی فعالیت های خود 
شروع به تدوین و بومی سازی دستورالعمل ها و گردش کارهای موردنیاز 
خویش کرده و با استفاده از مشاوره کارکنان آزمایشگاه فولاد مبارکه، تمامی 
دستورالعمل و گردشکارهای مربوط به فعالیت های اختصاصی خویش 

را جاری سازی کرد.

افزایش توانمندی های آزمایشگاه سنگان
فعالیت واحد آزمایشگاه به منظور رصد کیفی مواد اولیه ورودی )شامل 
سـنگ آهن، کنسـانتره، بنتونیـت، سـود و آب(، محصـول حیـن تولیـد از 
مراحـل مختلـف تولیـد کنسـانتره و گندلـه و محصـول نهایـی خروجـی 
به صـورت پیوسـته انجـام می شـود. در ایـن راسـتا روزانـه بیـش از 400 
نمونه گیری و 450 آنالیـز روی نمونه های اخذشـده انجام می شـود. این 
واحد از ابتدای راه اندازی ضمن نیازسنجی و تأمین تجهیزات موردنیاز، 

در حـال حاضـر توانایـی انجـام 51 آزمـون منحصربه فـرد را داراسـت.
تشکیل کمیته کیفیت

کیفیـت در راسـتای اصـل  بـا توجـه بـه اهمیـت تولیـد محصـولات با
مشـتری مداری و حفـظ رضایـت مشـتری، به منظـور بررسـی عوامـل 
حفـظ و ارتقـای کیفیـت مـواد اولیـه و محصـول، کمیتـه ای متشـکل 
از نماینـدگان واحدهـای مختلـف ازجملـه بازرگانـی، بهره بـرداری، 
پیمانکاران و مهندسی صنایع، با محوریت مهندسی کیفیت تشکیل 
شـد که در آن چالش ها و مشـکلات موجود کیفـی و عوامل تأثیرگـذار بر 
کیفیت بررسـی و راهکارهای مناسـب اتخاذ و همچنین در صـورت نیاز 

پروژه هایـی تعریـف می شـود.
ارائه گزارش های جدید

با توجه به گسترش حوزه فعالیت های شرکت این واحد اقدام به افزایش 
کنون  نوع و تعداد گزارش ها و تعاملات خود کرده است که ماحصل آن تا
ارائه بیش از 1400 گزارش است. هم چنین از حیث تنوع نیز در این مدت 

بیش از 22 نوع گزارش به واحدهای مرتبط ارائه  شده است.

PT توسط فولاد سنگان در آزمون مهارت Excellence کسب پنجمین گواهینامه متوالی

تیه فولاد نقش جهان یالی توسط شرکت هاى هلدینگ آ کسب سود خالص 11800 میلیارد ر
در  نقش جهان  آتیه فولاد  هلدینگ  مدیرعامل   
روز  در  که  سهام داران  با  هم اندیشی  نشست 
سه شنبه ۳۰ آبان ماه 1۴۰۲ در محل مجموعه فرهنگی 
تفریحی باغ فردوس برگزار شد گفت: حرکت بر مبنای کسب سود 
مناسب، می تواند نویدبخش سال های روشنی برای آتیه فولاد باشد 
و این شرکت با کمک مجتمع فولاد مبارکه و نظرات سهام داران خود 

می تواند آتیه خوبی را برای سهام داران حقیقی رقم بزند.
 به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ آتیه فولاد، مدیرعامل 
هلدینگ آتیه فولاد در نشست هم اندیشی با سهام داران اظهار داشت: 
هلدینگ آتیه فولاد در حال حاضر مشتمل از 23 شرکت مختلف صنعتی 
و بازرگانی است که مهم ترین اقدامات 6 ماه ابتدای سال 1402 عبارت اند 
از: افزایش سرمایه شرکت های فولاد تاراز، نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا، 
گرس چهارمحال و پارس فولاد مبین،  لوله سازی تنبوشه سازان، فولاد زا
، نهایی شدن فرایند  تکمیل و راه اندازی خط نورد سرد 1250 فولاد تاراز
نقل وانتقال سهام شرکت های کوثرصنعت و تنبوشه سازان و  افزایش 

ظرفیت تولید کوردوایر توسط شرکت آتیه فولاد معدن پارسیان.
حامدحسین ولی بیک با تشریح میزان صادرات شرکت های تابعه در 
6 ماه گذشته اذعان کرد: شرکت فولاد تاراز بیش از 2۹00 تن صادرات با 
ارزشی بالغ بر 1000 میلیارد ریال داشته است و همچنین شرکت نورد لوله 
کوثر اسپادانا بیش از هزار تن محصول لوله ای به ارزش بیش از  300 میلیارد 

ریال صادر کرده است.
وی یکی از موضوعات بسیار مهم حال حاضر شرکت را افزایش سرمایه 
آتیه فولاد دانست و بیان کرد: در این زمینه به طور مفصل با صاحب نظران 

و سهام داران گفت وگو و مشورت کرده ایم.
مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد خاطرنشان کرد: پروژه های خط نورد 
سرد 1450 و خط اسیدشویی در شرکت فولاد تاراز و پروژه کارخانه تولید 
ک ازجمله طرح های  لوله های بدون درز در شرکت صنایع آتیه لوله پارتا

اولویت دار توسعه شرکت های تحت پوشش آتیه فولاد هستند.
وی بیان کرد: بیش از 1300 میلیون ریال به عنوان سود سهام سال 1401 
برای تمام سهام داران حقیقی پرداخت شده است و پرداخت سود 

سهام داران حقوقی نیز در دستور کار قرار دارد.
مدیرعامل شرکت هلدینگ آتیه فولاد با تشریح صورت های مالی 
میان دوره ای شرکت عنوان داشت: بیش از 66000 میلیارد ریال درآمدهای 

عملیاتی گروه و بیش از ۹800 میلیارد ریال سود عملیاتی و خالص تلفیقی 
برای کل گروه، نتیجه تلاش همکاران و دست اندرکاران گروه آتیه فولاد 
در نیمه نخست سال 1402 است. همچنین سود عملیاتی هلدینگ 
آتیه فولاد فولاد طی 6 ماه گذشته 610 میلیارد ریال و سود خالص آن 410 

میلیارد ریال بوده است.

وی یادآور شد: با عنایت به اینکه آتیه فولاد یک هلدینگ سرمایه گذاری 
است، در میان دوره درآمدی ندارد و پس از برگزاری مجامع و تقسیم 
سود شرکت های زیرمجموعه، سود شرکت اصلی شناسایی خواهد شد.

ولی بیک عنوان کرد: پیش بینی سود خالص شرکت های هلدینگ 
آتیه فولاد بیش از 17500 میلیارد ریال است که شرکت های هلدینگ در 
نیمه نخست سال 1402 موفق به کسب 11800 میلیارد ریال سود شده اند 
و رشد سود خالص این شرکت ها نسبت به سال گذشته قریب به ۹0 

درصد بوده است.

 وی با بیان نکاتی در خصوص استراتژی سرمایه گذاری، تصریح کرد: امروز 
بعد از گذشت سال ها از شکل گیری هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان به 
این جمع بندی رسیده ایم که باید روی خط مشی سرمایه گذاری بازنگری 
کثری دارند؛  داشته باشیم. سهام داران حقیقی انتظار تقسیم سود حدا
اما می توان مثل شرکت فولاد مبارکه با یک سیاست تقسیم سود مناسب، 
برنامه های توسعه ای را از این محل پیش برد و موازنه نیز بین سهام داران 

و توسعه شرکت برقرار شود.
ولی بیک بازنگری سبد سرمایه گذاری آتیه فولاد را یکی از راهکارهای 
بازنگری بر خط مشی سرمایه گذاری دانست و گفت: این بازنگری در 
حال انجام است و در این زمینه از نظرات افراد صاحب نظر و متخصصان 

استفاده خواهیم کرد.
مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد ضمن طرح این نکته که بعضی شرکت ها 
بازدهی منطقی را به لحاظ سودآوری ندارند ابراز کرد: در طول سال های 
گذشته به طور مشخص به حوزه بازرگانی کمتر پرداخته ایم درحالی که 

هلدینگ به لحاظ دانش و تجربه در وضعیت خوبی قرار دارد و می توان از 
این بخش، سود مناسبی به دست آورد.

وی یادآور شد: حوزه های دیگری هم در حال مطالعه و بررسی است تا 
بتوانیم بازدهی و سودآوری هلدینگ را افزایش دهیم؛ همچنین بخشی از 
سبد سرمایه گذاری آتیه فولاد با مطالعه قبلی کم کم وارد حوزه هایی با دوره 

بازدهی کوتاه تر می شود که امکان کسب سود بیشتر در آن فراهم باشد.
ولی بیک خاطرنشان کرد: حرکت بر مبنای کسب سود مناسب، می تواند 
نویدبخش سال های روشنی برای آتیه فولاد باشد و شرکت با کمک 
مجتمع فولاد مبارکه و نظرات سهام داران خود می تواند آتیه خوبی را برای 

سهام داران حقیقی رقم بزند.
شایان ذکر است برخی از سهام داران آتیه فولاد توسط کانون بازنشستگان 
فولاد مبارکه و به نمایندگی از سایر سهام داران برای شرکت در این جلسه 
و هم اندیشی دعوت شدند و در قالب این نشست، با مدیرعامل و برخی 

از مدیران شرکت به گفت وگو و تبادل نظر پرداختند.

مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان خبر داد؛

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 
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       بـــــــــــــــازار

افزایش صادرات میلگرد فولادی ترکیه

خبــــــــــــــــر       

با توجه به داده های منتشرشده، میزان صادرات میلگرد فولادی از 
ترکیه در سپتامبر 2۰2۳ حدود 9.۳ درصد نسبت به ماه قبل افزایش 
یافته است. به گزارش وب سایت خبری SteelOrbis با استناد به 
داده های اولیه ارائه شده توسط موسسه آمار ترکیه )TUIK( اعلام 
کرد، میزان صادرات میلگرد فولادی از ترکیه در ماه سپتامبر 2۰2۳ به 
4۰4.5 هزار رسید که این رقم حدود 19.4 درصد نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته کاهش داشته است.

توافق هند و استرالیا بر سر عرضه پایدار زغال کک

با توجه به داده های منتشرشده، هند و استرالیا بر سر عرضه پایدار 
زغال کک به توافق خواهند رسید و میزان تولید زغال کک در هند 
افزایش خواهد یافت. وب سایت خبری SteelOrbis اعلام کرد 
کرات دوجانبه ای را برای اطمینان از تأمین  دولت هند و استرالیا مذا
پایدار زغال کک آغاز خواهند کرد. کارخانه های فولادی هند تقریباً 
7۰ میلیون تن زغال کک در سال وارد می کنند که حدود نیمی از این 
ذخایر از استرالیا تأمین می شود.

سهام

5 , 3 70

5 , 35 0

5 , 3 1 0

5 , 30 0

5 , 2 90

5 , 4 90

5 , 420

5 , 4 0 0

5 , 3 60

5 , 3 90

1 .4 6

0. 5 5

0. 56

0.3 7

0. 1 9

5 5

1 03

62

63

8 8

5 , 4 1 0

5 , 38 0

5 , 35 0

5 , 3 30

5 , 3 4 0

8 0

30

30

20

1 0

ین کمتر
روز یخ تار

ین بیشتر

یال( قیمت  )ر

>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

1402/08/27

1402/08/28

1402/08/29

1402/08/30

1402/09/01

شنبه

یکشنبه

دوشنبه

سه شنبه

چهارشنبه

1 . 0 0 0

2. 0 0 0

3. 0 0 0

4. 0 0 0

5. 0 0 0
6. 0 0 0 5.35 05.38 05. 4 1 0 5.3 30 5.3 4 0

شنبه یکشنبه دوشنبه سه شنبه چهارشنبه

یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر

بورس

حجــم عرضه )تن(

295,020

2,100

297,120

مقــدار تقاضا )تن(

319,880

2,100

321,980

حجــم معامله)تن(

295,020

2,100

297,120

کیلوگرم( یــال /  قیمــت پایانی )ر

276,658

408,757

یــخ تحویل تار

ه مــا بهمــن 

ه مــا بهمــن 

آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالاى ایران

نماد

HR

G

محصول

ورق گرم

ورق گالوانیزه

تاریخ معامله

1402/08/29

1402/08/29

واحد فروش داخلیجمع کل

در ادامه رصدهای زیست محیطی و در راستای 
اهداف صفر خالص، در این شماره به چگونگی تدوین 

ره نگاشت تحقق این هدف اشاره کرده ایم. 
برای رسیــــــــــدن به صفر خالص تا سال 2050 میلادی، از چـــــــه 

سنگ نشان هایی باید بگذریم؟
حتماً دیده اید که طبیعت گردها چگونه در محیط هایی که گم کردن 
مسیر به راحتی اتفاق می افتد، از سنگ نشان هایی )milestone( برای 
مشخص کردن مسیر استفاده می کنند. این سنگ نشان ها به آن ها 
کمک می کند تا درصورتی که مقصد خود را نیافتند، از همان مسیری که 
آمده اند، برگردند. معمولاً برای گم نکردن مسیر پروژه ها در آینده نیز از 
سنگ نشان ها استفاده می شود تا اطمینان حاصل شود که همه چیز 
طبق برنامه پیش می رود. شاید جهان برای آینده برنامه ای مهم تر از 
صفر خالص 2050 نداشته باشد. ازاین رو برای چنین مسیر طولانی و پر 
پرپیچ وخمی، ترسیم یک ره نگاشت با سنگ نشان ها بسیار با اهمیت 
خواهد بود. آژانس بین المللی انرژی این وظیفه را بر عهده گرفته است. 
شکل شماره 1 سنگ نشان های کلیدی را در مسیر رسیدن به انتشار 

صفر خالص 2050، نشان می دهد.
 تخمین ها آماری نگران کننده را نشان می دهند. گزارش سال 2022 
هیئت بین دولتی تغییر اقلیم )IPCC( در مورد سازگاری نشان می دهد 
که تقریباً 40 درصد از جمعیت جهان در معرض خطرات تغییرات 
آب و هوایی هستند؛ خطراتی که همین الآن نیز به ویژه در مناطق فقیر 
مشهود هستند. از سال 2010 تا 2020 میلادی، مردم آفریقا، آسیای جنوبی 
و آمریکای مرکزی و جنوبی 15 برابر بیشتر از سایر نقاط جهان متحمل 
مرگ ومیر ناشی از سیل، خشکسالی و طوفان شدند. سازمان بهداشت 
گر نتوانیم اقتصاد خود را کربن زدایی کنیم،  جهانی تخمین می زند که ا
سالانه 250 هزار مرگ مازاد بین سال های 2030 تا 2050 میلادی به دلیل 
تنش گرمایی، سوءتغذیه و سایر چالش های بهداشتی رخ می دهند. 

همچنین افزایش سطح آب دریاها یکی دیگر از نگرانی های است به 
ازای هر 10 سانتی متر افزایش سطح آب، 10 میلیون نفر درگیر مهاجرت 
اجباری می شوند. تفاوت بین 1.5 درجه و 2 درجه سانتی گراد افزایش 
دمای جهانی می تواند منجر به افزایش 48 تا 56 سانتی متری سطح 

آب آزاد شود.
بخش های مختلف می توانند اقدامات متنوعی برای کربن زدایی 
خود اتخاذ کنند. برای نمونه، صنعت، بخش قابل توجهی از انرژی 
جهان را به خود اختصاص داده است؛ آن هم انرژی که معمولاً از 
سوخت های فسیلیِ مملو از کربن تأمین می شود. گذار از روش های 
مبتنی بر زغال سنگ و استفاده از جایگزین های پایداری مانند 
زیست توده، هیدروژن سبز و فناوری های الکتریکی را می توان یک راه 
امیدوارکننده برای کربن زدایی صنعت برشمرد. برای کربن زدایی در 
بخش کشاورزی که قسمت قابل توجهی از انتشار گازهای گلخانه ای 
ک  را به خود اختصاص داده است، علاوه بر استفاده از سوخت های پا
ع را  برای ماشین آلات، می توان شیوه های نوین کشاورزی و احیای مزار

به عنوان راه حل های مناسب در نظر گرفت.
علاوه بر این راه حل ها، طبیعت نیز به ما در کربن زدایی کمک می کند. 
ما می توانیم طبیعت را با نوآوری های خود به سلاح های مختلف مجهز 
 Living Carbon کنیم. برای مثال محققان در یک استارت آپ با نام
توانستند با استفاده از اصلاح ژنتیکی، درختانی با نام »درخت های 
کسیدکربن موفق  مادر« ایجاد کنند که به طور عجیبی در جذب دی ا
گر چهار میلیون هکتار از  عمل کردند. این شرکت تخمین می زند که ا
این درختان تا سال 2030 میلادی کاشته شوند، می توانند بیش از 600 
کسیدکربن را از جو خارج کنند یعنی در حدود 1.6 درصد  مگاتن دی ا
از انتشار سالیانه جهانی. در اصل، درختان Living Carbon قرار است 
سریع تر و بیشتر رشد کنند. مطالعه ای که در سال جاری منتشر شد 
کسیدکربن  نشان داد که صنوبرهای این شرکت تا 27 درصد دی ا

بیشتری ذخیره می کنند.
فراتر از درختان، سرمایه گذاری های دیگری، ازجمله یک سرمایه گذاری 
بزرگ که توسط مؤسسه مطالعات بیولوژیکی Salk رهبری می شود، 
به این موضوع پرداخته اند که چگونه محصولاتی مانند برنج، ذرت و 
گندم می توانند برای قابلیت های بیشتر جذب کربن مهندسی ژنتیکی 
شوند. ازآنجا که این محصولات به اندازه درختان عمر نمی کنند، محققان 
به دنبال مهندسی آن ها با ریشه های بزرگ تر و عمیق تر بوده اند که 

می توانند کربن خود را برای مدت طولانی تری، حتی پس از برداشت یا 
خشک شدن در زیر زمین ذخیره کنند. البته تا خارج شدن این نمونه ها 
و کشت در محیط طبیعی راه زیادی باقی مانده است، بااین حال رصد 
این کسب وکارها می تواند در آینده بسیار مفید باشد. نوآوری، شاه کلید 
حل چالش های جهانی و تسخیر سنگ نشان های مسیرهایی مانند 

صفر خالص است که مجبور به پیمودن آن ها هستیم.
منابع:

ره نگاشت صفر خالص

   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف

شکل 1- سنگ نشان هاى مسیر صفر خالص 2050

1.https://www.iea.org/reports/world-energy-
outlook-2022/an-updated-roadmap-to-net-zero-
emissions-by-2050
2.https://greenly.earth/en-us/blog/company-guide/
decarbonization-meanings-technology-and-goals
3.https://futurism.com/the-byte/gene-hacked-plants-
co2

خبـــــــــــــر کوتاه

گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولادبان، نادر  به 
برای  گاز  ذخیره سازی  امکان  اینکه  بیان  با  سلیمانی 
کرد: فولادی ها  شرکت های فولادی وجود ندارد، اظهار 
همان طور که در نیروگاه برق به دولت کمک می کنند و قبول 
کردند برای تولید حداقل ۲ هزار مگاوات برق نیروگاه بزنند، در 
خصوص بحث میعانات گازی نیز قبول کردند در صورتی که به 
آن ها میدان گازی تحویل دهند، حاضر به سرمایه گذاری 
خواهند بود. بر همین اساس، به نظر نمی رسد فولادسازان 

بتوانند در واحدهای خود منبع ذخیره گاز داشته باشند.
وی ادامه داد: بارها این مسئله گفته شده که در صورتی که بحث 
گاز و برق صنایع به موقع تأمین نشود، حداقل 10 تا 12 درصد تولید 
نسبت به سال گذشته کاهش خواهد یافت و از برنامه تولید 
عقب می افتیم. در این راستا، امسال که در فولاد باید به حدود 
کان در مرز 30 تا 33 میلیون  40 میلیون تن تولید می رسیدیم، کما
تن متوقف شده ایم که علت اصلی آن کمبود گاز و برق در تابستان 

و زمستان است.
رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد افزود: از طرفی، 
کمبود انرژی در صنایع در حوزه صادرات و افزایش قیمت های 
داخلی تأثیرگذار است؛ به گونه ای که می توان گفت با تداوم این 
روند، به مرور بازارهای صادراتی را از دست خواهیم داد. همچنین 
بخش مسکن در رکود کامل قرار دارد و این در حالی است که از 30 
کثر می توان 16 میلیون تن آن را  میلیون تن فولاد تولیدشده حدا

در بازار داخلی مصرف کرد.
کان حدود 40 تا 50 درصد تولیدات داخلی،  به گفته سلیمانی، کما
شرایط صادرات دارند که به دلیل نبود برنامه مشخص در این 

حوزه و تعرفه های غیرمنطقی، در وضعیت خوبی قرار ندارند.
وی با بیان اینکه نیازهای ارزی فولادسازان تأمین نمی شود، 
گفت: درصورتی که وزارت صمت قصد دارد به فولاد به عنوان یک 
کالای صادرات محور نگاه کند، باید در ساختار اساسی صادرات 
تجدیدنظر جدی داشته باشد. همچنین بانک مرکزی نیز باید در 
که طبق  سیاست های مالی خود برای صنایع بازنگری کند؛ چرا
ابلاغ بانک مرکزی تمام واحدهایی که صادرات دارند، باید ارز خود 

را به صورت نیمایی به بانک بفروشند.

ضرورت تجدیدنظر وزارت صمت در 

ساختار اساسی صادرات

فولادسازان بزرگ

 امکان ذخیره سازی گاز دارند

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولادبان، جواد 
حسینی کیا در خصوص وضعیت گاز فولادی ها در زمستان 
گاز صنایع در فصل زمستان  برای ذخیره  کرد:  بیان 
که البته فعلاً قطعی نیست و  گرفته  تمهیداتی صورت 
همچنین به نظر می رسد شرایط کافی برای ذخیره سازی گاز 
گفته نماند به صنایع هشدار  در کارخانه ها وجود دارد. نا
داده شده که گاز مصرفی زیادی دارند و باید آن را برای 

زمستان ذخیره کنند.
وی در ادامه اضافه کرد: از سوی دیگر، برای جبران بخشی از 
کمبودها در این حوزه، دولت مشوقاتی برای کاهش مصارف 
خانگی گاز در نظر گرفته و بخشی از آن نیز با مدیریت کردن 
تعطیلی ها در زمستان جبران خواهد شد. به طور مثال تمام 
واحدهای تولیدی روز جمعه تعطیل نخواهند بود و برخی 
کارخانه ها می توانند این تعطیلی ها را به روزهایی مانند شنبه 

یا یکشنبه موکول کنند.
کرد: در  کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهار  عضو 
این راستا، برآورد می شود بتوان گاز صنایع در زمستان را تا 
گفته نماند  حدودی مانند برق در تابستان، مدیریت کرد؛ اما نا
واحدهای بزرگ فولادی قابل تعطیل شدن نیستند و به همین 
دلیل به ذخیره سازی گاز نیاز دارند. البته بخشی از گاز مصرفی 
توسط مازوت تأمین می شود که برای این بخش باید تدابیر 

خاصی در نظر گرفته شود.
نماینده مردم سنقر با بیان اینکه ذخیره کردن گاز برای زمستان 
مختص پتروشیمی ها و فولادسازان بزرگ است، گفت: در 
واقع بسیاری از واحدها برای گاز خود مخازنی را پیش بینی 
کردند که در حال ذخیره سازی هستند و در صورت نیاز از آن 

استفاده می کنند.
برخی  بنابراین  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  حسینی کیا 
کارخانجات فولادی بزرگ با ظرفیت کافی و وزارت نفت، امکان 
ذخیره سازی گاز دارند و با مدیریت این موضوع می توان 
مشکلات ناشی از انرژی را در زمستان به حداقل رساند. البته 
در این خصوص مصوبه ای ابلاغ نشده و نیازی به مصوبه ندارد؛ 

که تدابیری از وزارت نفت محسوب می شود. چرا

در گفتگوی نماینده مجلس با فولادبان مطرح شد؛
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( تنها  تغییر قاطعانه از مصرف منابع انرژی مبتنی بر کربن )تولیدکننده کربن بالا
راه موجود برای رسیدن به تولید پایدار فولاد است. به عنوان یک پیشگام در 
 Primetals Technologies فناوری آهن سازی از مسیر احیا مستقیم، شرکت
به دنبال استفاده از هیدروژن در راه حل های تجاری اثبات شده است و در این راستا 

مسیرهای جدیدی را بر پایه فناوری های پیشرفته آهن سازی توسعه داده است.
MIDREX H2 فرایند

کننده  تا به امروز، فناوری MIDREX معمولاً با استفاده از گاز طبیعی به عنوان عامل اصلی احیا
کار کرده است. امروزه در فرایندهای موجود MIDREX امکان جایگزینی 30 درصد از گاز طبیعی 
با هیدروژن در تأسیسات احیا مستقیم موجود بدون نیاز به تغییرات اساسی در تجهیزات 
کننده موردنظر  گر نسبت های بیشتر هیدروژن در عامل احیا امکان پذیر شده است. حتی ا
باشد، باز هم کارخانه نیاز به تغییرات جزئی برای تسهیل شرایط فرایندی جدید دارد. در این 
میان تغییر عمده در عملکرد مربوط به ریفورمرها است، زیرا با افزایش بیشتر مقادیر هیدروژن، 
 .)Reformer( عمل می کند تا یک شکننده گاز )Heater( این واحد بیشتر به عنوان یک گرم کننده
یکی دیگر از چالش های موجود حال حاضر برای این فرایند دسترسی به هیدروژن با قیمت 
تمام شده مناسب و مقرون به صرفه است. در حقیقت با توجه به هزینه زیاد تولید هیدروژن با 
تکنولوژی های موجود، پیشنهاد شده است که همچنان گاز طبیعی به عنوان حامل انرژی در 
این فرایند استفاده شود. به محض اینکه هیدروژن سبز در کمیت و کیفیت موردنظر و با قیمت 
رقابتی در دسترس باشد، کارخانه MIDREX فعلی را می توان با اعمال تغییرات اندک برای 

استفاده از مخلوط گاز طبیعی و هیدروژن با درصدهای بالاتر به عنوان فناوری سبزتر مورد 
بهره برداری قرار داد. به این ترتیب می توان نتیجه گرفت با وجود گزینه استفاده از هیدروژن، 
فرایند MIDREX همچنان نوآورانه ترین و قابل اعتمادترین فرایند احیا مستقیم در سراسر 

جهان است.
HYFOR فرایند 

Hydrogen- :احیا سنگ معدن ریزدانه بر پایه هیدروژن( HYFOR فرایند جدیداً توسعه یافته
based fine-ore reduction( اولین فرایند احیای مستقیم کنسانتره سنگ آهن در جهان است 
 )Pelletizing( یا گندله سازی )Sintering( که نیازی به پیش فراوری مواد آهن دار مانند تف جوشی
ندارد. این فناوری آهن سازی جدید را می توان برای انواع سنگ معدنی آهن دار به کار برد. طبق 
ادعای شرکت Primetals این فرایند قابلیت استفاده از ذرات سنگ آهن با توزیع 100 درصد 
کننده، فرایند HYFOR قادر است تا  کوچک تر از 0.15 میلی متر را دارا است. به عنوان عامل احیا
100 درصد هیدروژن موردنیاز احیا را از منابع تولید هیدروژن بر پایه انرژی های تجدیدپذیر، یا از 
گازهای غنی از هیدروژن حاصل از ریفورمرهای بخار معمولی، یا از گازهای هدررونده حاوی 
هیدروژن تأمین کند. این مهم منجر به ردپای CO2 بسیار کم یا حتی صفر در این فرایند 
می شود. کارخانه احیای مستقیم HYFOR دارای طراحی مدولار با ظرفیت اسمی 250000 تن 
در سال است که آن را برای استفاده در کارخانه های فولادسازی در همه ظرفیت ها مقیاس پذیر 
می کند. قابل ذکر است یک کارخانه آزمایشی نیمه صنعتی )Pilot Plant( برای اهداف آزمایشی 

قبلاً در شرکت voestalpine Stahl Donawitz، در کشور اتریش ساخته شده است.

 علم و فناورى       

امنیت سایبرى

تعداد مرگ و میرهای ناشی از گرما تا سال 2050 پنج برابر 
بیشتر می شود

نزدیک ترین سیاره فراخورشیدی  هم اندازه با زمین در 
فاصله ۲۲ سال نوری ما شناسایی شد

یک تیم بین المللی از کارشناسان اعلام کرده اند که احتمالاً در دهه های 
گرمای شدید رخ خواهد  آینده تقریباً پنج برابر مرگ و میر بیشتر به دلیل 
که عدم توجه به تغییرات  ــد  بیانیه خود هشدار داده ان آن ها در  داد. 
براساس  را در خطر جدی قرار خواهد داد.  آب و هوایی سلامت بشر 
کشنده تنها یکی از  گرمای  گزارش سالانهLancet Countdown ، این 
که استفاده روزافزون سوخت های فسیلی در  پیامدهای بسیاری است 
سراسر جهان سلامت انسان ها را تهدید می کند.

سیاره  یک  اندازه  هابل،  فضایی  تلسکوپ  کمک  با  دانشمندان 
فراخورشیدی کوچک را که 22 سال نوری با ما فاصله دارد، اندازه گیری 
کرده اند. این سیاره نزدیک ترین جهان شناخته شده به منظومه شمسی 
 LTT که را  با اندازه ای شبیه به زمین است. دانشمندان این سیاره  ما 
کنون با عبور آن  1445Ac نام دارد، ابتدا در سال گذشته کشف کردند و ا
از مقابل ستاره اش که یک ستاره کوتوله قرمز کوچک است موفق شدند 
این سیاره را به طور دقیق تر بررسی کنند.

 USB سرقت داده ها از درایوهای
ایمن در سیستم های دولتی

توسط هکرهای جدید موسوم به 
TetrisPhantom

هک اطلاعات شخصی نزدیک 
به 350 هزار نفر از مشتریان مرکز 

MESVision بینایی سنجی

 »TetrisPhantom« یک تهدید پیچیده که با عنوان
ردیابی می شود، از درایوهای USB ایمن به خطر افتاده برای 
هدف قرار دادن سیستم های دولتی در منطقه آسیا و 
اقیانوسیه استفاده می کند. درایوهای USB ایمن فایل ها را 
گذاری شده دستگاه ذخیره می کند و برای  در قسمت رمز

انتقال ایمن داده ها بین سیستم ها استفاده می شود.
محققان امنیتی در یک کمپین، حمله ای را که حداقل چند 
سالی است اجرا می شود و دولت ها را مورد هدف قرار می دهد 
کشف کردند. نسخه های تروجانی شده برنامه UTetris بر روی 

دستگاه های USB ایمن قرار می گیرند.
 APT، در مورد روندهای Kaspersky گزارش طبق آخرین 
TetrisPhantom از ابزارها، دستورات و اجزای بدافزار مختلفی 
استفاده می کند که نشان دهنده یک گروه هکری پیچیده است. 
 Utetris کسپرسکی توضیح داد که حمله با برنامه تروجانیزه شده
با اجرای محموله ای به نام AcroShell بر روی ماشین موردنظر 

آغاز می شود.
 )C2( یک خط ارتباطی با سرور فرمان و کنترل مهاجم AcroShell 
ایجاد می کند و می تواند بارهای اضافی را برای سرقت اسناد و 
کشی و اجرا کند و جزئیات خاصی را درباره  فایل های حساس وا

درایوهای USB مورداستفاده هدف جمع آوری کند.
مهاجمان همچنین از اطلاعات جمع آوری شده از این طریق 
UTetris. و XMKR برای تحقیق و توسعه بدافزار دیگری به نام

exe تروجانیزه شده استفاده می کنند. از قابلیت های XMKR در 
دستگاه می توان به سرقت فایل ها برای اهداف جاسوسی و 
نوشتن اطلاعات روی درایوهای USB اشاره کرد. هنگامی که 
دستگاه ذخیره سازی به رایانه متصل به اینترنت آلوده به 
AcroShell وصل می شود، اطلاعات موجود در USB در معرض 

خطر به سرور مهاجم منتقل می شود.
bleepingcomputer :منبع

مرکز بینایی سنجی MESVision در کالیفرنیا توسط باج 
افزار Cl۰p قربانی هک MOVEit Transfer شد که افشای 

اطلاعات شخصی ۳۴۶۸۲۸ نفر مشتری را دربر داشته است.
گوست MESVision پی برد که مهاجمان در اواخر ماه  اواخر ماه آ
می از اطلاعات مشتریان استفاده کرده اند. این حمله ناشی از 
آسیب پذیری MOVEit Transfer zero-day بود که به مهاجمان 
این اجازه را می داد تا به سرورهای حاوی اطلاعات افراد 
 MESVision که توسط Vision ثبت نام شده در طرح های مزایای
داده های  و  باشند  داشته  دسترسی  می شوند  مدیریت 

ذخیره شده در آنجا را بارگیری کنند.
درحالی که نامه اخطار نقض ارائه شده توسط MESVision به 
دادستان کل مین جزئیات دقیقی را درباره دسترسی مهاجمان 
که  کرد  اعتراف  را نشان نمی دهد، این شرکت  به داده ها 
شماره های تأمین اجتماعی )SSN( افشا شده است. پس از 
سرقت، SSNها، اسامی افراد و سایر داده های حساس ممکن 
است به بازارهای زیرزمینی ختم شوند، جایی که مجرمان 
سایبری می توانند داده ها را خریداری کنند تا به هر شیوه ای که 

مایل اند از آن ها استفاده کنند.
 MESVision به افراد آسیب دیده توصیه کرد که نسبت به 
تلاش ها برای سرقت هویت یا کلاه برداری مراقب باشند. این 
شرکت همچنین گفت که به قربانیان حمله، 18 ماه نظارت بر 

هویت رایگان ارائه می کند.
به گفته محققان Emsisoft، بیش از 2500 سازمان عمدتاً آمریکایی 
و بیش از 66 میلیون نفر از حملات MOVEit تأثیر پذیرفته اند. با 
در نظر گرفتن تخمین IBM که هزینه متوسط نقض داده ها را 165 
دلار برای هر پرونده افشاشده در نظر گرفته است، خسارت 

حملات Cl0p 10.7 میلیارد دلار برآورد می شود.
cybernews :منبع

گان پیشنهادی الیوت، از واژه سیکل استفاده  در واژ
شده است و منظور از آن معنای خاص کلمه نیست و 
 Primary«،« فقـط یـک نـام اسـت. در حقیقـت چـون
Primary swing«« و »Primary bull« در گذشته بدون دلیل خاص 
به وسیله تئوریسین های بازار Dow اسـتفاده می شده، استفاده 

گردیده است.
گان هیچ اشکالی را در شناسایی درجه ها تولید نمی کنند و  این واژ
گرچه بدون عادت  نویسـندگان هـیچ اصـراری بـر تصحیح آن ها ندارند. ا
به آن ها نیز ما در استفاده از آن ها راحت هستیم. شناسایی دقیق درجه 
موج در زمان جاری بخش دشوار اصل امواج است. به خصوص در شروع 

یک موج جدیـد.

تصمیم گرفتن برای اینکه درجه اولین زیر موج چیست، سخت است. 
دلیل اصـلی سـختی ایـن کار در عدم وابستگی درجه موج به قیمت و 
یا طول زمان است. درجه موج ها وابسـته بـه فرمشـان است که تابعی 
از قیمت و زمان محسوب می شود. درجه  یک موج وابسـته به اندازه و 

موقعیـت حرکـت بـه بازگشت، مجاورت و احاطه موج هاست.
این فرضیه نسبی یکی از صورت های اصل امواج است که بازار واقعی 
را تفسیر می کند. خوشبختانه تعیین دقیق درجه  یک موج معمولاً با 
موفقیت پیش بینی ارتبـاط زیـادی نـدارد، بـا اینکـه ارتبـاط درجات امواج 

اهمیت بیشتری دارد.
عمل موج

هـر مـوج یکـی از دو نقش عمـل یـا برگشـت را بـازی می کنـد، به خصوص 

یـک مـوج ممکـن اســت خاصــیت متفاوتـی در یـک درجـه بزرگ تـر یـا 
برعکس داشـته باشـد. عملکرد یک موج وابسـته به مسیر اوســت. هــر 
موجی را کـه در مسـیر روند بـوده و بخشـی از یـک مـوج درجـه بزرگ تر را 
می سازد مـوج حرکـت می گویند و هر موجی را که در مسیر مخالف روند 
کنشی یا اصلاحی  بوده و بخشـی از موج درجه بالاتر را می سازد مــوج وا
می گوینـد. موج هـای حرکـت بـا شـماره ها و حـروف فـرد شـماره گذاری 
می شـوند و موج هـای برگشـتی یـا اصلاحـی بـا اعـداد یـا حـروف زوج 
شـماره گذاری می شـوند. همـه موج هـای اصلاحـی در خـلاف جهـت 

رونـد هسـتند.
موج های حرکت

موج های حرکت به پنج موج تقسیم می شوند که بـا مشخصـات قطعـی، 

همیشـه در مسـیر رونـدی از درجـه بزرگ تر حرکـت می کنند. آن ها نسبتاً 
آسان تشـخیص داده می شوند.

در موج های حرکت، موج دوم هرگز بیش از صد در صد موج اول برگشت 
و موج چهـارم هرگـز بـیش از صد در صد موج سوم برگشت نمی کند. ضمناً 
موج سوم همیشـه حرکتـی بـیش از مـوج اول خواهـد داشت. هدف 
موج های حرکت ساخت یک پیشرفت است و این موارد آرایش آن ها را 

بیمه می کند.
الیوت ضمناً کشف کرد که در دوره های قیمت، موج سوم بیشتر اوقات 
طول بزرگ تری دارد و هرگز کوتاه ترین موج از موج های حرکت )1، 3 و 5( 
نیست؛ بنابراین موج سوم بخش بیشتری از حرکـت )نسبت به موج های 

1 و 5( را به خود اختصاص می دهد. 

امواج
یم بورس بیاموز

به محـــض اینکـــه هیـــدروژن ســـبز در کمیـــت و کیفیـــت موردنظـــر و بـــا قیمـــت 
رقابتـــی در دســـترس باشـــد، کارخانـــه MIDREX فعلـــی را می تـــوان بـــا 
اعمـــال تغییـــرات انـــدک بـــرای اســـتفاده از مخلـــوط گاز طبیعـــی و هیـــدروژن 
ــرار داد ــرداری قـ ــورد بهره بـ ــبزتر مـ ــاوری سـ ــوان فنـ ــر به عنـ ــای بالاتـ ــا درصدهـ بـ

 معرفی دو فناوری سبز در صنعت آهن سازی   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
به سوی کاهش چشمگیر کربن در فرایندهای احیا آهن؛
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تقویت حافظه معنایی سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

استفاده طولانی مدت از نمایشگرها به مغز کودکان آسیب 
می رساند

افراد چاق در طول روز انرژی کمتری می سوزانند

محققان با بررسی داد های مربوط به مغز ۳۰ هزار کودک کمتر از دوازده 
باعث  نمایشگرها  از  طولانی مدت  استفاده  که  کردند  مشاهده  سال، 
که با عملکردهای  تغییراتی در قشر پیش  پیشانی مغز می شود؛ بخشی 
شناختی پیچیده مختلف مانند شخصیت، تصمیم گیری و رفتار اجتماعی 
گیجگاهی  لوب  روی  را  اثراتی  پژوهش  این  علاوه براین،  است.  مرتبط 
کلیدی  عملکرد  چندین  در  لوب  این  است.  کرده  شناسایی  کودکان 
ک بصری نقش دارد.  ازجمله پردازش شنوایی، حافظه، زبان و ادرا

تحقیقات جدید نشان می دهد وزن بر چگونگی و زمان سوزاندن  انرژی 
بدن تأثیر می گذارد. طبق این مطالعه، افرادی که وزن مناسبی دارند در 
مصرف  بیشتری  انــرژی  هستند،  فعال  افــراد  بیشتر  که  زمانی   ، روز طول 
صرف  شب  طول  در  بیشتری  انــرژی  چاقی  افــراد  درحالی که  می کنند. 
که بیشتر افراد می خوابند. این مطالعه همچنین نشان  می کنند، زمانی 
، افراد چاق سطوح بالاتری از هورمون انسولین دارند،  داد در طول روز
، سخت تر کار می کند. نشانه ای از اینکه بدن برای استفاده از گلوکز

خانواده 

حدود ده تا پنجاه درصد کودکان سه تا شش ساله 
کابوس های شبانه را تجربه می کنند. کابوس های شبانه 
ک بودن، واقعی  برای یک کودک می تواند در عین ترسنا
هم به نظر برسد. در این مقاله راه هایی را به شما پیشنهاد می دهیم 
که استرس کودک هنگام خواب و احتمال دیدن کابوس را کم می کنند.

مشکلات خواب در کودکان
کودک  که برای بزرگسالان بی اهمیت هستند، برای یک  مسائلی 
بسیار جدی و مهم اند. مثلاً خواهر یا برادر تازه متولدشده، دندان 
درآوردن، بیماری، تغییر محل زندگی، تغییر مراقبین اولیه کودک، تغییر 
برنامه های روزانه یا مسائل جزئی مثل سرماخوردگی، آلرژی و عفونت 
گوش همگی می توانند باعث ایجاد مشکلات خواب و کابوس شبانه 

در کودکان شوند.
علاوه بر این مسائل که رایج تر هستند، نیمی از کودکان از اختلالات خواب 
هم رنج می برند. اختلالات خواب در کودکان با مشکلات جسمی و روحی 
در کودکان در ارتباط اند و روی یکدیگر اثر می گذارند. برخی از اختلالات 
خواب رایج در کودکان عبارت اند از: کابوس شبانه؛ وحشت شبانه؛ آپنه 
خواب؛ حرف زدن در خواب؛ راه رفتن در خواب؛ خروپف؛ سندرم پای 

بی قرار.
کابوس در کودکان چیست؟

کی هستند که اغلب باعث  کابوس در کودکان، خواب های آشفته و ترسنا
بیدار شدن آن ها از خواب می شود. این خواب ها معمولاً در مرحله ای 
از خواب که همراه با حرکت سریع چشم ها است )خواب REM( دیده 
می شوند. کابوس ها احساساتی مثل ترس، اضطراب، عصبانیت، غم، شرم 

یا انزجار را شامل می شوند.

در کودکان، کابوس ها بسیار واقعی به نظر می رسند. وقتی کودکی با کابوس 
از خواب بیدار می شود، دوباره به خواب رفتن برایش دشوار است. حتی 
بعضی کودکان برای اینکه دیگر خواب بد نبینند، از رفتن به رختخواب 

اجتناب می کنند.
علت خواب بد کودک چیست؟

علت اصلی کابوس در کودکان مشخص نیست. شاید بتوان خستگی 
بیش ازحد یا استرس کودک هنگام خواب را محتمل ترین دلیل کابوس 
شبانه دانست. کودکانی که تجربه صدمات روحی را در زندگی خود دارند 
بیشتر کابوس می بینند. همچنین مصرف برخی داروها هم باعث دیدن 

کابوس و خواب های آشفته در کودکان می شوند.
چه کودکانی بیشتر کابوس می بینند؟

بسیاری از کودکان حداقل یک بار دیدن کابوس را تجربه می کنند. 
کابوس های مکرر یا مزمن در کودکان خیلی کم اتفاق می افتد. دیدن خواب 
بد در کودکان در هر سنی می تواند رخ دهد، اما معمولاً بین سنین سه تا 

شش سال شروع شده و بعد از سن ده سالگی کمتر می شود.
بسته به مرحله رشد کودک، نوع کابوس هایی که می بیند متفاوت است. 
مثلاً کودکان کم سن و سال تر خواب می بینند که از والدین خود جدا 
ک می بینند. با بزرگ تر  شده اند یا در کابوس های خود هیولاهای ترسنا
شدن کودکان، موضوع کابوس های آن ها هم عوض می شود. دیدن 
ک یا اتفاقات استرس زایی مثل  خواب های مربوط به فیلم های ترسنا
رفتن به یک مدرسه جدید در ایجاد استرس کودک هنگام خواب در 

سنین بالاتر رایج تر است.
جلوگیری از کابوس کودکان

برای اینکه احتمال دیدن خواب های آشفته و کابوس را در کودکان کاهش 

دهید موارد زیر را در نظر داشته باشید:
خواب کافی:  اغلب کودکان کمتر از آنچه واقعاً نیاز دارند می خوابند. 
خواب کافی می تواند دفعات و شدت کابوس های شبانه کودکان را 

کاهش دهد.
داشتن روتین خواب: هر شب سی تا شصت دقیقه قبل از خواب 
ک ببیند یا  تلویزیون را خاموش کنید و اجازه ندهید کودک فیلم های ترسنا
ک بخواند. هر چیزی را که ممکن است در کودک احساس  کتاب های ترسنا

بدی ایجاد کند از محیط دور کنید.
در طول روز درباره کابوس ها صحبت کنید: با کودک درباره خواب هایی 
که می بیند صحبت کنید. دقت کنید تا بفهمید خواب ها بیشتر درباره چه 
موضوعاتی هستند. آیا کودک کابوس هایی درباره مدرسه یا نگرانی هایش 

درباره خانواده را می بیند؟
به کودک آرامش دهید: وقتی کودک کابوس می بیند، مدت کوتاهی او را 

در آغوش بگیرید و کنارش بمانید تا دوباره به خواب برود. 
اجازه دهید کودک در رختخواب خود باقی بماند. می توانید از عروسک یا 
پتوی محبوب کودک استفاده کنید تا به او آرامش بدهید. هنگام خواب، 
نور محیط را کم کنید. روشن کردن یک چراغ خواب با نور ملایم می تواند 
برای کودک آرامش بخش باشد. در اتاق خواب کودک را باز نگه دارید تا 

کودک احساس امنیت کند.
با کودک صحبت کنید و راه های خلاقانه ای برای غلبه بر کابوس ها پیدا 
کنید. درباره ترس های کودک و کابوس هایش قصه بخوانید، کابوس کودک 
را نقاشی کنید و سپس آن را پاره کنید و دور بیندازید و هر راه خلاقانه دیگری 

را که فکر می کنید مؤثر است امتحان کنید.
www.pezeshkekhoob.com :منبع 

کابوس شبانه
 در کودکان 

داود مسعودی  مرغملکی
تعمیرگاه مرکزی 

روز بازنشستگی :  1402/06/30

مظاهر یادگاریان ریزی
 فولادسازی و ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی : 1402/06/30

جعفر رضائی آدریانی
 مجتمع فولاد سبا

روز بازنشستگی :  1402/07/05

کبر عاملی ورنوسفادرانی علی ا
نورد سرد

روز بازنشستگی :  1402/07/22

بازنشستگان فولاد 

حافظه معنایی به آن قسمت از حافظه گفته می شود که   
اطلاعات واقعی را برای انسان ذخیره و ثبت می کند. در حافظه 
معنایی، شما معنای جملات و عبارات را به خاطر می سپارید. 
در حافظه معنایی بر ساختار جملات و نحوه نگارش آن ها 
متمرکز نمی شوید و به ذخیره کردن مفهوم جملات تمرکز دارید. 
این مسئله باعث می شود تا درک بهتری از کارهای روزمره خود 

و درک جهانی که در آن زندگی می کنید داشته باشید.
حافظه معنایی که خود زیرمجموعه حافظه اظهاری است، به 
حوزه حافظه بلندمدت تعلق دارد. داده هایی که در حافظه 
طولانی مدت ذخیره می شوند، در مدت زمان طولانی تری در 
حافظه شما پایدار می مانند. به طور معمول حافظه معنایی 
می تواند مبتنی بر تجربیات شما باشد. این داده های ثبت شده 
برای یادآوری نیاز به رمزگذاری و صرف زمان بسیار زیادی ندارند. 
روند یادآوری خاطرات بسیار سریع تر ازآنچه فکر می کنید برای 

مغز شما اتفاق می افتد.
در حافظه معنایی انتزاع تجربه ها وجود دارد. به این شکل که 
مغز برای به خاطر سپردن وقایع و خاطرات، جزئیات را از یاد 
می برد و به ثبت کلیات موضوع می پردازد. به صورت کلی حافظه 
معنایی، دانش های عمومی از وقایع و اتفاقات موجود در زندگی 

روزمره شماست.
عوارض ضعیف شدن حافظه معنایی

با افزایش سن در روند کار حافظه و خصوصا حافظه معنایی دچار 
اختلال می شود. این اتفاقات ممکن است در ابتدا فقط انجام 
روزمره فرد را تحت تأثیر قرار دهد و قابل کنترل باشد. اما پس از 
مدتی این تأثیرات گسترش می یابند و جنبه های دیگری از زندگی 
فرد را نیز فرامی گیرند. این گسترش فراموشی ها می تواند منجر 
به بیماری های عصبی و مغزی در فرد شود. بیماری هایی مثل 
آلزایمر ناشی از ضعف در حافظه هستند. در بیماری آلزایمر ابتدا 
فراموشی در کارهای روزمره و اتفاقات کوچک پدیدار می شود. اما 
با مرور زمان این مسئله گسترش می یابد و فرد اختلالات زیادی را 
در حافظه بلندمدت خود احساس می کند. این بیماری پیشرفت 
سریعی دارد. ممکن است با بیماران مبتلا به آلزایمر مواجه شده 
باشید که هیچ کدام از اطرافیان خود را به یاد نمی آورند و به طورکلی 

حافظه خود را از دست داده اند.
نتایج تضعیف حافظه معنایی در سالمندان

یکی از مشکلات روحی و روانی که برای سالمندان به وجود 
می آید، ناشی از عدم اعتمادبه نفس به خاطر مشکلات به وجود 
آمده در دوران پیری است. معمولاً سالمندان به خاطر تحلیل 
وضعیت جسمانی خود احساس ضعف می کنند و از این بابت نیز 
اعتمادبه نفس خود را از دست می دهند و حتی ممکن است دچار 

انزوا شوند و احساس تنهایی داشته باشند.
بسیار اهمیت دارد تا رفتار مناسبی در این دوران با سالمندان 
خود داشته باشید. این افراد نیاز به توجه زیادی دارند تا بتوانند با 
توجه به مشکلات جسمی و روحی خود روند درست زندگی را ادامه 
دهند. ممکن است این افراد چیزهای کوچک و بزرگ زیادی را از 
یاد ببرند. در این وضعیت بهتر است تا با صبر و حوصله با آن ها 
برخورد کنید. سعی کنید با یادآوری وقایع مهم به افراد مسن از 
فراموش کردنشان بپرهیزید. روزانه زمان مشخصی را به سالمندان 
خود اختصاص دهید تا بتوانند برای تقویت حافظه معنایی خود 

تمرین داشته باشند.
برای تقویت حافظه سالمندان مغز آن ها را به چالش بکشید

تا زمانی که به بزرگسالی می رسید، مغز شما میلیون ها مسیر 
عصبی ایجاد کرده است که شما با کمک آنان اطلاعات را سریع 
پردازش می کنید و به یاد می آورید؛ با کمک آن مشکلاتی را قبلا 

می توانستید حل کنید را با حداقل تلاش ذهنی حل می کنید.
گر در دوره سالمندی همیشه به همین راه حل ها و این  اما ا
کتفا کنید، تحریک لازم برای ادامه رشد و پیشرفت را از  مسیر ها ا
مغز خود می گیرید و برای سازگاری با مشکلات جدید به مشکل 

برمی خورید.
حافظه مانند قدرت عضلانی شما را ملزم به استفاده از آن یا از 
دست دادن آن می کند. هرچه بیشتر مغز خود را تمرین دهید، از 
توانایی بیشتر در پردازش اطلاعات و سازگاری در مراحله بعدی 
زندگی تان برخوردار می شوید. بهترین تمرین برای سالخوردگان 
این است که روال قبلی حل مسئله شما را بشکند و شما را برای 

استفاده از راه حل های جدید مجبور سازد.
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موفقیت فرزند یکی از کارکنان 
در عرصه فرهنگی

موفقیت

فاطمه مختاری فرزند همکار ارجمند عبدالرضا مختاری 
شاغل در ناحیه نورد سرد، در چهل و یکمین جشنواره فرهنگی-

هنری دانش آموزان سراسر کشور طرح امید فردا، در رشته نقاشی 
با مداد به کسب رتبه اول مفتخر شد.

فاطمه مختاری

در شماره قبلی خبرنامه گفتیم »به تعویق انداختن 
انجام کارها یا عملیاتی که باید در زمان مشخصی 
انجام شوند یا به آن ها توجه شود« را »اهمال کاری« 
می گویند. سپس به بررسی مفهوم اهمال کاری و دلایل آن پرداختیم. 
در این شماره سایر دلایل را برخواهیم شمرد و انواع و تأثیرات 
منفی اهمال کاری را بررسی می کنیم و نکاتی را برای درمان و غلبه بر 

اهمال کاری می آوریم.
سایر دلایل اهمال کاری

علاوه بر دلایلی که باعث به تعویق انداختن کارها و اهمال کاری می شوند، 
اغلب ما بهانه ها یا توجیه هایی برای رفتار خود می آوریم. چند دلیل کلیدی 
برای اهمال کاری افراد وجود دارد: نداشتن راهنمایی های لازم برای انجام 
کار؛ ندانستن روش صحیح انجام کار؛ عدم تمایل به انجام کار؛ اهمیت 
ندادن به انجام کار یا لذت نبردن از انجام آن؛ عادت به تأخیر در انجام 
کارها؛ باور بر اینکه تحت فشار بهتر عمل می کنیم؛ باور بر اینکه می توانیم 
کار را در آخرین لحظات به پایان برسانیم؛ فقدان ابتکار عمل برای شروع 
کار؛ فراموشی؛ مشکلات سلامتی و عدم توانایی برای اختصاص زمان کافی 
برای انجام کارها؛ منتظر بودن برای لحظهٔ مناسب؛ نیاز به زمان بیشتر 

برای فکر کردن به کار.
انواع اهمال کاری

بعضی از پژوهشگران اهمال کاری را بر اساس دو نوع اصلی تقسیم 
می کنند: اهمال کاران غیرفعال یا منفعل و اهمال کاران فعال. اهمال کاران 
منفعل )Passive procrastinators( کار را به تأخیر می اندازند، زیرا در 
 Active( تصمیم گیری و عمل کردن به آن مشکل دارند. اهمال کاران فعال
procrastinators( کار را هدفمند به تأخیر می اندازند، زیرا کار تحت فشار به 
آن ها اجازه می دهد احساس به چالش کشیده شدن کنند و انگیزه شان 

بیشتر شود. برخی دیگر از کسانی را که اهمال کاری می کنند می توان بر 
اساس سبک های رفتاری مختلف دسته بندی کرد، ازجمله:

کمال گرایی )Perfectionist(: به دلیل ترس از اینکه نمی توانند یک کار را 
به طور کامل انجام دهند، وظایف را به تعویق می اندازند؛

رؤیاپردازی )Dreamer(: وظایف را به تعویق می اندازند، زیرا در توجه به 
جزئیات خوب نیستند؛

مدافع )Defier(: معتقد نیستند که کسی باید برنامه زمانی خود را با نظم 
انجام بدهد؛

نگرانی )Worrier(: به دلیل ترس از تغییر یا از دست دادن آرامش خود در 
مواجهه با عوامل ناشناخته وظایفشان را به تعویق می اندازند؛

بحران سازی )Crisis-maker(: وظایف را به تعویق می اندازند زیرا دوست 
دارند تحت فشار کار کنند؛

زیاده روی )Overdoer(: بیش ازحد کار می کنند و با پیدا کردن زمان برای 
شروع و تکمیل کارها مشکل دارند.

تأثیرات منفی اهمال کاری
قبل از بحث در مورد روش های درمان اهمال کاری، باید ابتدا تأثیرات 
منفی این مشکل را بررسی کنیم. این مسئله وقتی به شدت حاد می شود 
که اهمال کاری به صورت مزمن پایدار می شود و تأثیرات جدی بر زندگی 
فرد دارد. ضعف در چنین مواردی فقط به مشکل مدیریت زمان مربوط 
نیست، بلکه به شیوه زندگی افراد مرتبط است.اشخاصی که به اهمال کاری 
مبتلا هستند، ممکن است حساب های خود را دیر پرداخت کنند، کار روی 
پروژه های بزرگ را به تعویق بیندازند، هدیه را تا روز تولد به تعویق بیندازند و 

حتی اظهارنامه مالیاتی خود را با تأخیر تقدیم کنند.
تأخیر در درمان اهمال کاری ممکن است تأثیرات جدی روی سلامت 
روانی و اجتماعی، شغلی و مالی فرد بگذارد. به عنوان مثال، تجربه استرس 

و بیماری بیشتر و شدیدتر؛ قرار گرفتن در معرض انتقاد دوستان، خانواده، 
؛ عواقب  کراه بیشتر همکاران و...؛ برقراری روابط اجتماعی با سختی و ا
سخت دیرکرد در پرداخت قبوض معوق و ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد.

نکاتی برای مقابله با اهمال کاری
اقدامات مفیدی وجود دارد که می توانید برای پیشگیری از اهمال کاری 
انجام دهید و کارها را به موقع به انجام برسانید. در ادامه، به این راهکارها 

پرداخته خواهد شد:
تهیه فهرست کارهایی که باید انجام دهید: بهتر است برای هر کار 

مشخص یک تاریخ مقرر در نظر بگیرید و سعی کنید به آن تاریخ برسید.
تقسیم کارها به مراحل کوچک: به جای اینکه به همه کارها به صورت 
یکجا نگاه کنید، آن ها را به مراحل کوچک و قابل مدیریت تقسیم کنید تا 

وظایف شما به نظر نخورند.
شناسایی علائم هشداردهنده: به هیچ عنوان فکر اینکه کار را به تعویق 
گر شروع به اهمال کاری کردید، به آن فکر کنید و  بیندازید را جدی نگیرید. ا

خود را مجبور کنید که چند دقیقه روی کارتان متمرکز بمانید.
از حواس پرتی جلوگیری کنید: به دنبال آن چیزی بگردید که حواس شما 
را به خود جلب می کند، مثل شبکه های اجتماعی، چک کردن پیام ها و 

ایمیل ها یا اخبار محلی و آن ها را خاموش کنید.
خودتان را تشویق کنید: وقتی یک کار انجام شد، به خودتان تبریک 
بگویید و به خودتان پاداش دهید. این کار می تواند در غلبه بر اهمال کاری 

به شما کمک کند.
برای غلبه بر اهمال کاری و بهبود آن، ابتدا باید این موضوع را شناسایی کنید 
که آیا به اهمال کاری مبتلا هستید یا خیر و سپس با بررسی ریشه و علت این 

مشکل، به درمان آن بپردازید.
coachata.ir :منبع   

اهمال کاری 
و راه های مقابله

 با آن

قسمت دوم

قسمت اول
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دیدار تیم های فوتبال فولاد مبارکه سپاهان اصفهان و استقلال خوزستان در 
هفته یازدهم لیگ برتر با برتری سپاهان به پایان رسید.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان،  تیم های فوتبال فولاد مبارکه 
سپاهان اصفهان و استقلال خوزستان در هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال به مصاف یکدیگر رفتند که 

این دیدار با نتیجه 3 بر یک به سود فولاد مبارکه سپاهان به پایان رسید.
در نیمه نخست فولاد مبارکه سپاهان مسلط بر بازی بود و توپ و میدان را در اختیار داشت و در 

دو موقعیت توسط آریا یوسفی به گل رسید تا طلایی پوشان با برتری 2 بر صفر به رختکن بروند.
گردان مورایس به خوبی بازی را مقابل استقلال باانگیزه مدیریت کردند اما روی یک  در نیمه دوم شا
ضربه پنالتی گل خوردند؛ در ادامه شهریار مغانلو یک بار دیگر برای فولاد مبارکه سپاهان گلزنی کرد و 

در پایان فولاد مبارکه سپاهان با نتیجه 3 بر یک با پیروزی زمین مسابقه را ترک کرد.
به این ترتیب فولاد مبارکه سپاهان هفتمین پیروزی خود در لیگ برتر را به دست آورد و با این برد 

روحیه بخش به استقبال بازی با نیروی هوایی عراق در لیگ قهرمانان آسیا رفت.

کادمی واترپلوی فولاد مبارکه با درخشش در مرحله اول مسابقات لیگ واترپلو زیر 1۴ سال کشور با ۴ برد و  بازیکنان تیم واترپلو آ
۲ شکست و با کسب 1۲ امتیاز به مرحله نهایی لیگ زیر 1۴ سال کشور صعود کردند.

در این مرحله از مسابقات بهمن کیانی والا و علی حمزه ای به عنوان سرمربی و مربی و سید امیررضا صمصام شریعت و محمدرضا نیک 
اقبال به عنوان سرپرست و مسئول فنی بازیکنان تیم واترپلو را راهبری نمودند.

بازیکنان: علی رحیمی، امیر رحیمی، سروش رحیمی، علی عاملی، امید ظهیری، امیرحسین تیموری، پارسا سهرابی، محمدمهدی عادلی، صدرا مهاجری، 
پویا جمالی، آریا شعبانی، حسین مؤمنی، بر سام راسخ، سید امیرمحمد شهشهانی، محمدحسین میرحسینی، متین نوروزی، مهدی خدادادی، صادق 

زندیان، محمدمهدی محمدی و آرش شاهپوری.

صعود تیم کوهنوردی شهید قاسمی به قله 

فنی ۳91۰ متری پیر هشتاد فریدون شهر

تیم کوهنوردی شهید قاسمی فولاد مبارکه در تاریخ 1۲   
آبان ماه سال جاری با پیمودن 1۵ کیلومتر به قله برفی و فنی 

۳91۰ متری پیر هشتاد فریدون شهر صعود کردند.
در این صعود افراد زیر حضور داشتند: سرپرست: محسن طالبی؛ 
؛ پزشکیار: محمدعلی شاهی؛ ورزشکاران:  کر مربی: محمد ذا
کرمی؛ علیرضا قاراخانی؛ علیرضا عباسی؛ اسماعیل  حیدر 
محمدی؛ سیاوش رئیسی؛ پیمان چراغی؛ مرتضی صفری؛ علی 
خلیلی؛ محمدرضا کریمیان؛ عبدالله جهانگیری؛ آرش طاهری؛ 

محمد سلیمیان؛ امین الله بیگی؛ اصغر رستگار؛ سلیمان باقری.

کادمی واترپلوی فولاد مبارکه به مرحله نهایی لیگ زیر ۱۴ سال کشور صعود تیم آ

 ورزش              ورزش             

برد شیرین طلایی پوشان؛ فولاد مبارکه سپاهان در یک قدمی صدر

نفرات برتر

اطلاعیه

کیا قضاوی 
فرزند همکار  گرامی مهران قضاوی 

شاغل در ناحیه واحد فنی و مهندسی
کادمی والیبال پایگاه فردوس  آ

نوید بهرامی
فرزند همکار  گرامی  مجید بهرامی

شاغل در شرکت توکا سبز
کادمی والیبال پایگاه صفاییه  آ

امیر محمد خرمی
فرزند همکار  گرامی ابراهیم خرمی

شاغل در واحد نسوز
کادمی شنای پایگاه اسپینر  آ

امیرحسین خرمی 
فرزند همکار  گرامی ابراهیم خرمی

شاغل در واحد نسوز
کادمی شنای پایگاه اسپینر  آ

امیر رضا ملکیان
فرزند همکار  گرامی اسماعیل ملکیان

شاغل در ترابری سنگین
استخر رویاهای آبی شهرضا

آرین مهدوی 
فرزند همکار  گرامی مهدی مهدوی

شاغل در نورد سرد
کادمی والیبال پایگاه پردیس  آ

عسل مسیبی 
فرزند همکار  گرامی م ابراهیم مسیبی

شاغل در  مجتمع فولاد سبا
کادمی ژیمناستیک سالن علی بن ابیطالب آ

موفقیت کارکنان و فرزندان در عرصه ورزشی

موفقیت

محمدصادقی، همکار شاغل در واحد فولادسازی، در   
مسابقات بین المللی کاراته جام خورشید که مهرماه سال جاری 
در شهر مشهد مقدس برگزار شد، به کسب عنوان دوم نائل شد.

مرتضی طلائی وش، همکار شاغل در واحد ایمنی و آنش 
نشانی، در مسابقات قهرمانی استان اصفهان سبک کیوکوشین 
کاراته ماتسوشیما که در آبان ماه سال جاری در شاهین شهر برگزار 

شد در رده سنی پیشکسوتان به کسب عنوان دوم نائل شد.
مرتضی  گرانقدر  همکار  فرزند  طلائی وش،  محمد 
طلائی وش، شاغل در واحد ایمنی و آتش نشانی در مسابقات 
قهرمانی استان اصفهان سبک کیوکوشین کاراته ماتسوشیما که 
در آبان ماه سال جاری در شاهین شهر برگزار شد، در رده سنی 

نوجوانان بخش کمیته مقام اول را به دست آورد.
علی طلائی وش، فرزند همکار گرامی مرتضی طلائی وش 
شاغل در واحد ایمنی و آتش نشانی در مسابقات قهرمانی استان 
اصفهان سبک کیوکوشین کاراته ماتسوشیما که در آبان ماه سال 
جاری در شاهین شهر برگزار شد، در رده خردسالان به کسب دو 

مدال طلا در کمیته و کاتا تائل شد.
پریا واعظی فرزند همکار گرامی محمد واعظی شاغل در 
ناحیه آهن سازی پس از گذراندن آزمون فنی در رشته نینجا رنجر 

در استان اصفهان موفق به دریافت کمربند زرد شد.

محمدصادقی

مرتضی طلائی وش

محمد طلائی وش

علی طلائی وش

پریا واعظی

 در هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال رقم خورد؛

حنانه مختاری
فرزند همکار  گرامی حمید  مختاری

شاغل در  نورد سرد
کادمی والیبال پایگاه فردوس  آ

آراد جوادی منش
 فرزند همکار  گرامی مصطفیجوادی منش

شاغل در   واحد آزمایشگاه آهن سازی
کادمی شنا ی پایگاه فردوس  آ
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

هفته بسیج، روزهایی برای بزرگداشت   
جان فشانی هایی اســت که برای سربلندی 
این سرزمین صورت گرفته است. گمان غلطی 
گر بســیج را حاصل جنگ تحمیلی یا  اســت ا
انقلاب اســلامی بدانیم. بسیج، فهم درست 
اتحاد، اراده و اخلاص مسلمانان است که با 
ظهــور اســلام تولــد یافتــه و در ملت هــای 
مســلمان رشــد کــرده اســت. هوشــمندی 
و  الله  رحمــه  خمینــی  امــام  حضــرت 
عدالت خواهــی میلیون هــا انســان باایمان، 
تنها، تبلور دوباره بسیج در عصر حاضر بود. 
این مقاله، شامل پیام هایی است که هرکدام 
گی هــا و آرمان های  گوشــه ای از برنامه ها، ویژ

بسیج را به همراه دارند.
ســازمان بســیج یکی از نیروهای پنج گانه سپاه 
پاسداران به شمار می رود که گردآوری، مدیریت 
و ســازماندهی نیروهــای داوطلب مردمــی را در 
راســتای اهــداف ســازمانی بــر عهــده دارد. این 
نیرو که با نام های سازمان بَسیج مستضعفین یا 
نیروی مقاومت بسیج هم شناخته می شود در 5 
آذر 1358 به فرمان روح الله خمینی تشکیل شد 
و پس از تصویب مجلس شورای اسلامی در دی 
135۹ قانوناً رسمیت پیدا کرد و به سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی تعلق گرفت.
بــه اعضــای ایــن ســازمان بســیجی می گویند و 

دهم آذرماه سال خورشیدی در ایران،   
به مناســبت ســالروز شــهادت ســید حســن 
مدرس به عنوان روز مجلس شورای اسلامی 

نام گذاری شده است.
سیدحســن مــدرس سیاســت مدار و روحانــی 
شیعه ایرانی بود که در شــب 10 آذر 1316 توسط 
عوامــل رضاشــاه کشــته شــد و طبــق مصوبــه 
شــورای فرهنــگ عمومــی 10 آذرمــاه در تقویــم 
جمهــوری اســلامی ایــران، بــه نــام روز مجلــس 

خوانده می شود.
آیت الله سید حســن مدرس از علمای اصفهان 
کــه بــه حمایــت از  در دوران مشــروطه بــود 
مشــروطه خواهان پرداخــت. وی در دوره دوم 
مجلس، از طرف فقها به عنوان یکی از مجتهدانی 
تعیین شــد که طبــق قانون اساســی مشــروطه 
می بایست بر هماهنگی مصوبات مجلس با شرع 
اسلام نظارت داشته باشند. وی از دوره سوم تا 
دوره ششــم نیز برای چهــار دوره نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای ملی بود. در دوره جنگ 
جهانی اول، کمیته دفاع ملی را تشکیل داد و به 
قم مهاجرت کرد. سید حسن مدرس با اقدامات 
رضاخان مخالفت می کرد. رضاخان وی را تبعید 

کرد و به شهادت رساند.
مجلــس شــورای اســلامی نهــاد قانون گــذاری 
جمهوری اسلامی ایران اســت که اعضای آن بر 
اســاس اصل شــصت ودو قانون اساســی با رأی 
مستقیم مردم انتخاب می شوند؛ پس از انقلاب، 
مجلس شورای ملی به مجلس شورای اسلامی 

یکی از مساجد تاریخی اصفهان مسجد   
مقصودبیــک اســت. ایــن مســجد در کوچــه 
ظلمات و در شمال شرقی میدان نقش جهان 
قرار گرفته است. قدمت مسجد مقصودبیک 
به دوره شاه عباس اول می رسد و توسط فردی 

به همین نام بنا شده است.
مقصودبیک در زمان شــاه عباس، ســمت ناظر 
که افرادی مانند الله وردی  کل را داشــت و ازآنجا
خان آثــاری همچــون سی وســه پل را بــه وجود 
آورده بودند، تصمیم به ساخت چنین شاهکاری 

گرفت.
 جالب اســت بدانید که نام دیگری که برای این 
مســجد برگزیده انــد مســجد ظلمات اســت که 
علت آن واقع بودن در جوار تکیه ظلمات است. 
مســجد مقصودبیک، یکــی از بناهــای تاریخی 
زیبایی محسوب می شود که با کاشی کاری های 
معرق و کتیبه های نفیس مزین شده اند. جعفر 
علی امامی کتیبه ســردر مسجد را در ســال 1010 
هجری قمری با کاشــی ســفید معــرق در زمینه 
لاجوردی و بــه خط ثلث نگاشــته و در آن به نام 

شاه عباس و مقصودبیک اشاره داشته است.
به نظر می رســد که بنایِ اصلی مسجد مقصود 
بیگ، بســیار وســیع تر از بنای کنونی بــوده و در 
طی زمان، بخش های مختلف آن مورد تصرف 
قــرار گرفته اســت. در حــال حاضر این مســجد، 

؛ روز بسیج  پنجم آذر
مستضعفان
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طبــق مــاده 13 قانــون مقــررات اســتخدامی ســپاه، 
بســیجی به فــردی اطــلاق می شــود کــه داوطلبانه 
جهت تحقق ارتش 20 میلیونی تحت پوشش سپاه 
درمی آید. به موجب همین مادهٔ قانونی بســیجیان 
به سه دسته »بسیج عادی«، »بسیج فعال« و »بسیج 
ویژه« یا »پاســداران افتخاری« تقسیم می شوند. در 
جنگ ایران و عراق از بسیجیان بیشــتر برای ارسال 
به صورت داوطلبانه و سازماندهی شده به جبهه ها 

استفاده می شد.
اهــداف والای بســیج، تنهــا با حضــور جســمانی در 
صحنه محقق نمی شود. این وجود بینش است که 
عمل انسان را کامل می کند. آنگاه  که دل ها و بینش ها 
کنده باشند، تنها مُشتی اجساد بی فایده اند که  پرا
دور هــم گــرد آمده انــد. هر حضــور موفقــی، وحدت 
عقیده و عمل را می طلبد. وحدت در بسیج، وحدتی 
همه جانبه است. در تفکر بســیج، دوگانگیِ عقیده 
و عمل، منافق ســاز است. انســانی که از اعتقاد تهی 
است و فرمان بردار و چشم و گوش بسته است، بسیار 
گاهانه اقدام می کند.  کمتر از انسانی کارایی دارد که آ

بسیج، تجلی گاه حقیقی ایده و عمل است.
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تغییر نــام داد. اولیــن انتخابات مجلس در بیســت 
و چهــارم اســفندماه 1358 برگــزار شــد و اولیــن دوره 
مجلس شورای اسلامی در 7 خرداد سال 135۹ با پیام 
رهبر کبیر انقلاب اســلامی حضرت آیت الله خمینی 

)ره( شروع به کار کرد.
بر اســاس قوانین جمهوری اســلامی ایــران مجلس 
شــورای اســلامی محلی بــرای تدویــن نظام ارزشــی 
موردقبول جمهوری اسلامی ایران و تهیه و تصویب 
قوانیــن اســلامی بــرای کلیــه نیازهــای جامعــه در 
زمینه های مختلف اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، 

تبلیغی، نظامی، اخلاقی و قضایی است.
گر مــورد تأیید  مصوبــات مجلس شــورای اســلامی ا
شــورای نگهبان قرار گیرند، برای اجــرا به قوه مجریه 
ایران و قوه قضائیه ابلاغ می شــود. در برخی مسائل 
بسیار مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
ممکــن اســت اعمــال قــوه مقننــه از راه همه پرســی 
و مراجعــه مســتقیم بــه آرای مــردم صورت گیــرد که 
درخواســت این مراجعه بــه آرای عمومی نیز باید به 
تصویب دوسوم مجموع نمایندگان مجلس برسد. 
مجلــس ایــران از ســایر قــوا مســتقل اســت و به طور 
قانونی نباید هیچ اثرگــذاری از بیــرون بر تصمیمات 

مجلس وجود داشته باشد.
www.imna.ir :منبع   

شبستانی گنبد دار با سَردَری کاشی کاری شده و چهار 
شاه نشــین دارد. در کنار بازدید از شبستان مسجد 
مقصودبیک، می توانید ســری به محراب زیبایِ آن 
بزنید و بــه نظــاره کتیبه ای بنشــینید که با گذشــت 
ســال ها از ســاخت آن هنــوز هم ســالم باقــی مانده 
اســت. از دیگر جلوه های مســجد تاریخــی می توان 
به صحن کوچک آن اشــاره کرد کــه آرامگاه میرعماد 
قزوینی نام دارد و یکی از پرآوازه ترین خوش نویسان 
و هنرمندان زمان ســلطنت شــاه عباس صفــوی در 
گرچه قبــر میرعمــاد فاقــد کتیبه  آن خفتــه اســت. ا
است، اما قطعه سنگی مرمرین به شکل عمودی در 
آرامگاهش قرار گرفته که مزین به خط نستعیلق و ثلث 
بوده و اشــعاری به زبان پارســی و صلوات بر چهارده 
معصوم بر آن نگاشته شده اســت. آندره گدار معمار 
مشــهور مســجد مقصودبیک را متعلق بــه بهترین 
دوره ساختمان های شاه عباس می داند که تزئینات 

و خطوط و کتیبه هایی عالی و شیوا دارد.
irantourismonline.com :منبع  

شهید

، در ۲۲ آبــان مــاه 1۳۳۶ در  گــر  شــاپور برز
 مرفــه و مذهبی در شهرســتان 

ً
خانــواده ای نســبتا

اردبیل به دنیا آمد. پدرش به همراه برادران خود در 
خانــه ای کــه از پــدر بــه ارث بــرده بودنــد زندگــی 

می کردند. 
در ســال 1343 بــه دبســتان شــمس حکیمــی )ابوذر 
فعلی( رفت. در سال 1348 مقطع راهنمایی را گذراند و 
در سال 1352 راهی دبیرستان شریعتی اردبیل شد. در 
طول مدت تحصیل از کمک به پدر در دامداری غفلت 
نمی ورزیــد و حتی گاهــی در کارهای خانه بــه مادرش 
کمک می کــرد. عــلاوه بر ایــن هنگامــی کــه دانش آموز 
دبیرستان بود در حرفه آهنگری و پنجره سازی مشغول 
به کار شد.با شروع انقلاب و تظاهرات مردم علیه رژیم 
پهلوی، به صف تظاهرکننــدگان پیوســت و در مواقع 
ضروری در ساختن کوکتل مولوتوف، پخش اعلامیه، 
شعارنویسی روی دیوار و ... بســیار فعال بود. با شروع 
جنگ تحمیلی و پیشــروی دشمن به ســوی آبادان و 
خرمشــهر، راهی جبهه شــد و به اتفاق دوســتانش به 
دفاع ازآبادان پرداخت و در طی یک عملیات محدود 
مجروح شــد او پــس از بهبــودی، در ســپاه پاســداران 

اردبیل واحد آموزش را برعهده گرفت.
در تاریــخ 1361/2/11، چند روز قبل از شــروع عملیات 
فتح المبین، به جبهه اعزام شد و در منطقه حسینیه، 

بین اهواز و خرمشهر، توان فرماندهی و شجاعت خود 
را نشــان داد در ایــن عملیــات همــراه نفــرات گروهان 
شهید باهنر که فرماندهی آن را به عهده داشت با پاتک 
دشمن به مقابله برخاست و دشمن را به عقب نشینی 
وادار کرد. مدتی بعد به جبهه رود نیستان و از آنجا به 
خرمشــهر )شــلمچه( رفت. شــاپور در اولیــن مرحله از 
عملیات بیت المقدس به همراه دوست و یار صمیمی 
خود جعفر جهازی نیز شرکت داشت. در این عملیات، 
جعفر به شهادت رسید و او از ناحیه کتف مجروح شد 
و پس از مداوا و ارائه گزارش به شلمچه رفت و در ضمن 
یک نبرد سخت به اتفاق چند نفر از هم رزمانش موفق 
شــد جنازه شــهید جعفر جهازی را به عقب بیاورد. در 
عملیات آزادســازی خرمشــهر شــرکت داشــت پــس از 

خاتمه عملیات، شاپور به اردبیل بازگشت.
بعد از عملیات بیت المقدس به خاطر شهادت عده ای 
از دوســتانش بســیار متأثر بود و مدام یاد آن ها را مرور 
می کرد و بــه زبان مــی آورد. این حــوادث زمینه تحولی 
درونی را برای او فراهم کرد و در تاریخ 11 /1361/8 دوباره 
عازم جبهه گردید و در ســمت مســئول آموزش لشــکر 
31 عاشــورا به کار مشغول شــد؛ اما به دلیل بروز تأخیر 
در عملیات بــه اردبیل بازگشــت. در عملیــات والفجر 
مقدماتــی  مســئول آمــوزش نظامــی تیــپ ۹ بــود و در 
عملیات والفجر 1 فرماندهی گردان حبیب بن مظاهر 

برزگر شاپور  شهید 

را به عهده داشــت. پس از ایــن عملیات به فرماندهی پادگان آموزشــی 
شــهید پیرزاده اردبیل منصــوب شــد. در تاریــخ 62/2/14 در اثر انفجار 
نارجک در پادگان آموزشی دست راستش از مچ قطع شد. بعد از ترخیص 
از بیمارستان شهید مصطفی خمینی تبریز به مدت سه ماه مسئولیت 

واحد آموزش نظامی منطقه پنج کشوری را عهده دار بود.
شهید برزگر به تاریخ 62/7/2۹ در منطقه پنجوین در عملیات والفجر 
4 شــرکت کرد. در این عملیــات، هماهنگ کننــده محورهای عملیاتی 
بود. منطقه عملیات کوهســتانی بود و تعدادی از واحدهای لشــکر در 
محاصره دشــمن قرار گرفته بودند و از عقبه درخواســت نیروی کمکی 
کردند. دو گروهان به آن ها ملحق شــد. یک گروهان توســط برزگر و یک 
کبری، هدایت و رهبری می شد. مقدر بود که  گروهان توسط مصطفی ا
او زنده بماند تا در عملیات بعدی نیز حضور یابد تا اینکه در مرحله سوم 
عملیات والفجر 4 و در ارتفاعات شیخ گزنیشین در سمت مسئول محور 
ک عراق )پنجوین( به تاریخ 1362/8/13 در اثر  لشــکر 31 عاشــورا در خا

اصابت ترکش به شهادت رسید.
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فهرست مراکز فرهنگی تفریحی طرف قرارداد
شــــر  کـــت
فولاد مبارکـه
ا  صـفـهــان

۱۴۰۲

۸٪ ۶۰ شهربـازی  صـفــه

۵۰ ٪شهر�زی قاصدک   بروجن    ( بلوار شهید     بهشتی )۱۶

۱۵ ٪بولینگ   جی۱۷

۵۰ ٪شهر�زی باغ جوان۱۸

شهر�زی  سرپوشیده   شهرعجایب۱۹
ال صـفـه ۷۰ ٪طبقه زیــرین ترمــینآ

۵۰ ٪مجموعه ناژوان   ( آکواریوم - باغ پرندگان و ...)۲۰
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۵۰-۱۰٪انتـشـارات   جنــگل۱

۵۰ ٪شهر�زی ملک شهر۲

۵۰ ٪شهر�زی  نــــــاژوان۳

۳۰ ٪کارتینگ   نـــــاژوان۴

۵۰ ٪شهر�زی قلب شهر شاه� شهر۵

۶٪ ۳۰ تله ســیژ نـــاژوان

۷٪ ۳۰ تله کابـ� صـفــه

۹٪ ۵۰ بــــــاغ    گــلـــهــــا

۵۰ ٪شهر�زی هایپرلنـد۱۰

۱۱٪۳۰ شهـــر    رویــــاهـــا

۱۲٪ ۵۰ شهر�زی  سرپوشیده سیمرغ

۱۳٪۶۰ شهر�زی  نجف آباد

۵۰ ٪قصر سحرآمیز خمینی شهر۱۴

۵۰ ٪شهر�زی فانی لند فولادشهر۱۵

میزان تخفیفعـــنــــوان      مـــــــرکــــز
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